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روزنامه صبح ایران

آیت الله اعرافی مطرح کرد:

آمادگی حوزه برای مناظره 
با وهابیت

پورمحمدی:

روحانی نیاز به حلقه وصل با جامعه روحانیت ندارد

اسحاق جهانگیری  خبرداد: 

سفر رئیس جمهور به نیویورک و ونزوئلا 

»نامزد پنهان« آیت الله مصباح در ریاست جمهوری96 کیست؟

شاید مصباح یزدی 
دنبال یک احمدی نژاد 

دیگر است

معاون اداره کل پزشکی قانونی استان قم خبر داد:

رشد پرونده های نزاع و 
درگیری در استان قم

نه محمود احمدی نژاد موها و محاسنش سفید شده بود و 
نه آیت الله عصا به دست داشت، آیت الله لبخندی از رضایت 
بر لب داشت و احمدی نژاد شوقی از دست یافتن به یک 
رویای دست نیافتی . دست به دست وارد اتاق شدند، رخ به 
رخ چند عکاس، یاران آیت الله هم بودند. نشستند، گفتند، 

شنیدند و برای آینده سیاست ایران برنامه ها ریختند...

معاون پزشکی و آزمایشگاهی اداره کل پزشکی قانونی 
و  نزاع  جریان  در  افراد  صدمات  بررسی  گفت:  قم  استان 
درگیری با 3 هزار و 349 مورد که یک هزار و 175 مورد زن و 
2 هزار و 172 مورد مرد هستند، بیشترین علت مراجعه را به 

خود اختصاص داده است. 
فرزانه مهدی زاده با اعلام اینکه در 4 ماه اول سال جاری 
13 هزا ر و 431 مورد مراجعه سرپایی به پزشکی قانونی قم 
صورت گرفته است اظهار داشت: از این تعداد 3 هزار و 844 
مورد زن و 9 هزار و 587 مورد مرد هستند که بیشترین آمار 

مراجعات مربوط به پرونده های نزاع و تصادفات است.
وی افزود: از این تعداد، بررسی صدمات افراد در جریان 
نزاع و درگیری با 3 هزار و 349 مورد که هزار و 175 مورد زن 
و 2 هزار و 172 مورد مرد هستند، بیشترین علت مراجعه را 
به خود اختصاص داده و این آمار نزدیک به یک چهارم از کل 

مراجعات ثبت شده در چهار ماه اول امسال است.
مهدی زاده تعداد پرونده های تصادفات جرحی را 3 هزار و 
103 مورد خواند و گفت: در حدود 23درصد از کل مراجعات 
چهار ماهه مربوط به این مورد است که 815 پرونده برای 
زنان و 2 هزار و 288 مورد مربوط به مردان است و از کل این 
تعداد، 106 پرونده متوفی است که 18 مورد زن و 88 مورد 

مرد هستند.
وی تصریح کرد: کل فوتی های ارجاع شده به پزشکی 
قانونی استان در چهارماه ابتدایی سال جاری 298 مورد بوده 

که 64 مورد زن و 233 مورد مرد بوده اند.
معاون پزشکی قانونی استان قم آمار پرونده های مربوط 
به حوادث کار را 242 مورد عنوان کرد و افزود: از این تعداد 
12 مورد مربوط به مردان و 230 پرونده نیز مربوط به بررسی 

صدمات وارده به زنان در جریان حوادث شغلی بوده است.
انهدام یک تیم تروریستی در سراوان

نامه عذر خواهی مرتضوی به خانواده جانباختگان کهریزک:

عمدی در کار نبود 
شرمنده ام!

مدیر حوزه های علمیه  کشور گفت :حوزه علمیه آمادگی 
دارد که با هر کس از صاحب نظران وهابیت در هرجای عالم، 
در یک بحث دوستانه و منطقی ثابت کنیم که توحید حقیقی با 

ولایت و امامت، مانند رسالت گره خورده است.
آیت الله اعرافی صبح دیروز در مراسم اختتامیه مرحله نهایی 
مسابقات علمی  طلاب نخبه حوزه های علمیه که باحضور آیت 

الله العظمی صافی در دفتر این مرجع تقلید برگزار شد گفت: 
عید قربان چون عید فطر، دارای چندین وجه است؛ یکی از 
وجوه اعیاد اسلامی، ارتباط آن با امامت و ولایت است.وی افزود: 
دو عید فطر و قربان روز کرنش در مقابل خداوند است و تجلی 
توحید در این دو عید است، همگان می دانند که توحید و اعتقاد 

به خداوند، با مقوله رسالت و امامت و ولایت گره خورده است...

سعید مرتضوی دادستان سابق تهران با ارائه نامه ای دادگاه رسیدگی به پرونده کهریزک از وقایع پیش آمده در تیرماه 88 از 
مقام معظم رهبری، خانواده جانباختگان و ملت ایران عذرخواهی کرد...
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عکس: مجتبی محمد لو8

انگ تأمین مالی تروریسم به ما نمی چسبد
وزیر کشور:

تمام ملاحظات امنیتی در FATF لحاظ شده است
2
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با تاکید بر استفاده بهتر از 
ظرفیت هنر و استعدادهای هنری استان گفت: مانعی برای اکران فیلم های 
روز سینمای ایران در قم نداریم و بسیاری از فیلم های سینمایی همزمان با 

تهران در قم نیز اکران می شود .
حجت الاسلام والمسلمین عباس دانشی عصر یکشنبه در آیین 
سی امُین سالگرد افتتاح انجمن سینمای جوانان ایرانی دفتر قم و 
روز ملی سینما افزود: رسانه رسای فیلم هر کجا که حضور پیدا 
کرده، جهانیان را معطوف به ما کرده است، بنابراین با ابزار هنر 

بهتر می توانیم در عرصه جهانی حضور جدی به هم رسانیم. 
وی با اشاره به نوع نگاه نظام جمهوری اسلامی ایران به هنر گفت: امروز جمهوری 
اسلامی ایران صاحب سینماهای فعال و پویا می باشد، این در حالی است که حتی بسیاری 
از کشورهای اروپایی، سینما ندارند و تنها از فراوردهای کمپانی کشورهایی مانند آمریکا 

استفاده می کنند.
وی بیان داشت: در کشورهای منطقه نیز خبری از فیلم و فیلم سازی نیست و حتی 
برخی از آنها فیلم ها را حرام و با آن مبارزه می کنند ولی در ایران سالانه 70 الی 80 فیلم 

تولید می شود و کمتر نیازمند فیلم های خارجی هستیم...

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

مانعی برای اکران فیلم های روز سینما در قم نداریم
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مصاف با عربستان
در جبهه حقوقی

خاورمیانه در سال های اخیر درگیر مناقشات سیاسی 
و نظامی مختلفی بوده است که شاید بتوان گفت رویارویی 
سیاسی عربستان سعودی با جمهوری اسلامی ایران و اتخاذ 

مواضع خصمانه از سوی این کشور یکی از مهمترین این تحولات بوده است. 
نظامی گری و به راه انداختن جنگ یمن و حمایت از تروریست های افراطی احساس 
قدرتی کاذب در عربستان سعودی ایجاد کرده است و سبب شده تا این کشور با حمایت 
برخی قدرتهای منطقه ای و فرا منطقه ای، در صدد ادامه و دامن زدن به فرایند ایران هراسی 
برآید.البته دشمنی حاکمان سعودی با جمهوری اسلامی ایران مختص به سالهای اخیر 
نیست و از زمان پیروزی انقلاب آغاز شده است. تشکیل شورای همکاری خلیج فارس و 
تاکید بر» امنیت جمعی« کشورهای جنوبی حوزه خلیج فارس در مقابل جمهوری اسلامی 
ایران، حمایت همه جانبه از عراق در طول جنگ 8 ساله، افزایش همکاریها با ایالات متحده 
آمریکا در ابعاد سیاسی، اقتصادی و نظامی، تلاش برای اعمال تحریمهای بیشتر علیه ایران 
در شورای امنیت، تشکیل »جبهه سازش« برای مقابله با نیروهای متحد ایران در لبنان و 
جبهه مقاومت ، کارشکنی در مذاکرات ایران و 1+5 و ساماندهی گروههای تروریستی و 
آشوب طلب سوریه برای ضربه به ایران و محور مقاومت، بخشی از اقدامات خصمانه این 

کشور علیه جمهوری اسلامی ایران بوده است. 
در یک سال اخیر نیز کادر جنگ طلب و ماجراجوی دستگاه سیاست خارجی این کشور در 
کنار لفاظی های سیاسی، حمایت از تروریستهای دشمن ملت ایران، عدم پاسخگویی در قبال 
فاجعه منا و کارشکنی در نام نویسی از حجاج ایرانی برای مراسم حج امسال را نیز به پرونده 
سیاه خود در قبال ایران اضافه کرده اند. هر چند در طی سالهای گذشته جمهوری اسلامی ایران 
برای حفظ امنیت و ثبات در منطقه و همچنین با لحاظ نمودن منافع جهان اسلام، از افزایش 
تنشها با عربستان سعودی پرهیز نموده و سیاست 'صبر و مدارا' را در پیش گرفته است؛ اما به 
نظر می رسد افزایش سیاستهای خصمانه عربستان سعودی و خصوصا بی مسئولیتی مقامات 
این کشور در قبال حوادث تلخ حج سال گذشته که به کشته شدن بیش از 4 هزار نفر و مفقود 
شدن بسیاری دیگراز مسلمانان کشورهای مختلف انجامید، لزوم برخورد قاطعانه تر با این دولت 
یاغی را مطرح می کند. البته در شرایط کنونی منطقه، استفاده از راه حلهای نظامی منجر به 
پیچیده تر شدن اوضاع و باز شدن هر بیشتر پای قدرتهای فرامنطقه ای به منطقه خواهد شد؛ 
اما جبهه دیگری که دستگاه دیپلماسی کشورمان می تواند در آن به خوبی عرض اندام کرده 
و عربستان را به تسلیم و پاسخگویی وادارد؛ جبهه حقوقی است. با توجه به اعلام نظر دبیر کل 
وقت سازمان ملل، خاویر پرز دکوئیار، در هیجده آذر 1370، که رژیم بعثی عراق را به عنوان 
متجاوز در جنگ ایران و عراق به شورای امنیت معرفی کرد و حمله عراق به ایران را نقض حقوق 
بین الملل و اصول اخلاقی دانست؛ طبیعتاْ محکوم کردن حامیان اصلی صدام نیز کار چندان 
دشواری نیست و تنها به رایزنی های سیاسی و حقوقی در مجامع بین المللی نیاز دارد. از سوی 
دیگر حضور مقامات سعودی در نشست سالانه منافقین که با اقدامات تروریستی خود بیش از 
17 هزار تن را در ایران و 25 هزار تن دیگر را در عراق به شهادت رساند و دعوت از سرکرده آنها 
برای حضور افتخاری در مراسم حج؛ از دیگر مسائلی است که جمهوری اسلامی ایران می تواند 
با استناد به اسناد مختلف سازمان ملل در رابطه با عدم حمایت کشورها از گروههای تروریستی 
و نیز »کنوانسیون سازمان کنفرانس اسلامی جهت مبارزه با تروریسم بین المللی« که در تیر ماه 
سال 1378 در بورکینافاسو به تصویب اجلاس وزیران امور خارجه سازمان کنفرانس اسلامی 
رسید، عربستان سعودی را محکوم کند. در فاجعه منا و جهت گیری های پس از آن نیز عملکرد 
عربستان سعودی از دید قوانین و اصول واضح حقوق بین الملل و حقوق بشر محکوم است. 
بر اساس حقوق بین الملل و کنوانسیون های متعدد بین المللی، همه دولت ها مسئول حفظ 
امنیت و جان و مال اتباع کشورهای دیگری هستند که وارد خاک کشور آن ها شده اند. بنابر این 
موضوع و با استناد به متن پیش نویس کمیسیون حقوق بین الملل سازمان ملل متحد در سال 
2001 در خصوص موضوع مسئولیت بین المللی کشورها، دولت عربستان سعودی می بایست 
تعهد عرفی و تعهد قراردادی را- که همانا حق حیات و حق کرامت زائران خانه خدایی است که 
به این کشور مسافرت کرده اند- به عهده بگیرد.همچنین بر اساس عرف و رویه های بین المللی، 
کشورهایی که در حوزه صلاحیتی آنها حقی از یک شهروند خارجی ضایع شده، موظفند ضمن 
رسیدگی شفاف به موضوع و بدون قضاوت عجولانه مبنی بر سلب مسئولیت از خویش، تمام 
جزئیات امر را به اطلاع دولت متبوع فرد برسانند. لذا اگر در روند رسیدگی به حقوق یک شهروند 
کوچکترین کوتاهی صورت گیرد، کشور مورد نظر این حق را دارد که شکایتی نسبت به اقدامات 

کشور خاطی نزد دیوان بین المللی دادگستری )ICJ(ثبت کند.
بنابراین در شرایطی که عربستان سعودی تا کنون به خاطر هیچ یک از اقدامات مخالف 
حقوق بین الملل خود علیه ایران، محکوم و مجازات نگردیده و همچنان با بی شرمی بر 
طبل دشــمنی و ایران هراسی می کوبد؛ دستگاه دیپلماسی کشورمان باید ضمن طرح 
شکایت از عربستان در ICJ و گشودن پرونده های حقوقی برای تک تک اقدامات غیر اصولی 
این کشور، بحث تشکیل یک کمیته حقیقت یاب بی طرف برای بررسی مقصرین فاجعه منا 
را بصورت جدی پیگیری نموده و در کنار تلاشهای سیاسی، در جبهه حقوقی نیز عربستان 

را محکوم و وادار به جبران اقدامات خصمانه تاریخی خود علیه ایران بنماید.
*استاد دانشگاه

نقش سینما در تقویت 
خودباوری و امید در جامعه 

تقویت خودباوری و امید و تزریق نشــاط و شادابی در 
جامعه کنونی ما گرچه وظیفه بسیاری از دستگاهها و نهادها 

و افراد و شخصیتهاســت، اما در این بین ســینما به دلیل جاذبه های آن می تواند جزو 
اثرگذارترین آنها باشد. 

حدود 116 سال است که این هنر جذاب ، توانا و یکی از جدی ترین و پرمخاطب ترین 
رسانه های جمعی وارد سرزمین پهناور ایران شده و تاثیرات شگرفی در عرصه های آموزشی ، 
هنری ، طنز و سرگرمی و دیگر زمینه های اجتماعی ، فرهنگی ، سیاسی ، اقتصادی و ورزشی 
برجای گذاشته است.سینما می تواند با اصلاح کارکردهای اجتماعی در خدمت کاهش آسیب 
های اجتماعی و نابسامانی ها ، تقویت وفاق ملی،افزایش آگاهی های عمومی برای حفاظت از 
محیط زیست ، خانواده ، تربیت فرزندان و دیگر زمینه ها نقش آفرینی کند و بی جهت نیست 
که امیرکبیر گفته که 'اگر نیتِ صد ساله دارید، آدم تربیت کنید، سینماتوگراف آدم تربیت می 
کند'. با توجه به آسیب های اجتماعی متعددی که در جامعه ما وجود دارد به ویژه طلاق ، 
اعتیاد ، سرقت ، پرخاشگری و نظایر آن ، انتظار عمومی جامعه از نهادهای عظیمی چون سینما 
ارایه راهکارهایی برای کاهش آنها است. گرچه سینما بایدچهره کریه اعتیاد ، طلاق و آسیب 
های دیگر در جامعه را هنرمندانه برای مردم و مسوولان نشان دهد اما پرواضح است مهمتر از 
این بخش ، ارایه راهکارها و روشهایی برای کاهش و درمان آنها است.سینمای ایران طی چند 
دهه گذشته موفقیت های زیادی در انعکاس آسیب های اجتماعی داشته است اما به اعتقاد 
منتقدان ، کارنامه قابل قبولی در بخش سینمای کودک و نوجوان ، سینمای معناگرا ، ارایه 

ارزش های انسانی و اخلاقی و نظایر آن نداشته است.
البته پر واضح است تولید چنین فیلم هایی نیازمند فیلمنامه های قوی ، سرمایه گذاری 
لازم و لزوم برگشت هزینه ها و سرمایه است اما برای اینکار نیز باید راهی جست.هنوز ابعاد 

مختلفی از دوران دفاع مقدس وجود دارد که سینما گران سراغ آنها نرفته اند.
سینما می تواند با ارایه آثار قوی باعث بهبود روابط انسانها در جامعه ، بالا رفتن آستانه 
تحمل دیگران در روابط اجتماعی ، تحمل عقاید و دیدگاههای سیاسی و نظایر آن شود اما 

متاسفانه در اینگونه مقوله ها در سینمای ایران خلاءهای زیادی وجود دارد.
بدون تردید بسیاری از فیلم های طنز و با مضامین سرگرمی توان برگشت سرمایه و سود 
را دارند اما بسیاری از فیلمسازان اگر بخواهند در زمینه کودک و نوجوان ، ترویج فرهنگ 
مدارا ، کمک به حفظ محیط زیست ، مشارکت اجتماعی در اداره جامعه و دهها سوژه و 

موضوع دیگر به خلق آثار بپردازند قطعا نیازمند حمایت های دولت هستند.
اما کمک و حمایت از اینگونه اقدامات و فیلم ها قطعا تاثیرات خود را در آینده روی نسلی 
که در حال تربیت بوده و قرار است اداره امور جامعه را در آینده به دست گیرد نشان خواهد 

داد و پرداخت هزینه اندک در قبال جلوگیری از هزینه های هنگفت آینده خواهد بود.
گرچه سینمای ایران طی سال های اخیر موفقیت های چشمگیری در جشنواره ها 
و همایش های بزرگ سینمایی جهان کسب کرده و به قولی امروز ایران را در جهان نه 
با نفت ، زعفران و فرش بلکه با سینمای آن می شناسند، اما لزوم نگاه فیلمنامه نویسان ، 
کارگردانان و دست اندرکاران موفق سینمای کشورمان به سینمای ارزشی و واقع گرا امروز 

بیش از پیش احساس می شود.

آیت الله سیداحمد خاتمی: 

جنایتکاران فاجعه منا باید در دادگاه اسلامی 
محاکمه ومجازات شوند

آیت الله سیداحمد خاتمی با اشاره به سالروز فاجعه منا و این که هفت هزار مسلمان 
لبیک گو سال گذشته در چنین روزی در آتش جنایت آل سعود سوختند گفت: تردیدی 
وجود ندارد که آل ســعود و حکام آل ســعود جنایتکاران خط مقدم فاجعه منا بودند و 
باید در دادگاه اسلامی محاکمه ومجازات شوند. خطیب نماز عید قربان تهران با اشاره به 
این که »ایران از ابتدا درخواست تشکیل کمیته حقیقت یاب برای فاجعه منا را مطرح کرده 
است« تصریح کرد: سعودی ها تا امروز از این کار سر باز می زنند و وحشت آن ها از تشکیل 
کمیته حقیقت یاب نشان از جنایتکار بودن شان است.وی با تاکید بر این که »پیگیری حقوقی 
جنایت منا از سوی مسئولان وزارت خارجه حق خانواده های داغدار است« افزود: مدیریت 
بحران مقام معظم رهبری از آغاز ماجرا تا آوردن جنازها شایسته تحسین و نماد دفاع یک 
رهبر از حقوق ملتش است و اگر نهیب مقام معظم رهبری نبود اجازه نمی دادند یک جنازه 
وارد ایران شــود. آموزه های دینی ما به ما می گوید خون شهدا هدر نمی رود. این خون ها 

گریبان آل سعود را خواهد گرفت و آل سعود آل سقوط خواهد شد.

آیت الله صافی گلپایگانی:

حوزه های علمیه بالنده شده اند
آیت الله صافی گلپایگانی بر لزوم توجه به وظیفه و عمل به وظیفه نوکری و سربازی امام 

زمان)عج( توسط طلاب تاکید کردند.
آیت الله صافی گلپایگانی صبح دیروز در مراسم اختتامیه مسابقات علمی حوزه های 
علمیه در دفتر این مرجع تقلید برگزار شــد گفت: علما و طلاب در راه تعالی اســلام و 

مسلمانان گام بر می دارند.
وی افزود: مسایلی که آیت الله اعرافی در این مجلس ارایه کرد، تذکرات بسیار مفیدی 
اســت که اگر طلاب به همین نکات توجه کنند، قطعا روز به روز بر عظمت حوزه های 

علمیه افزوده می شود.
وی بیان کرد: طلاب باید سعی کنند در همه عرصه ها به وظیفه خود در مقابل امام 
زمان)عج( به خوبی عمل کنند؛ همه ما باید بتوانیم با توان و قدرت خود وظیفه خود در 
این زمانه خاص انجام دهیم. آیت الله صافی گلپایگانی تصریح کرد: علما و اساتید و طلاب 
همگی در یک صف سربازی حضور دارند که باید هر یک به وظیفه ای که به دوش می 

کشند به درستی عمل کنند.
افزود: اگر طلاب جوان به نصایح مراجع و عظام و اساتید خود توجه کنند، می توانند 

به قله های علم برسند و می توانند به توفیقات عالی در رشته های مختلف دست یابند.
وی بیان کرد : اوضاع دنیا از 50 سال پیش تغییرات گسترده ای داشته و تمدن دنیا 
تغییر کرده است؛ طلاب باید با علم آموزی و عمل صحیح مسئولیت خود را در این دنیا به 

خوبی دانسته و به آن عمل کنند.
آیت الله  صافی گلپایگانی تصریح کرد: حوزه های علمیه ما بالنده تر شــده است و 
امیدواریم که روز به روز بر برکت و قدرت و قوت حرکت آنها افزوده شود؛ امام زمان)عج( از 
ما طلاب انتظارات وسیعی دارند؛ طلاب باید بدانند که وظیفه ما خدمت به ایشان است و 

باید این خدمت را به نحو احسن انجام دهند.

آیت الله موسوی اردبیلی در دیدار مدیر حوزه: 

استقلال علمی و سیاسی حوزه حفظ شود
یکی از مراجع تقلید  گفت :حوزه های علمیه باید استقلال علمی و سیاسی خود را 
حفظ نموده و سنت مرسوم آزادی تدریس و تدرّس حوزه ها همچنان با جدیت ادامه یابد.

آیت الله  موسوی اردبیلی در دیدار آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه   اظهارداشت: 
حوزه های علمیه باید استقلال علمی و سیاسی خود را حفظ نموده و سنت مرسوم آزادی 

تدریس و تدرّس حوزه ها همچنان با جدیت ادامه یابد.
وی  تاکید کرد: انتظار بر این است که مدیران و دست اندرکاران حوزه های علمیه ارتباط 
بیشتری با مراجع و بزرگان حوزه داشته باشند و از رهنمودهای آنان بهره مند شده و دغدغه 

های مراجع و علما را در دستور کار خود قرار دهند.
این مرجع تقلید با تأکید به اهمیت رشــد علمی و معنوی روحانیون بیان کرد: در 
گذشته، روحانیون، پس از رسیدن به مراتب علمی و معنوی، به شهرها و روستاها هجرت 
می کردند و این چنین، مردم با علما و بزرگان ارتباط بیشتری داشتند. مرحوم آیت الله 
العظمی بروجردی)ره( تأکید داشتند که روحانیون پخته و عالم که سنین جوانی را پشت 

سر گذاشته اند به شهرها و روستاها هجرت کنند تا اثر بیشتری بر نفوس داشته باشند.
در پایان این دیدار، آیت الله موسوی اردبیلی رشد و تعالی حوزه های علمیه و موفقیت 
روزافزون طلاب را از خداوند مسئلت کردند.خاطرنشــان می شود: در ابتدای این دیدار 
آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه گزارشی را از وضعیت حوزه های علمیه و طلاب  
ارائه نموده و بیان داشت: متاسفانه بسیاری از شهرها و روستاهای کشور از نعمت علما و 

روحانیون اثرگذار بی بهره شده است و این مسئله نگران کننده می باشد.
وی در پایان، رهنمود های مراجع و بزرگان حوزه برای رشد و ارتقای علمی و معنوی 

حوزه های علمیه، را خواستار شد.

اسحاق جهانگیری  خبرداد:

سفر رئیس جمهور به نیویورک و ونزوئلا 
معاون اول رییس جمهوری باتاکید  بر پیگیری جدی »بدعهدی های برجامی« آمریکا، از 

سفر رئیس جمهور به نیویورک خبر داد.
اسحاق جهانگیری گفت: آقای روحانی به ونزوئلا  نیز سفر می کند.وی افزود: از آنجا که 
ریاست ایران بر جنبش غیرمتعهدها در حال اتمام است و باید ریاست این جنبش به ونزوئلا 
تحویل داده شود رئیس جمهور تصمیم گرفته است با حضور در اجلاس جنبش غیرمتعهدها 
در ونزوئلا، ریاست این جنبش را به این کشور تحویل دهد.جهانگیری اظهار داشت: احتمالا 
رئیس جمهوری اسلامی ایران به یکی دیگر از کشورهای امریکای لاتین نیز سفر  می کند.

شانزدهمین نشست سران جنبش غیرمتعهدها شهریور 91 در تهران برگزار و ریاست این 
جنبش از مصر به ایران منتقل شد.هفدهمین نشست نیز در ونزوئلا برگزار می شود و ایران 
ریاست این جنبش را به کشور میزبان تحویل می دهد.جنبش غیرمتعهدها بزرگ ترین 
سازمان بین المللی بعد از سازمان ملل متحد است و هم اکنون 120 کشور از آسیا، امریکای 
لاتین و اروپا در این جنبش عضویت دارند که با دو سوم  اعضای سازمان ملل برابری می کند.

»بدعهدی های برجامی« امریکا باید با جدیت پیگیری شود
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به »بدعهدی های برجامی« امریکا، گفت:  دولت، 
وزارت امور خارجه و سایر بخش ها به این موضوع واقف هستند که طرف  مقابل بدعهدی 
دارد و باید حتما آن را پیگیری کنیم.اسحاق جهانگیری، افزود: مهم ترین کمک برجام این 
بود که فرصتی ایجاد کند تا بتوانیم از این  فرصت برای حل مشکلات مهم و پیشرفت 
اقتصادی کشور استفاده کنیم و ما هم در حال بهره برداری از این فرصت هستیم.وی درباره 
ششمین جلسه هیئت نظارت براجرای برجام نیز گفت: روسای جمهور و مجلس نیز در 
این هیئت عضو هستند و اگر گزارشی درباره »بدعهدی های برجامی« امریکا بوده، در آنجا 

مطرح شده است و ان شاءالله تصمیم گیری و عمل می کنند.

پورمحمدی: 

روحانی نیاز به حلقه وصل با جامعه روحانیت ندارد
عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: روحانی ادعا ندارد که با اصلاح طلبان اســت؛ وی 

همیشه گفته، من مشی مستقل دارم.
حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی عضو جامعه روحانیت مبارز در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه آیا شما حلقه وصل حسن روحانی با این تشکل هستید اظهار داشت: 

روحانی جزء عوامل اولیه جامعه روحانیت بوده و نیازی به حلقه وصل نیست.
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره اینکه آیا حسن روحانی به جلسات جامعه روحانیت 
بازخواهد گشت گفت: فعلا که بازنگشته؛ ما مانع بازگشت هیچ کسی نیستیم اما تا الان این 

بازگشت اتفاق نیفتاده است.
پورمحمدی همچنین در پاســخ به این سوال که آیا حضور مجدد حسن روحانی در 
جلسات جامعه روحانیت منجر به دوری وی از اصلاح طلبان می شود عنوان کرد: این مسأله 

قابل ارزیابی نیست. این ها پیش گویی هایی است که چندان با واقعیت منطبق نیست. 
وزیر دادگستری تصریح کرد: روحانی ادعا ندارد که با اصلاح طلبان است؛ وی همیشه 

گفته، من مشی مستقل دارم.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم: 

برای حل مشکلات امت اسلامی چاره  اندیشی شود
 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور پیامی از علمای جهان اسلام خواست تا با 

دوری از تفرقه و اختلاف برای حل مشکلات فراروی امت اسلامی چاره  اندیشی شود. 
به گزارش مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، متن پیام 
این نهاد حوزوی به علمای جهان اسلام که همزمان با عید سعید قربان و با امضای آیت الله 
محمد یزدی، رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم صادر شده بدین شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
ماءِ تَکُونُ لَنا عیداً لَِوَّلنِا وَ آخِرِنا  »قالَ عیسَی ابْنُ مَرْیَمَ اللَّهُمَّ رَبَّنا أنَْزِلْ عَلَیْنا مائِدَهً مِنَ السَّ

وَ آیَهً مِنْکَ وَ ارْزُقْنا وَ أنَْتَ خَیْرُ الرَّازِقین« )مائده، 114(
عید سعید قربان، روز نزول فیض رحمت رب العالمین، جلوه گاه تعبد و تسلیم، فصل 
قرب مسلمانان به خداوند در سایه عبودیت و جشن رهیدگی از اسارت نفس و شکوفایی 
ایمان و یقین، عید ایثار و احسان تبریک و تهنیت باد.این روزها که متأسفانه بسیاری از 
کشورهای اسلامی با فقر، نابرابری انسانی، جنگ های خانمان سوز و بلای تکفیری و جنایت 
آن درگیر هستند و از آسایش و امنیت محروم، امید است از این فرصت های مبارک با توسل 
به حبل الله المتین و دوری از تفرقه و اختلاف برای حلّ مشکلات فراروی امت اسلامی 

چاره  اندیشی کنیم. انشاالله.

قاسمی در واکنش به توافق روسیه و آمریکا اعلام کرد؛ 

استقبال ایران از برقراری آتش بس در سوریه
ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی ایران در واکنش به توافق روسیه 
و آمریکا برای برقراری آتش بس در ســوریه از شامگاه دوشنبه 22 شهریور، تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران همواره از برقراری آتش بس  در سوریه و تسهیل دسترسی همه 
مردم این کشور به کمک های انساندوستانه استقبال نموده است.  آتش بس شامل گروه های 
تروریستی همچون داعش، جبهه النصره و گروه های تازه تاسیس انشعابی نیست و جامعه 
جهانی ملزم به برخورد جدی، قاطع، بدون شرط و بی وقفه با تروریسم افراطی تکفیری است. 
با توجه به تجربه چند ماه گذشته، آتش بس باید پایدار و دارای ضمانت اجرا بوده و  به 
عنوان فرصتی برای تجدید قوا  و انتقال جنگجویان و تسلیحات برای گروه های تروریستی 

مورد سوءاستفاده قرار نگیرد.
 قاســمی افزود: همان گونه که دولت ســوریه نیز بارها تأکید نموده اســت، فقدان 
ضمانت های لازم در خصوص پایبندی گروه های تکفیری - تروریستی به آتش بس، مانع 
موفقیت تلاش های قبلی برای برقراری آتش بس بوده و لذا استمرار و پایداری آتش بس، 
منوط به ایجادســازوکار فراگیر نظارت و  به ویژه کنترل  مرزها برای جلوگیری از اعزام 

تروریست های تازه نفس و ارسال سلاح و سایر منابع مادی برای تروریست ها است.

سرمقاله

یادداشت

 FATF وزیر کشــور با تأکید بر اینکه در
اشکالاتی داریم که باید تعهدات ما متناسب با 
قوانین کشور به ویژه قانون اساسی باشد، گفت: 
ما حالا از لیست سیاه FATF خارج شدیم و 
انگ هایی مثل تامین مالی تروریسم و پولشویی 

نمی چسبد.
عبدالرضا رحمانی فضلی صبح روز پنجشنبه 
در اختتامیه نشست منطقه ای استانداران، سفرا 
و نمایندگان ایران در کشــورهای منتخب، با 
اشــاره به اینکه اقتصاد مقاومتی برای ما جبر 
اســت و نه اختیار اظهار داشــت: هم ازنظر 
سیاسی، اقتصادی، امنیتی، اجتماعی و علمی 
ضرورت سیاست های اقتصاد مقاومتی به اثبات 
رسیده اســت که تعهد ما را به انقلاب عملی 
کند.وی با بیــان اینکه دولت و رئیس جمهور 

به این سیاست ها پایبندی و اعتقاددارند، افزود: بیش از 70 
درصد انرژی دولت در حوزه اقتصاد مقاومتی صرف می شود.

وزیر کشور، اقتصاد مقاومتی را بستر و زمینه مناسبی برای 
ملموس بودن دستاورد برجام دانست و گفت: باید اقدامات 
سیاســت خارجی و این بسترسازی هر دو مجموعاً به بهتر 
شدن وضعیت اقتصادی منجر شود.رحمانی فضلی بابیان اینکه 
همیشه اعلام کرده ایم که علی رغم اینکه دفع شر به وسیله 
برجــام، این توافق فعالیت های ما در عرصه بین الملل را نیز 
تسهیل می کند، تصریح کرد: این هنر ماست که تا چه اندازه 
بتوانیم از فضای پیش آمده برجام استفاده کنیم.وی با اشاره به 
اینکه رقابت پذیر کردن را باید از داخل واحدهای تولیدی آغاز 
کنیم، ابراز داشت: مراحل آموزش، کیفیت و... باید در داخل 
واحدهای تولیدی حل شده و حل مراحل بعدی نیز در موضوع 
صادرات، ترانزیت و... بر عهده دولت است که دولت نیز در این 

زمینه وظیفه تسهیل کنندگی را بر عهده دارد.
وزیر کشــور با اشــاره به اینکه 100 اختیار را از دولت به 

استان ها داده ایم، خاطرنشان کرد: نبود اختیارات لازم، سبب 
طولانی شدن تصمیم گیری و از دست رفتن فرصت ها می شود 
که برگزاری چنین نشست هایی، بخشی از تلاش دولت برای 
تســهیل امور و تفویض اختیارات است.وی با اشاره به اینکه 
راه های بی نهایتی برای حل مسائل مختلف کشور در دستور کار 
داریم، گفت: برای حضور فعال در بازارها و رقابت جدی در آن، 
باید خود را با استاندارهای روز مطابقت داده و راه های جدیدی 
را با ابتکار برای بهبود اوضاع در استان ها بیابیم.رحمانی فضلی، با 
اشاره به اینکه پول شویی و مبارزه با تأمین مالی تروریسم یکی 
از بهانه های ایجاد مانع بر سر راه ورود ایران به تجارت جهانی 
است، گفت: بهانه ها را در عرصه تبادل مالی و استانداردهای 
بین المللی از بین می بریم و مجلس نیز در این موضوع با دولت 
همکاری می کند.وی FATF را یکی از موضوعات مهم برای 
ورود بــه نظام تجارت بین المللی عنوان کرد و افزود: بیش از 
192 کشور عضو معاهده FATF هستند و ایران و کره شمالی 
به دلیل عدم عضویت در آن، در لیست سیاه مبادلات مالی 
جهان قرار دارند. ما حالا از لیست سیاه FATF خارج شدیم و 

انگ هایی مثل تامین مالی تروریسم و پولشویی 
 FATF نمی چسبد.وزیر کشور، با اشاره به اینکه
مجموعه برنامه اقدامی است که کشورها باید 
انجام دهند، ابراز داشت: 4 نوع کشور در راستای 
اجرای معاهــده FATF وجود دارند که برخی 
از کشورها یا همه معاهده را انجام می دهند، یا 
بخش اعظمی را انجام می دهند، یا بخش بزرگی 
را انجام نمی دهند و یا کلا این معاهده را قبول 
ندارند که درنتیجه در لیست سیاه قرار می گیرند.

وی با اشاره به اینکه با اقداماتی توانستیم ایران را 
18 ماه از لیست سیاه تعلیق کنیم که پس از 
 FATF :مدتی مورد ارزیابی قرار می گیریم، افزود
موضوع مهمی در کشور است که باید در عرصه 
بین المللی ایــران را از معرض یک اتهام بزرگ 
خارج کنیم.وزیر کشور با بیان اینکه در تعریف 
تروریسم، نهضت ها یا گروه هایی که برای استقلال و آزادی خود 
تلاش می کنند را تروریست نمی دانیم، اظهار داشت: ما داعش و 
گروه های امثال آن را تروریست می دانیم و در FATF اشکالاتی 
داریم که باید تعهدات ما متناسب با قوانین کشور به خصوص 
قانون اساسی باشد و بر اساس قانون اساسی در صورت داشتن 
تعهداتی از سوی FATF، مجلس باید مداخله کند.وی بابیان 
اینکه تمامی ملاحظات امنیتی در این موضوع لحاظ شــده 
است، افزود: در شورای امنیت این موضوع بررسی شد و مردم 
هم اعتماد کنند و مطمئن باشند همه ملاحظات لحاظ شده 
است و ناگزیریم بستر بهانه جویی را در بستر تجارت بین الملل 

از دست دشمنان بگیریم.
رحمانی فضلی در پایان با شــاره به اینکه در امر تجارت 
مجموعــه ای از عناصر قابل پیگیری اســت، تصریح کرد: با 
مجموعه ای از قوانین در موضوع تجارت مواجه هستیم که 
باید برای اصلاح و تقنین قوانین جدید، بُعد تسهیل و روان 

کنندگی مورد تأکید قرار گیرد.

عضو هیات نظارت بر اجرای برجام رفتار اعضای 1+5 را 
در اجرای برجام متفاوت دانست و گفت: به همه اعضای 5+1 

به یک چشم نگاه نمی کنیم.
علــی اکبر ولایتی پس از دیدار با وزیر مشــاور در امور 
خارجی هند، در جمع خبرنگاران و در پاســخ به ســوال 
خبرنگار خبرگزاری صدا و ســیما در خصوص جلسه اخیر 
هیات نظارت بــر اجرای برجام، تصریح کرد: آنچه که 5+1 

و امریکا باید در برجام انجام دهند مورد بررسی قرار گرفت.
وی افزود: وزیــر خارجه و همکاران وی توجه دارند که 
امریکایی ها آن طور که باید به عهد خود وفا نکرده و بدعهدی 
کرده لذا اقدامات لازم را در این زمینه انجام داده اند که این 
اقدامات در آینده و به خصوص سفر هیات ایرانی به نیویورک 

نیز دنبال خواهد شد.
ولایتی یادآور شد: رفتار روس ها ، چینی ها و شاید حتی 
مقداری فرانسوی ها نسبت به سایر اعضای 1+5 متفاوت است.

وی با اشاره به تحویل سامانه S300 از سوی روسیه به 
ایران ، خاطر نشان کرد: امریکایی ها به تحویل این سامانه 
دفاعی به ایران اعتراض کردند در حالیکه روس ها این اقدام 

را خلاف برجام ندانستند و با قاطعیت از آن دفاع کردند.
ولایتی تاکید کرد: رفتار اعضای 1+5 با یکدیگر متفاوت 

است اما آنکه بیش از همه بدعهدی می کند امریکاست.
رئیس مرکز بررسی های استراتژیک مجمع تشخیص 
مصلحت نظام توافق همه طرفهای درگیری در ســوریه را 
شرط مفید بودن آتش بس دانست و گفت: قطعا اگرآتش 
بس مجالی برای تقویت مواضع نظامی ترویست ها شود مفید 

نخواهد بود.
علی اکبر ولایتی  در خصوص آتش بس در سوریه تصریح 
کرد: آتش بس،  توقف جنگ، کاهش تلفات و خرابی ها مورد 
اســتقبال جهان اسلام و اسلامیت است اما نباید منجر به 

سواستفاده دشمنان دولت و ملت سوریه باشد.

وی گفت: همچنین آتش بس زمانی مفید خواهد بود که 
مورد توافق همه طرف ها باشد یعنی دولت سوریه به عنوان 
طرف اصلی و همچنین هم پیمانان آن از جمله ایران ،  حزب 

الله لبنان و سایر کشورها .
ولایتی افزود: آتش بس نباید مانند دفعات پیشین مجالی 
برای تقویت مواضع نظامی تروریست ها باشد بلکه باید هدف 
از آن کمک به مردم محرومی باشد که در محاصره تروریست 

ها گرفتار شده اند.
رئیس مرکز بررسی های استراتژیک مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ایجاد شــرایط مناســب برای جلوگیری از 
سوءاستفاده دشمنان دولت و ملت سوریه را از جمله شروط 
آتش بس مفید خواند و خاطر نشان کرد:  اگر آتش بس منجر 
به تعیین تکلیف کلی دولت و ملت سوریه ، تمامیت ارضی و 
همچنین جلوگیری از مداخلات بیگانگان در امور این کشور 

نشود، مسکنی است که گاهی مضر خواهد بود.

وزیر کشور:

انگ تأمین مالی تروریسم به ما نمی چسبد

ولایتی:

به اعضای 1+5 به یک چشم نگاه نمی کنیم 

اخبار

ســعید مرتضوی دادستان سابق تهران با ارائه نامه ای 
دادگاه رسیدگی به پرونده کهریزک از وقایع پیش آمده در 
تیرماه 88 از مقام معظم رهبری، خانواده جانباختگان و 

ملت ایران عذرخواهی کرد.
متن این نامه به شرح ذیل است:

ریاست محترم و هیئت محترم قضات شعبه 22 دادگاه 
تجدیدنظر استان تهران

با سلام بر محمد و آل طاهرینش. و با درود و سلام به 
پیشگاه حضرت ولی عصر و امام راحل و رهبر فرزانه انقلاب 

اسلامی و شهدای گرانقدر
با ســلام؛ به استحضار می ساند تقارن سومین جلسه 
دادگاه در ایــن پرونده و نوبــت دفاعیات اینجانب با نهم 
ذی الحجة  روز عرفه را به فال نیک می گیرم. زیرا در این 
تقارن ایام و مناسبت های دینی و الهی رمز و رازهایی است 
که آن را اتفاقی و بی حکمت و بی حاصل ندانسته و به برکت 
و فضل این ایام در گشــایش قفل های بسته و مشکلات 
بیش از پیش امیدوارم.عرفه روزی است به زیبایی شب قدر 
و دریایی ست به وسعت بخشش الهی؛ روز عرفه روزی ست 
که درهای آسمان برای تضرع های عاشقانه بندگان گشوده 
می شــود. روزی که عارفان حق، از خیمه وجود خویش 
بیرون می آیند و با آتش شــوق و اشتیاق به دعا و نیایش 
متوسل می شوند.در این روز عزیر که سجاده ای به وسعت 
هستی گســترده است دســت های خود را به سوی آن 

بی نیاز بالا برده دعا می نماییم که خدایا غروب این روز را با 
غروب گناهان و تقصیرات ما یکی گردان.اینجانب به عنوان 
دادستان عمومی و انقلاب تهران در زمان فتنه بزرگ سال 
1388 مطالبی را به عنوان دفاع در پرونده منعکس نموده ام 
ولکن در این جلسه که نوبت به دفاع نهایی است با عنایت 
به اینکه انتظار به حق رهبر معظم و عزیزتر از جانمان این 
بود که مهار اغتشــاش و خنثی  نمودن فتنه حتی در آن 
شرایظ اضطراری بدون ایراد خسارت و هرگونه لطمه ای 
به شــهروندان عزیر انجام شود مطالب ذیل را در تکمیل 

دفاعیات به عمل آمده به استحضار می رساند:
1- برخورد بســیار شایســته از طــرف خانواده های 
آسیب دیده قابل تقدیر و سپاس است لذا در همین رابطه 
رهبر معظم انقلاب اســلامی نیز به خاطر این متانت و 
بردباری و پیگیری از درون نظام و دست رد زدن به مداخله 
بیگانگان آنان را مورد تفقد قرار دادند؛ بنابراین مجددا مراتب 
ادب و احترام و تجلیل خود را از مقام شامخ این خانواده های 

بزرگوار اعلام می نمایم.
2- در رابطه با واقعه خونبار تیرماه 88 که متعاقب فتنه 
بزرگ و توطئه پس از انتخابات ریاست جمهوری به وقوع 
پیوست رهبری معظم انقلاب به خاطر عمق فاجعه از آن 
به جنایت تعبیر فرمودند. به عنوان دادستان وقت عمیقا 
ابراز تأسف و اعتذار می نمایم و از مقام شهیدان مظلوم این 
حادثه جوادی فر، روح الامینی و کامرانی طلب پوزش نموده 

و علو درجات آنها را از خداوند بزرگ مسئلت می نمایم.
3- در این وقایع خونبار امام شهیدان روحشان آزرده 
و قلب رهبر معظم انقلاب و ملت شهیدپرور ایران عموما 
و خانواده های داغدار خصوصا مکدر و جریحه دار گردید که 
به راحتی قابل التیام نمی باشد. ضمن اینکه با چارچوب های 
عدالت محور نظام مقدس جمهوری اسلامی و آرمان های 
امام )ره( و شــهیدان و رهبری معظم انقلاب اســلامی 
سازگاری ندارد. لذا اینجانب به سهم خود از محضر مقدس 
امام زمان، که صاحب اصلی انقلاب می باشــند، روح بلند 
و ملکوتی امام راحل و شهیدان، رهبر عظیم الشأن انقلاب 
اسلامی و ملت بزرگوار و خانواده های این عزیزان صمیمانه 
پوزش طلبیده و ابراز تأسف و تأثر و اعتذار دارم و امیدورام 
این اعتذار و دلجویی بتواند مرهمی بر این زخم و التیامی 

بر این داغ باشد.
4- اینجانب به عنوان دادستان وقت تهران در پیشگاه 
خداوند و وجدان خود از وقوع این حادثه هولناک اگرچه 
خداوند باریتعالی عالم است، در شکل گیری آن هیچ عمدی 

نبوده، ابراز شرمندگی می کنم.
5- امیدوارم تلخی این حادثه و هزینه های عظیم این 
خســارت معنوی همچنان در حافظه مسئولان مربوطه 
باقی مانده و من بعد شاهد تکرار اینگونه وقایع تلخ در کشور 

عزیزمان ایران اسلامی نباشیم.
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت:  امروز سینماگران پای 
پرچم مقابله با تهاجم فرهنگی ایستاده اند و مردم به جای 
دیدن فیلم های هالیودی به تماشــای لانتوری، فروشنده 

وایستاده در غبار می نشینند.
علی جنتی طی سخنانی در مراسم جشن ملی روز سینما 
با تبریک این روز گفت:  ما در حوزه فرهنگ و هنر رشد زیادی 
کردیم اما قدم های بزرگی باقی مانده است.وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی با اشاره به تحریم های سال های گذشته کشور 
اظهار کرد: بســیاری از کشورهای منطقه می خواستند تا 
وضعیت ما شــبیه عراق شود و تبدیل به نفت در برابر غذا 

شویم. امروز کشورهای منطقه با کینه و حسادت به ما نگاه 
می کنند و ما باید قدردان کسانی باشیم که با خون خود 
امنیت را بر قرار کرد ه اند.وی ادامه داد:  موج مهاجرت، ناامنی 
و دلسردی امروز بعد از رفع تحریم ها تبدیل به امید و زندگی 
شده است. در عرصه هنر دیوار بی اعتمادی بین هنرمندان 
و دولت مردان برداشته شده است و بعد از مدت های زیاد، 
وحدت و همدلی بین اهالی سینما و هنر دوباره برقرار شده 
اســت.جنتی با بیان اینکه امروز مدیران سینمایی از خود 
سینماگران هستند، به استقبال خوب مردم از فیلم های 
سینمایی اشاره کرد و گفت: در شش ماهه اول امسال فروش 

فیلم ها از 100میلیارد تومان فراتر رفته است و به زودی نیز 
مشکل زیرساخت ها حل می شود.

وزیر ارشاد خطاب به نمایندگان مجلس و قوه قضاییه 
گفت: امروز سینماگران پای پرچم مقابله با تهاجم فرهنگی 
ایســتاده اند و مردم به جای دیدن فیلم های هالیودی به 
تماشای لانتوری، فروشنده وایستاده در غبار می نشینند.

جنتی با تاکید بر اینکه به هیچ فرد و گروهی اجازه دخالت 
در شورای پروانه ساخت و نمایش را نمی دهیم، اظهار کرد:  از 
همه هنرمندان و کسانی که مجوز دارند کاملا دفاع می کنیم 

و من دست همه سینماگران متعهد را می بوسم.

نامه عذر خواهی مرتضوی به خانواده جانباختگان کهریزک:

عمدی در کار نبود، شرمنده ام!

علی جنتی:

به هیچ کس اجازه دخالت در شورای پروانه ساخت و نمایش را نمی دهیم

مدیر حوزه های علمیه  کشــور گفت 
:حوزه علمیه آمادگــی دارد که با هر کس 
از صاحب نظران وهابیت در هرجای عالم، 
در یک بحث دوستانه و منطقی ثابت کنیم 
که توحید حقیقی با ولایت و امامت، مانند 

رسالت گره خورده است.
آیت الله اعرافی صبح دیروز در مراسم 
اختتامیه مرحله نهایی مســابقات علمی  
طلاب نخبه حوزه های علمیه که باحضور 
آیت اللــه صافی در دفتر این مرجع تقلید 
برگزار شد گفت: عید قربان چون عید فطر، 
دارای چندین وجه است؛ یکی از وجوه اعیاد 
اسلامی، ارتباط آن با امامت و ولایت است.

وی افزود: دو عید فطر و قربان روز کرنش در 
مقابل خداوند است و تجلی توحید در این 
دو عید است، همگان می دانند که توحید 
و اعتقاد به خداوند، با مقوله رسالت و امامت 
و ولایت گره خورده اســت؛ امامت و ولایت 
برآمده از مشعل رسالت و نبوت است و همه 
این امور تجلیات توحیــد خداوند در روی 

زمین است.
مدیر حوزه های علمیــه بیان کرد: به 
همین دلیل، توحید با امامت و ولایت قوام 
پیدا می کند؛ کســانی که امامت، ولایت و 
زعامت را در مقابل توحید می دانند و کوته 
فکرانه آن را در مقابل توحید ترســیم می 
کنند، عقاید نادرست و تفکرات کوتاه دارند؛ 
بدانند،توحید بدون رسالت و امامت و ولایت 
معنی ندارد؛ امامت و ولایت تجلی توحید 

در عالم است و خطای تکفیریون است که 
توحید را مقابل ولایت می دانند.

عضو شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
تصریح کرد: مشــکلات وهابیون آن است 
که توحید را به خوبی نشناخته اند؛ حوزه 
علمیه آمادگی دارد که با هر کس از صاحب 
نظران وهابیت در هرجای عالم، در یک بحث 
دوســتانه و منطقی ثابت کنیم که توحید 
حقیقی با ولایت و امامت چونان رسالت گره 
خورده است؛ توحیدی که وهابیون با تکیه 
به ابن تیمیــه و دیگر صاحب نظران کوته 

اندیش، می اندیشند آلوده است.
وی گفت: فقهای ما به سادگی کسی را 
به کفر و شرک متهم نمی کنند و به راحتی 
دست به شمشیر نمی برند، زیرا به دوستی میان 
مسلمانان معتقد هستیم؛ اتصال توحید و عید 

عبودیت خدا با زعامت و ولایت الهی است.
آیت الله اعرافــی اظهارکرد: حوزه های 
علمیه در عصر ما مسئولیت های خطیری 
به دوش می کشند؛ حجم تولیداتی که انجام 
می شود و سوالات جدیدی در مقابل فقه و 
کلام و اندیشه اسلامی قرار می گیرد بسیار 
بالاســت؛ امروزه هرگز با دنیای قبل قابل 
مقایسه نیست؛ هر ساعت در عرصه الهیات 
و کلامی و حقوقی و فکری در رشته های 
مختلف ،فکر تولید می شود که بسیاری از 

آنها با اندیشه اسلامی ناسازگار است.
وی افزود: هر روزه ســوالات و شبهات 
جدیدی متوجه مباحث اعتقادی و نظامات 

کلامی و فقهی ما اســت؛ در عرصه علوم 
اسلامی و انسانی و الهیات جدید در دنیای 
غرب به شــیوه های مختلف کار می شود 
و این تفکرات به ســرعت در عرصه فضای 

مجازی منتشر می شود.
  حوزه باید در مقابل شبهات قوی باشد

مدیر حوزه های علمیه بیان کرد: هر یک 
از نخبگان حوزوی وظیفه دارند که بنیه های 
فقهی و کلامی و فکری خود را به شــکلی 
قوی کنند کــه  بتوانند در مقابل خطرات 
بایستند؛ در این عرصه نهاد حوزوی باید قوی 
باشد؛ هر ثانیه انواع سوالات به سمت ما و با 
پیشرفته ترین وسایل زمانه حرکت می کند.

عضو شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
تصریح کرد: کلام و تفســیر و فقه و اصول 
ما باید بر منهج اجتهادی دقیقی استوار شود 
و تازمانی که در همه این عرصه ها صاحبت 
نظران قوی نداشــته باشیم در مقابل این 
هجمات مشکل خواهیم داشت؛ پایه های 
ادبیات و اصول و فقه و کلام و تفسیر و رجال 
و.... باید در حوزه تقویت شود و سپس می 

توانیم به عرصه های جدید ورود کنیم.
وی گفت: امروزه در عصر انقلاب اسلامی 
هستیم و نیاز انقلاب اسلامی نیز نیاز بسیار 
مهمی است که حوزه های قوی باید به این 

نکات جواب دهد.
آیت الله اعرافی اظهارکرد: بیت آیت الله 
العظمی گلپایگانی خانه علم و جهاد و انقلاب 
و مجاهدت است؛ بنده در قبل از انقلاب به 

ایــن خانه و در عرصه های مختلف رفت و 
آمد داشتم؛ در اشغال جنوب لبنان طلاب 
به محضر مرحوم آیت الله العظمی گلپایگانی 
حضور پیدا کردیم که ایشــان با سخنرانی 
انقلابی خود موجی عظیم در حوزه ایجاد 

کردند.
وی افزود: اینجا بیتی اســت که فقه و 
علم و اخلاق و عرفان ومجاهدت در راه خدا 
تجلی پیدا کرده و امروزه آیت الله العظمی 
صافی گلپایگگانی از استوانه ها و قله های 
عظیــم فقه و اخلاق و علمــی حوزه های 

علمیه ما هستند.
تاکید رهبر انقلاب بر جایگاه مراجع 

تقلید
مدیر حــوزه های علمیه بیــان کرد: 
رهبر انقــلاب در دیدار خصوصی که اخیرا 
در محضر ایشــان حضور داشتم بر جایگاه 
مرجعیت تاکیــد کردند و به طور خاص از 
آیت الله العظمی صافی گلپایگانی نام بردند؛ 
در همین راســتا همه ما باید راه خود را در 
مسیر مرجعیت قرار دهیم و بر قدرت حوزه 
های علمیه بیافزاییم و پایه تمامی این امور 

اخلاق و تزکیه نفس است.
عضو شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
تصریح کرد: مسابقات علمی حوزه مسابقه 
خیرات و محل ارزیابی طلاب است که در 
این زمینه باید از مراجع و علما و شخصیت 
های حوزه بیاموزیم و قدم های بلندی در راه 

تعالی حوزه های علمیه برداریم.

آیت الله اعرافی مطرح کرد:

آمادگی حوزه برای مناظره با وهابیت

محمد مهدی مظاهری *

حسن فتحعلی

خبر
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لیلاز تحلیلگر مسایل اقتصادی: 

دولت باید روی افزایش قدرت خرید قشر کارمند و کارگر تمرکز کند
»سعید لیلاز« اقتصاددان و تحلیلگر مسایل اقتصادی 
گوهر گمشده اقتصاد ایران را ثبات و پیش بینی پذیربودن 
بازارها و رفتار دولت دانست و گفت برخی این وضعیت 

غیرمتلاطم را به رکود تعبیر می کنند. 
سیاست های اقتصادی دولت یازدهم در طول سه 
سال گذشته، دستاوردهایی از جمله کاهش نرخ تورم، 
افزایش نرخ رشد اقتصادی، تراز تجاری مثبت، کاهش 
نرخ سودهای سپرده و تسهیلات بانکی و انضباط مالی 
به همراه داشته است. در این میان، بازگرداندن ثبات به 
فضای اقتصادی کشور، از مهمترین دستاوردها به شمار 
می رود. به یقین، ثبات اقتصادی شرط نخست برای 
جذب سرمایه های داخلی و خارجی، افزایش تولید و 
افزایش نرخ رشد اقتصادی به شمار می رود. تیم اقتصادی 
دولت یازدهم با درپیش گرفتن سیاست های مبتنی بر 
انضباط مالی، توانست آرامش را بر فضای اقتصاد کشور 

حاکم سازد.
در همین پیوند، گروه پژوهش و تحلیل خبری با لیلاز 
تحلیلگر مسایل اقتصادی گفت وگو کرد. وی بر این باور 
است که مهمترین ویژگی ثبات اقتصادی، پیش بینی 
پذیری رفتار دولت است چرا که در این صورت، فعالان 
اقتصادی می توانند بر پایه آن برای کسب و کار خود 

برنامه ریزی داشته باشند. 
در ادامه، متن کامل گفت وگوی ایرنا با این اقتصاددان 

آمده است: 
یکی از دستاوردهای غیرقابل انکار دولت یازدهم 
اقتصادی چه  آرام  است، فضای  اقتصادی  ثبات 
تاثیری در جذب سرمایه های خارجی و داخلی 

خواهد داشت؟ 
در ابتدا باید بگویم که با تفکیک سرمایه خارجی و 
داخلی مخالف ام. سرمایه داخلی و خارجی از قرن بیست 
و یکم به بعد، دارای یک منشا و ماهیت هستند. برآورد 
می شود، ایرانی های مقیم خارج از کشور چیزی حدود 
هزار میلیارد دلار دارایی و ثروت دارند. همچنین، دیگر 
سرمایه داران ایرانی چیزی نزدیک به همین رقم در خارج 
از کشور سرمایه دارند. بنابراین، مجموع ثروت ایرانی ها در 
خارج از ایران معادل تمام ارزش تولید ثروت کشورمان 
در طول یک سال است. از این رو، تفکیک روشنی نمی 
توان میان سرمایه گذار داخلی و خارجی قائل شد و 
اگر محیط امنی برای سرمایه گذاری فراهم شود، هم 
سرمایه های داخلی و هم سرمایه های خارجی جذب 

این محیط خواهند شد. بر این باورم، با انتخاب »حسن 
روحانی« به عنوان رییس جمهوری کشورمان و شروع به 
کار این دولت، فضای اقتصادی وارد دوره ثبات شد.  در 
بحث گسترش سرمایه گذاری، چه سرمایه گذاری بخش 
خصوصی و چه سرمایه گذاری دولتی، همچنین، چه 
سرمایه گذاری خارجی و چه داخلی، مهمترین موضوع 
پیش بینی پذیر بودن اقتصاد است. این قابلیت پیش 
بینی پذیر بودن اقتصاد تنها شامل سیاست های کلان 
اقتصادی مانند نرخ ارز و تورم و نرخ رشد اقتصادی نمی 
شود بلکه نکته مهم و اساسی، پیش بینی پذیر بودن رفتار 

دولت است. 
در اقتصاد کشورهایی مانند ایران که سهم دولت در 
 DGP اقتصاد بسیار زیاد است و 65 الی 70 درصد از
کشور زیر کنترل بخش عمومی است، برنامه های دولت 
سهم بسیار مهمی در ایجاد ثبات یا تلاطم اقتصادی و 
تصمیم گیری بخش خصوصی برای سرمایه گذاری 

دارد. بنابراین در چنین اقتصادی، پیش بینی پذیر بودن 
سیاست و رفتارهای دولت بسیار حائز اهمیت است. 

برای نمونه، نرخ تعرفه های گمرکی در دولت گذشته 
به عمد پیش بینی ناپذیر شد اما در دولت یازدهم، نرخ 
این تعرفه ها کاملا قابل پیش بینی شد چرا که سیاست 
دولت در سه سال گذشته حفظ آرامش فضای اقتصادی 
بوده است. می دانیم که رویکرد دولت یازدهم استراتژی 
آزادسازی اقتصادی با حفظ برتری قدرت رقابت و تولید 
داخل است. سیاست دولت یازدهم هم حفظ حقوق 
مصرف کننده و هم حقوق تولیدکننده است. بنابراین 
در مجموع این سیاست ها باید انتظار آرامش و ثبات 

اقتصادی داشته باشیم. 
ثبات اقتصادی و فضای اقتصادی بدون تلاطم 
در بازارهای پولی و ارزی چه تاثیری داشته است؟ 
در سیاست های پولی و ارزی هم در طول سه سال 
گذشته شاهد ثبات و آرامش بازار بودیم. با ثبات سیاست 

های پولی، دولت توانست تورم 45 درصدی را به زیر 10 
درصد و امروز به هشت درصد برساند. این کاهش نرخ 

تورم نقش بسیار مهمی در بهبود فضای اقتصادی دارد. 
بازار متوجه این است که سیاست های دولت یازدهم به 
هیچ وجه تصمیم ندارد برای اهداف انتخاباتی یا تبلیغاتی، 
نرخ ارز را به صورت مصنوعی و با پرداخت میلیاردها 
دلار منابع ارزی گرانبها به رانت خواران، پایین نگه دارد. 
همچنین، دولت به دنبال تک نرخی کردن قیمت ارز 
است.  اگر در همه جنبه های اقتصاد بنگریم، می بینیم 
که ثبات اقتصادی ایجاد شده باعث می شود تا اقتصاد 
سال آینده برای صنعتگران و فعالان اقتصادی قابل پیش 
بینی باشد. پس از تلاطم های شدید در فضای اقتصادی 
در دولت گذشته، در دولت یازدهم به چنان آرامشی 
رسیده ایم که بسیاری از فعالان اقتصادی و اقتصاددان ها 
این آرامش را به رکود تعبیر می کنند. این در حالی است 
که پس از سال ها، آرامش به اقتصاد ایران برگشته است. 

از آنجایی که در این سه سال گذشته، شاهد انفجار 
قیمت ها و تلاطم بازارها نبوده ایم، عده ای این شرایط را 
رکود می دانند و تعبیر رکود از این شرایط دارند. معتقد 
هستم که گوهر گم شده اقتصاد ایران در تمام سال های 
1384 تا 1392 ثبات و پیش بینی پذیر بودن رفتارهای 
دولت بوده که امروز این 2 موضوع به طور کامل به اقتصاد 

کشور بازگشته است. 
آیا پیش بینی پذیر بودن بازار می تواند منجر به 

رشد تولید داخل شود؟ 
رشد بخش صنعت حدود چهار درصد بوده است که 
این آمار و ارقام واقعی است. آمار تولید خودرو در کشور 
رشد داشته است. تولید فولاد، تولید الکتریسیته، تولید 
پتروشیمی و معیانات گازی هم روند افزایشی داشته و 
همچنین آمار و ارقام صادرات غیرنفتی هم بالا بوده است. 
البته این موضوع را هم قبول دارم که رشد این تولیدات 
آنچنان بالا نبوده که بتواند تاثیر قابل توجهی بر اقتصاد 
بگذارد. این روند رو به رشد تولیدات باید مستمر باشد و 
روند افزایشی به خود بگیرد.  یکی از ارکان برنامه ریزی 
برای تولید، اطمینان از شاخص های کلان اقتصادی 
است. فعالان اقتصادی اگر نتوانند قیمت ارز، نرخ تورم و 
تعرفه های گمرکی را پیش بینی کنند؛ اقدام به واردات 

موارد اولیه و تولید کالا و خدمات نمی کنند. 
ثبات اقتصادی تاکنون در کدام یک از حوزه های 
اقتصادی کم اثرتر بوده است و سیاست دولت برای 
ایجاد تحرک در این بخش های اقتصادی باید چه 

سمت و سویی بیابد؟
به گمان من، در بخش صنعت و خدمات می توان با 
تکیه بر ثبات اقتصادی، اعداد و ارقام تولید را افزایش داد. 
در بخش صنایع پیشران اقتصاد مانند خودرو که اکنون 
تحرک خوبی در این حوزه دیده می شود، می توانیم 
شاهد افزایش تولید باشیم. همچنین، در بخش مسکن 
که از صنایع پیشران است، تا سال 1397 شاهد رونق 
واقعی نخواهیم بود. در بازار مسکن به دلیل تلاطم هایی 
که در دولت گذشته پشت سر گذاشته شد تا مدت ها 
نمی توان انتظار ایجاد تحرک داشت. بنابراین 2 بخش 
صنعت و خدمات در دولت یازدهم تقویت شدند.  دولت 
افزایش قدرت خرید قشر کارمند و کارگر  باید روی 
تمرکز کند. دولت یازدهم باید بتواند با اتخاذ تصمیم های 
شجاعانه قدرت خرید این اقشار را افزایش دهد. با افزایش 

قدرت خرید مردم می توان تولید را هم افزایش داد. 
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سه چالش اصلی اقتصاد ایران
مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرد: »سه چالش اصلی و موثر بر عملکرد بخش واقعی 
اقتصاد کشور در سال 1394، کمبود تقاضای موثر، وضعیت بغرنج سیستم بانکی و نرخ های 

بالای سود و کاهش درآمدهای نفتی بوده اند.«
به گزارش خبرآنلاین، مرکز پژوهش های مجلس در تازه ترین گزارش، به تحلیل بخش ها 

و رشد اقتصادی سال 1394 پرداخت.
در این گزارش آمده است: »در کنار برخی مشکلات ساختاری و ریشه دار اقتصاد ایران، 
سه چالش اصلی و فوری موثر بر عملکرد بخش واقعی اقتصاد کشور در سال 1394، کمبود 
تقاضای موثر، وضعیت بغرنج سیستم بانکی و نرخ های بالای سود و کاهش درآمدهای 
نفتی بوده اند. مهمترین رویداد مثبت اقتصادی- سیاسی این دوره را نیز می توان حصول 
توافق برجام و زمینه سازی برای اجرای آن به شمار آورد. این توافق به طور بالقوه حاوی 

ظرفیت هایی برای کمك به رفع برخی از معضلات فوری اقتصادی کشور است.
با وجود چالش ها و فرصت های گفته شده، عملکرد بخش واقعی در سال 1394 نشان 
می دهد که با وجود تجربه رشد مثبت اقتصادی در سال 1393، همچنان گرد رکود از 
پیکر اقتصاد ایران زدوده نشده است. با در نظر گرفتن عملکرد بخش واقعی اقتصاد کشور 
در سال 1394، برآورد مرکز پژوهش های مجلس از رشد اقتصادی سال 1394 معادل 
0.4 - درصد است. در این میان رشد اقتصادی بخش کشاورزی )4.5 درصد(، بخش نفت 
)1.3 درصد(، بخش صنعت )2.7- درصد(، بخش ساختمان )14.7- درصد( و بخش 

خدمات )یک درصد( است.
در عین حال مرکز آمار ایران در گزارشی عملکرد بخش واقعی اقتصاد کشور در سال 
1394 را ارائه کرده است که طی آن رشد اقتصادی در این دوره نسبت به دوره مشابه سال 

قبل را یک درصد اعلام کرده است. 
در رابطه با این گزارش، چند نکته قابل ذکر است:

1. در این گزارش ارزش افزوده بخش ها و اجزای تقاضای نهایی به قیمت های جاری و 
ثابت در سال 1393 و همچنین ارقام ارزش افزوده و اجزای تقاضای نهایی به قیمت های 
جاری سال 1394 ارائه نشده است. به عبارت دیگر، فراداده مربوط به گزارش رشد سال 

1394 به طور کامل منتشر نشده است.
2. در گزارش مذکور در چگونگی تبدیل شدن رشد 0.1 درصدی مجموع ارزش افزوده 
بخش های اقتصادی در سال 1394، به رشد یک درصدی محصول ناخالص داخلی در این 
دوره ابهام وجود دارد؛ چراکه عدد مربوط به خالص مالیات بر واردات و نحوه محاسبه آن 

در گزارش مذکور ارائه نشده است.
3. سال پایه محاسبات ملی مرکز آمار ایران همچنان 1376 است. تاخیر در تغییر سال 
پایه بر سهم بخش های مختلف و اجزای آنها در محاسبه ارزش افزوده و رشد اقتصادی 

موثر است. 
به نظر می رسد کم برآوردی رشد واسطه گری های مالی )که 3.9- درصد اعلام شده است( 
می تواند مرتبط با این موضوع و نحوه در نظر گرفتن نسبت سهم بانك ها، بیمه ها و سایر 

واسطه گری های مالی در کل بخش واسطه گری های مالی باشد.«
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نتیجه رفت وآمد اوپکی ها به ایران چه بود؟

هفته گذشته دبیرکل اوپک برای گفت و گو و قدردانی از وزیر نفت ایران، به ایران سفر کرد 
و در نشست هایی که برگزار شد، طرح فریز نفتی و معافیت ایران نیز محل بحث قرار گرفت.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، با نزدیک شدن به زمان برگزاری نشست غیررسمی 
اعضای اوپک در تاریخ پنجم مهرماه در حاشیه مجمع بین المللی انرژی )آی یی اف( در 
الجزایر، رایزنی و مذاکره میان کشورهای عمده تولیدکننده نفت عضو و غیرعضو اوپک افزایش 

یافته است.
براساس گزارش منابع غیررسمی، دبیرکل آفریقایی اوپک سعی داشته تا در سفر به تهران، 
ایران را به همراهی با اجرای طرح تثبیت سطح تولید نفت ترغیب کند. در همین حال، 
عربستان سعودی و دیگر تولیدکنندگان عمده نفت، به علت ادامه کاهش قیمت جهانی نفت 
که منجر به کسری بودجه گسترده این کشورها شده است، از اجرای طرح تثبیت سطح تولید 

نفت حمایت کرده اند.
این در حالی است که ایران بارها اعلام کرده  است تا زمان باز پس گیری سهم خود از بازار 

نفت، هیچ محدودیتی را برای تولید نمی پذیرد.
 ابراز امیدواری کشورها به طرح فریز نفتی

محمد سانوسی بارکیندو، دبیر کل سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( یکشنبه، 
14 شهریور در دوحه با شیخ عبدالله بن ناصر بن خلیفه الثانی، نخست وزیر قطر، دیدار و 
درباره بازار نفت گفت وگو کرد. در این نشست محمد بن صالح الساده، وزیر انرژی قطر و رئیس 

کنونی اوپک نیز حضور داشت.
نخست وزیر قطر در این دیدار ابراز امیدواری کرد که بارکیندو ارتباط نزدیک کاری خود 
را با کشورهای عضو اوپک حفظ کند تا چالش های کنونی تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 

نفت حل شود
وزرای نفت روسیه و عربستان دربیانیه ای اعلام کردند که عجله ای برای اجرای فریز نفتی 
وجود ندارند. انتشار بیانیه مشترک عربستان سعودی و روسیه درحاشیه اجلاس »جی20« 
در مورد تلاش این دو کشور برای اجرای طرح فریز نفتی نتوانست قیمت نفت را با افزایش 

زیادی مواجه کند
عربستان سعودی و روسیه تفاهم نامه ای امضا کردند تا بتوانند بازار نفت را به ثبات و تعادل 
برسانند.  این دو کشور آماده شده اند تا یک گروه همکاری ایجاد کنند و بازار نفت را که از سال 

2014 با کاهش شدید قیمت ها روبه رو بوده و بهم ریخته است، به ثبات برسانند
ورود اوپکی ها به ایران 

»محمد سانوسی بارکیندو« دبیر کل اوپک و »حجت الله غنیمی فرد« عضو دبیرخانه و 
معاون امور مطالعات سازمان اوپک، ساعت پایانی 15 شهریور وارد تهران شدند. 

شانزدهم شهریور مذاکرات بیژن زنگنه وزیر نفت ایران و محمد بارکیندو دبیرکل اوپک 
با محوریت پیوستن ایران به طرح فریز نفتی پشت درهای بسته و در غیاب خبرنگاران 
رسانه های مستقل آغاز شد. این در حالی است که نورالدین بوطرفه، وزیر انرژی الجزایر از توافق 
کشورهای عضو اوپک به منظور تعیین قیمت نفت بشکه ای بین 50 تا 60 دلار خبر داد و 
تاکید کرد: با وزیر نفت ایران در تهران گفت وگو کرده و در نشست الجزیره به دنبال هماهنگی 

بیشتر در بین اعضای اوپک برای تثبیت قیمت نفت در بازار هستیم. 
بیژن نامدار زنگنه پس از دیدار با محمد بارکیندو، دبیرکل اوپک با بیان اینکه ایران از هر 
تصمیمی که از سوی تولیدکنندگان برای بازگرداندن ثبات به بازار نفت گرفته شود، حمایت 
می کند، گفت: قیمت مورد علاقه بیشتر اعضای اوپک برای نفت 50 تا 60 دلار است، با این 
وجود نفت 55 دلاری را مناسب ارزیابی می شود و این قیمت سبب می شود، تولید نفت برای 
اعضای اوپک افزون بر درآمدزایی مطلوب، اقتصادی و مفید باشد و در عین حال رقبای آنها 

نتوانند تولید را بالا ببرند
دبیرکل اوپک یکی از اهداف سفر به تهران را قدردانی از نقش مثبت ایران در بازار نفت 
جهان برشمرد. محمد بارکیندو روز سه شنبه )16 شهریور( پس از دیدار با بیژن زنگنه، وزیر 
نفت در جمع خبرنگاران گفت: سفر به ایران و قدردانی از مسئولان صنعت نفت این کشور از 

اولویت های وی در سمت دبیرکلی سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( بوده است.
وی افزود: پس از سفر به قطر برای دیدار با محمد بن صالح الساده، رئیس دوره ای اوپک و 
وزیر صنعت و انرژی قطر، ایران را به عنوان نخستین مقصد سفرهای خود به کشورهای عضو 
این سازمان در نظر گرفته است. حسن روحانی، رییس جمهور نیز در دیدار با دبیرکل جدید 
سازمان کشورهای تولید کننده نفت )اوپک( تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران از هر اقدامی 
در راستای ثبات بازار و بهبود قیمت نفت که مبتنی بر عدالت، انصاف و رعایت سهمیه عادلانه 
برای کشورهای تولید کننده نفت باشد، حمایت خواهد کرد. حسن روحانی در این دیدار با 
اشاره به اینکه معتقدیم در شرایط ناعادلانه بازار و قیمت نفت، همه کشورهای صادرکننده و 
حتی مصرف کننده نفت متضرر خواهند شد، گفت: بی ثباتی و کاهش قیمت نفت نه تنها 
به ضرر کشورهای عضو است بلکه متناسب با هدف بزرگ حفظ محیط زیست در جهان نیز 
نخواهد بود که امیدواریم با تدبیر و همکاری و هماهنگی اعضای اوپک، قیمت نفت به شرایط 

با ثبات و عادلانه ای بازگردد.
ایران همچنان بازیگر اصلی اوپک 

حسین امیری خامکانی با اشاره به اینکه دبیرکل اوپک اولین سفر رسمی خود را به ایران 
داشته است، گفت: ایران با بازگشت به بازار نفت جهان نشان داد که سریع و با قدرت توانسته 
وارد بازار شود و جایگاه خود را پس بگیرد. شاید بعضی از اعضای اوپک فکر نمی کردند ایران 
به زودی بتواند جایگاه خود را به دست آورد. در ماه آوریل، اختلاف نظرها بر سر معاف شدن 
ایران از طرح فریز نفتی موجب شد تا اوپک و روسیه نتوانند به توافق دست یابند. در آن زمان 

ایران تلاش داشت سطح تولید و صادرات نفت خود را بعد از لغو تحریم ها افزایش دهد.
عربستان، رقیب ایران گفته در صورتی با فریز نفتی موافقت خواهد کرد که تهران هم در 
آن مشارکت کند. اما در شرایطی که تولید نفت ایران در حال رسیدن به نزدیکی سطح قبل 
از تحریم هاست، ریاض در هفته های اخیر این سیگنال را ارسال کرده که آماده توافق است.

روسیه نیز گفته که آماده پذیرش برخی محدودیت هاست، به ویژه اینکه ایران در نزدیکی 
رسیدن به تولید 4 میلیون بشکه در روز است و پس از آن دیگر نمی تواند تولید خود را بیش 

از آن افزایش دهد.

معاون وزیر اقتصاد و دارایی در قم: 

موفقیت های دولت در حوزه اقتصاد مورد توجه کارشناسان دنیا قرار گرفته است 
قم - ایرنا - معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت امور 
دولت  اقتصادی  های  موفقیت  گفت:  دارایی  و  اقتصادی 
تدبیر و امید در حوزه های مختلف قابل مشاهده است 
اما کنترل تورم و کاهش نسبی قیمت کالاها و خدمات از 
جمله مهمترین این موفقیت هاست که مورد توجه و تقدیر 
کارشناسان اقتصادی در نظام بین الملل هم قرار گرفته است. 
به گزارش ایرنا، محمد شرفشاهی روز یکشنبه در آیین 
تودیع و معارفه مدیران سابق و جدید اداره کل امور اقتصادی 
و دارایی استان قم، افزود: مسئولان بانک جهانی در نشستی 
با حضور وزیر امور اقتصادی و دارایی کشور بیان کردند 
»موفقیت های این چند سال اخیر اقتصاد ایران به خصوص 

در حوزه کنترل تورم چیزی شبیه معجزه بوده است.« 
وی بیان کرد: تمام کارشناسان می دانند زمانی که رکود 
و تورم با یکدیگر همراه شود، وضعیت بسیار پیچیده ای در 
اقتصاد شکل می گیرد که عبور از آن دشوار است، اما دولت 
تدبیر و امید با تلاش های شبانه روزی و استفاده از نظر 
کارشناسان، توانست تورم را که فشار زیادی به معیشت مردم 
وارد می ساخت، از 40 درصد به زیر 10 درصد کاهش دهد 
و از طریق ارائه تسهیلات به واحدهای تولیدی برای رونق 
تولید با رکودی که از سال 90 در اقتصاد کشور به وجود آمده 

است، مبارزه کند.

وی با اشاره به این که موفقیت های سیاسی و اقتصادی 
دولت یازدهم در این مدت بر یکدیگر تاثیرگذار بود، ادامه داد: 
موفقیت در مذاکرات سیاسی باعث لغو تحریم های ظالمانه 
ای شد که مشکلات بسیاری را در سال های گذشته برای 

واحدهای اقتصادی و تولیدی ما ایجاد کرده بود.
شرفشاهی با بیان این که دولت در عرصه سیاست خارجی 
شرایط ایجاد رشد اقتصادی پایدار را در کشور ایجاد کرده 
است، گفت: تحریم ها می توانست تاثیرهای نامناسبی بر 
رشد اقتصاد کشور داشته باشد؛ هر چند بسیاری از این 
سختی ها را با اتکا بر ظرفیت های داخلی حل کردیم اما 
این تنگناها برای اقتصاد عمومی و معیشت مردم مشکلاتی 

را ایجاد کرده بود.
وی افزود: برای موفقیت در انجام برنامه های اقتصادی و 
کمک به آسان شدن معیشت مردم، سند راهبردی فعالیت 
های اقتصادی در هفت بخش توسط وزارت امور اقتصادی و 
دارایی تدوین و قرار شد همه برنامه ها و فعالیت ها در این 

مسیر انجام شود.
وی ادامه داد: افزایش توان درآمدزایی در اقتصاد کشور، 
کاهش اتکاء دولت به درآمدهای نفتی و بالابردن شفافیت 
های مالی از جمله هدف هایی است که در این سند راهبردی 

توسط مسئولان حوزه اقتصاد کشور دنبال می شود.

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به فرمان اجرای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی توسط رهبر معظم انقلاب 
اسلامی، گفت: پس از این ابلاغ، 12 برنامه در راستای اجرای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی در مجموعه این وزارتخانه 
تنظیم شد که از جمله دستاوردهای آن، عملیاتی شدن 
مقررات حوزه مالی کشور و کاهش هشت پله ای رتبه ایران 

در ایجاد زمینه های کسب و کار و رفع موانع تولید است.
وی با بیان این که رونق تولید و خروج از رکود دارای 
مزایای بسیاری در اقتصاد کشور است، افزود: رفع بیکاری، 
مقابله با فقر و از بین رفتن تبعیض ها از جمله نتایج رونق 
تولید در کشور می باشد که می تواند جایگاه ایران را در 
حوزه های اقتصادی و سیاسی در نظام بین الملل ارتقاء دهد. 
وی در ادامه با اشاره به عملیاتی شدن طرح جامع مالیاتی 
در کشور، ادامه داد: وصول درآمدهای مالیاتی پایدار، نیازمنند 
دسترسی به آمار به روز فعالیت های بنگاه های اقتصادی و 

شفافیت های مالی دستگاه های اجرایی است.
در این آیین عادل علیپور به عنوان مدیرکل جدید امور 
اقتصادی و دارایی استان قم معرفی شد و از خدمات سید 
صدرالدین موسوی که در طول 10 سال گذشته مدیرکل 
امور اقتصادی و دارایی استان بود، با حضور مسئولان استان 

قم، تجلیل به عمل آمد.
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 بررسی دلایل عدم استقبال قمی ها از بازی های صبا؛

کی روش و دایی هم برای صباتماشاگرنیاوردند

حضور سرمربی تیم ملی ایران در بازی خانگی صبای قم نیز موجب استقبال تماشاگران 
از بازی این تیم نشد.

پس از انتقال تیم فوتبال صبا به استان قم در سال 87 ، به غیر از دو فصل ابتدایی و 
بازی های حساس با تیم های استقلال، پرسپولیس و بعضا دیدار برابر سپاهان و ذوب آهن، 
کمتر دیده شده است تماشاگر زیادی به ورزشگاه یادگار امام قم برود و حامی این تیم باشد.

حتی فصل گذشته که علی دایی هدایت صبای قم را عهده دار بود و ستاره های نامدار 
سابق سرخابی در آن بازی می کردند فقط در سه، چهار بازی تعداد تماشاگران به یک هزار 

نفر رسید که این مسئله معضل بزرگی برای تیم قمی ها به حساب می آمد.
روز گذشته کارلوس کی روش برای نخستین بار از ابتدای سرمربیگری تیم ملی ایران 
به قم سفر کرد و نظاره گر بازی این تیم بود اما با وجود اطلاع رسانی رسانه های استانی، 
استقبال خوبی از بازی این تیم به عمل نیامد و بین 200 تا 300 نفر تماشاگر در ورزشگاه 

یادگار امام بودند.
دوری ورزشگاه یادگار امام قم از مرکز شهر یکی از اصلی ترین دلایل کم تماشاگر بودن 
بازی های صبا است ولی واقعیت این بوده که در لیگ های هشتم و نهم که صبا تازه به قم 
رفته بود این مشکل با گذاشتن اتوبوس در میادین اصلی شهر و اطلاع رسانی مناسب از 
طریق رسانه ملی، خبرگزاری ها و بنرهای سطح شهر برطرف شد و شاهد حضور بیش از 

7-6 هزار نفر در مسابقات صبا بودیم.
عدم ارتباط درست باشگاه صبا با رسانه ها طی سال های اخیر یکی دیگر از اصلی ترین 

گزینه ها است که بازی های این تیم را کم تماشاگر می کند.
غیر بومی بودن صبا هم از جمله مهم ترین علت هایی است که مردم قم ارتباط خوبی 
با این تیم برقرار نمی کنند چراکه دو سال قبل وقتی تیم امید صبا به دنبال راهیابی به 
لیگ برتر بود و تمام نفرات آن را بازیکنان بومی تشکیل می دادند، جمعیت چشمگیری به 

ورزشگاه شهید حیدریان قم می رفت.
بسیاری از مردم قم معتقد هستند وقتی تیم بومی گرایی کمی طی فصول اخیر داشته 
و حتی در صورت حضور قمی ها، مربیان توجه کمی به آنها دارند طبیعی است بازی های 

صبا کم تماشاگر باشد.
با این وجود، فصل گذشته و امسال بنرهای اطلاع رسانی بازی های صبا به ندرت در 
سطح شهر قم دیده شده طوری که در لیگ اخیر علی دایی در دو مصاحبه خود اعلام 
کرد به غیر از مقابل هتل محل اقامت، هیچ بنری در سطح شهر قم ندیدیم که مسابقه ما 

را به مردم اطلاع دهد.

برانکو: 

غرور برابر حریف قعرنشین خطر است
سرمربی پرسپولیس در پایان تمرین امروز تیمش روبروی خبرنگاران قرار گرفت و به 

سوالات آنها پاسخ داد.
 برانکو ایوانکوویچ درباره دیدار با تراکتورسازی گفت: این بازی بود که برای کسب نتیجه 
به میدان رفتیم. در هر بازی برای برد به میدان می رویم. طبیعی است که خیلی سخت 
که در تمام بازی ها برنده شوید. از همین یک امتیاز راضی هستم چراکه حریف بسیار 
سختی داشتیم که هواداران پرشوری داشتند. طبیعی است که این بازی بین دو مدعی 
برگزار می شد. از قبل هم یک مقدار به خاطر وقایع بدی که می توانست پیش بیاید ترس 
داشتیم. لیگ برتر یک ماه تعطیل بود و 6 بازیکن در تیم ملی بودند. تمرینات آنها با سایر 
بازیکنان متفاوت بود و تنها دو روز قبل از بازی کل تیم را در اختیار داشتیم. به خاطر همین 
می گویم که از نتیجه راضی هستم. طبیعی است که باید بهتر شویم. این را هم باید بدانیم 

که تراکتورسازی در حال حاضر رقیب ما است.
دو بازی بزرگ پیش روی ماست

دو بازی سخت داریم. یک مسابقه سخت را مقابل تراکتورسازی پشت سر گذاشتیم. این 
سه بازی رقابت بسیار بزرگی برای ما است. برنامه فشرده است ولی خوشحالیم که بتوانیم 

هوادارانمان را با عملکرد خوب خوشحال نگه داریم.
زمان بازی امیری نامشخص است

 مصدومیت امیری خیلی بهتر از قبل شده و سخت می توان گفت که آیا او به بازی 
می رسد یا نه.

همیشه هوادارانی هستند که رفتار خشن تری دارند
باید یک مسئله را درک کنیم که در تبریز تلاش می کنند تا زمین استانداردی برای 
باشگاه های تبریزی درست کنند. این مسئله را باید درک کرد اما شرایط بازی روز گذشته 
مناسب نبود. این مسئله را درک می کنیم. همیشه هوادارانی هستند که نسبت به سایرین 

رفتار خشن تری دارند. در ورزشگاه های بزرگ هم وقایع بد رخ می دهد.
مهمترین اسلحه تیم ما بازیکنان هستند

مهمترین اسلحه بازیکنان هستند. ما هم نقش داریم اما تاثیر اصلی را برای کسب نتیجه 
بازیکنان دارند.

غرور برابر حریف قعرنشین خطر است
این مسئله را به خوبی احساس کردید. اگر غرور داشته باشیم این مسئله برای تیم 
خطری بالقوه است. در حال حاضر این مسئله خطرساز است. دربی بازی جدا از سایر 
مسابقات است صدر یا قعر بودن تاثیری در نتیجه ندارد. در دربی های زیادی حضور داشتم. 
این غرور ممکن است در بازیکنان به وجود بیاید اما ما تلاش می کنیم تا این اتفاق نیفتد.

دو سال قبل پرسپولیس برای بقا می جنگید و استقلال در صدر، جنگ قهرمانی داشت اما 
در هر دو بازی ما برنده شدیم.

نوراللهی بازیکن خوبی است اما...
قبول دارم نوراللهی خیلی بازیکن خوبی است اما چه کسی را بیرون بیاورم تا نوراللهی وارد 

شود شما بگویید کمال کامیابی نیا، فرشاد احمدزاده، مسلمان یا طارمی را بیرون بگذارم؟
دفاع؟ خانه را از نو ساختیم

خانه را باید از اساس ساخت. ما هم دفاع مان را از نو ساختیم. پارسال نمی خواستم گل 
بخوریم اما متاسفانه این اتفاق می افتاد. امسال خط دفاع جدید شده و تنها محمد انصاری 

سال قبل در تیم بوده است.
با استعفای طاهری پرسپولیس از هم می پاشد

نمی دانم ماجرا چیست. وقتی طاهری به جایی رسیده که این حرف را می زند بنده 
مایوس می شوم. ترسم از این است که اگر این اتفاق بیفتد کل طرح پرسپولیس از هم 
بپاشد. طبیعی است مدیرعامل برود ما برای چه باید بمانیم؟ توافقاتی وجود دارد و ما 

اهدافمان را با یکدیگر مشخص کردیم.
سخت است اما تیم ملی مهمتر است

شاید اگر لیگ تعطیل نبود بازنده می شدیم. بدون شک این مسئله روی کار تیم تاثیر 
می گذارد اینکه شما سه بازی انجام دهید و یک ماه لیگ تعطیل شود این مسئله طبیعی 

نیست. اما باز هم می گویم مهمترین مسئله تیم ملی است.

خاک از کشتی بزرگسالان حذف شد
اتحادیه جهانی جهانی کشتی، تغییر قانون در کشتی فرنگی بزرگسالان را به تمامی 

فدراسیون های ملی ابلاغ کرد.
به گزارش کاپ، با توجه به جلسه ای که در رقابت های قهرمانی زیر 23 سال اروپا در 
کشور لهستان برگزار گردید، برخی اصلاحات در قوانین کشتی فرنگی به تصویب رسید و 
تصمیم بر این شد که دستور نشستن در خاک برای بزرگسالان بعد از بازی های المپیک 

ریودوژانیرو به طور کامل حذف شود.
اتحادیه جهانی در بخشنامه ای به فدراسیون های ملی اعلام کرده است که دستور 
نشستن در خاک در رده سنی بزرگسالان حذف شده و مقررات جدید همانند گروه های 

سنی دیگر خواهد بود. این تغییرات از تاریخ صدور این بخشنامه به اجرا در خواهد آمد.
متن قانون اصلاح خاک کشتی فرنگی مورد استناد اتحادیه جهانی، به شرح زیر است:

کم کار بودن در اجرای خاک اجباری ) اختیاری( کنسل شده است و فرایند زیر قابل 
اجرا است:

• برای اولین بار اخطار شفاهی  به کشتی گیر کم کار با بکارگرفتن اصطلاحات داوری 
UWW و  بدون توقف کشتی 

• اگر همان کشتی گیر کم کار بود ، داور اولین اخطار کم کاری را می دهد ولی بدون 
توقف کشتی 

• اگر مجدد همان کشتی گیر کم کار اعلام شود داور دومین اخطار کم کاری را همراه با 
1 امتیاز فنی به کشتی گیر حریف)مهاجم(  می دهد ولی بدون توقف کشتی 

• بیش از دو بار اعلام کم کاری  منجر به دادن 1 امتیاز به کشتی گیر مهاجم می شود 
ولی در تمامی موارد بدون توقف کشتی 

همچنین اتحادیه جهانی اعلام کرده است که در کمیسیون فنی، قوانین به طور کامل 
مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت و تمامی اصلاحات بعد از نهایی شدن اعلام خواهد 

شد.

استقلال 1-ماشین 1؛ 

استقلال بدون برد به دربی رسید
دو تیم فوتبال استقلال تهران و ماشین سازی تبریز 
در هفته پنجم لیگ برتر فوتبال به مصاف یکدیگر رفتند 

که دو تیم به نتیجه تساوی رضایت دادند.
 استقلال برای فرار از قعر جدول و برای اینکه با 
روحیه خوب به مصاف پرسپولیس برود نیاز به کسب 3 
امتیاز در این بازی دارد. ماشین سازی هم در این بازی 
انگیزه زیادی دارد که بتواند شایستگی های خود را در 

ورزشگاه آزادی نشان بدهد.
هفته پنجم لیگ برتر، ساعت 18:45

استادیوم: آزادی، تعداد تماشاگر: 15 هزار نفر
داور : تورج حق وردی  کمک ها: محمدرضا ابوالفضلی 

و  سجاد طوری
اخطار: رابسون دقیقه 72 از استقلال و احمد کامدار 

81 و کاخا 89 از ماشین سازی
ترکیب استقلال:

سیدمهدی رحمتی، وریا غفوری )81 علی قربانی(، 
حسینی،  مجید  جانواریو،  رابسون  مگویان،  هرایر 
انصاری،  جابر  رحمانی(،  بختیار  باقری)77  فرشید 
خسرو حیدری، امید ابراهیمی، کاوه رضایی و فرشید 

اسماعیلی )63 محسن کریمی(
سرمربی: علیرضا منصوریان

ترکیب ماشین سازی:
هنریکه،  ادسون  گردانی،  حبیب  فرناندز،  مانوئل 
بایرامی(،   مهرداد  صادقیان)72  پیام  کامل،  بهمن 
کاخبرکاکاشویلی، امین قاسمی نژاد، پیام صادقیان، 
میرمهدی  رهبر)44  سجاد  تیموریان،  آندرانیک 

قریشی(، بهرام احمدی)60 احمد امیرکامدار(
سرمربی: رسول خطیبی

شرح گل:
1-0 )استقلال(: در دقیقه 9 بازی سانتر خوب خسرو 
حیدری از سمت راست با ضربه سر کاوه رضایی همراه 
شد اما این توپ پس از برخورد با دست فرناندز به تیرک 
دروازه خورد تا توپ برگشتی را خود کاوه رضایی وارد 

دروازه ماشین سازی کند.
1-1)ماشین سازی(: حرکت خوب ماشین سازی از 
سمت چپ با سانتر کاخا همراه شد تا سامان نریمان 
جهان با یک ضربه سر خوب دروازه رحمتی را باز 
کند. مدافعان استقلال در این صحنه عملکرد مناسبی 
نداشتند تا نتیجه بازی دقیقه 50 به تساوی کشیده 

شود.
شرح بازی:

روزهای  به  بازگشت  و  قعر  از  فرار  برای  استقلال 
خوب چاره ای به جز ارائه بازی هجومی نداشت و 
از اولین دقیقه بازی حملات خود را برای بازکردن 
دروازه ماشین سازی آغاز کرد. شاگردان منصوریان 
بعد از چند موقعیت نصف و نیمه اولین گل بازی را 
در دقیقه 9 بازی به ثمر رساندند. حملات استقلال تا 
اواسط نیمه دوم ادامه داشت اما بعد از آن شاگردان 
خطیبی توانستند به جریان بازی بازگردند. سبزپوشان 
در اواسط نیمه دوم تیم برتر زمین شدند و به دفعات 
دروازه استقلال را تهدید کردند که در یک صحنه ضربه 
خوب صادقیان به تیرک دروازه برخورد کرد. بعد از این 
دقایق سخت استقلال مجدد حاکم میدان شد و باز هم 
موقعیت های زیادی را ایجاد کرد که این توپ ها با بی 
دقتی مهاجمان تبدیل به گل نشد تا نیمه اول با نتیجه 

یک بر صفر به سود استقلال پایان یابد.
ماشین سازی نیمه دوم را بهتر از استقلال آغاز کرد 
و در دقایق ابتدایی بازی موفق شد تا گل مساوی را به 
ثمر برساند. استقلال بلافاصله بعد از این گل به بازی 
برگشت و موقعیت های زیادی خلق کرد اما دقیقه 
60 با خروج فرشید اسماعیلی از زمین مسابقه موتور 
محرک استقلال از کار افتاد تا آبی پوشان در دقایق 
پایانی بازی تنها به سانتر های بی هدف از کناره ها 
بسنده کنند. منصوریان در دقایق پایانی بختیار رحمانی 
و علی قربانی را نیز به میدان فرستاد اما این تعویض 
ها نیز برای استقلال موثر نبود تا در نهایت شاگردان 
منصوریان و خطیبی با تساوی یک بر یک به کار خود 

پایان دهند.
اتفاق ویژه:

در بازی با ماشین سازی منصوریان برای اولین بار 
مورد انتقاد هواداران قرار گرفت. در این بازی تماشاگران 
با تشویق فرشید اسماعیلی به نوعی به تعویض او 
اعتراض کردند. منصوریان حالا محبوبیت خود بین 

هواداران را هم کم کم از دست می دهد.

بهترین بازیکن
فرشید اسماعیلی بدون تردید یک کلاس از تمام 
بازیکنان داخل زمین بهتر بود. پاس های دقیقی و 
قدرت جنگندگی بالای او از اسماعیلی یک بازیکن ویژه 

در بازی با ماشین سازی ساخت.
 دقایق حساس:

دقیقه 11: حرکت انفرادی فرشید اسماعیلی او را با 
دروازه بان ماشین سازی تک به تک کرد اما اسماعیلی 
نتوانست دروازه ماشین سازی را باز کند تا یک کرنر 

حاصل این حرکت انفرادی باشد.
دقیقه 12: سانتر خوب خسرو حیدری روی ضربه 
کرنر را مانوئل فرناندز پیش از آنکه مجید حسینی وارد 

دروازه کند دور کرد.
دقیقه 17: پاس کاری ترکیبی بازیکنان استقلال از 
سمت راست زمین با حرکت خوب ووریا غفوری همراه 
شد اما سانتر او پیش از آنکه در دهانه دروازه به انصاری 
برسد توسط بازیکن ماشین سازی به کرنر فرستاده شد.

دقیقه 20: باز هم حرکت خوب استقلالی ها از سمت 
راست زمین و سانتر جابر انصاری در دهانه دروازه به 
ابراهیمی رسید اما هافبک آبی ها نتوانست دومین گل 

بازی را وارد دروازه ماشین سازی کند.
دقیقه 21: توپ سرگردان در یک رفت و برگشت به 
بهرام احمدی رسید تا او با ضربه ای از راه دور دروازه آبی 
ها را تهدید کند اما رحمتی با جایگیری مناسب توانست 

این ضربه را مهار کند.
دقیقه 22: حملات استقلال از سمت راست ادامه 
دارد. حرکت ترکیبی خسرو حیدری و وریا غفوری با 
سانتر خوب حیدری همراه شد اما باز هم مانوئل فرناندز 

توپ را مهار کرد.
دقیقه 27: ضربه ایستگاهی ماشین سازی را هنریکه 
به سمت دروازه استقلال زد اما رحمتی این توپ را 

روانه کرنر کرد.
به  نزدیک  فاصله  در  ایستگاهی  ضربه  دقیقه31: 
محوطه جریمه برای ماشین سازی به دست آمد اما 
ضربه صادقیان بعد از اصابت به سر بازیکنان استقلال 

راهی کرنر شد.
دقیقه 35: بازیکنان ماشین سازی کرنر را با یک 
پاس رو به عقب آغاز کردند تا پیام صادقیان در فرصت 
شوتزنی قرار بگیرد. ضربه فوق العاده صادقیان اما به 
تیرک دروازه برخورد کرد تا حالا استقلال خوش شانس 

باشد که این دیدار مساوی است.
دقیقه 39: فرشید اسماعیلی که ستاره اول این بازی 
است با پاسی چیپ کاوه رضایی را در موقعیت تک 
به تک قرارداد اما باز هم مانوئل فرناندز اجازه باز شدن 
دروازه ماشین سازی را نداد تا توپ تبدیل به کرنر شود.

دقیقه 41: باز هم استقلال و باز هم یک کار ترکیبی 
از سمت راست. سانتر خوب خسرو حیدری در دهانه 
دروازه به رضایی رسید اما او نتوانست دروازه ماشین 

سازی را برای بار دوم باز کند.
دقیقه 56: حرکت کاوه رضایی از سمت راست با 
پاس کات بک او همراه شد اما این توپ قبل از آنکه 
به اسماعیلی برسد با تکل خوب بازیکنان ماشین سازی 

قطع شد.
دقیقه 58: باز هم پاس خوب از فرشید اسماعیلی 
موقعیت تک به تک برای انصاری ایجاد کرد اما انصاری 
نتوانست از این موقعیت استفاده کند و فرناندز به خوبی 

از دروازه خود محافظت کرد.
دقیقه 67: پاس خوب نریمان جهان پشت مدافعان 
استقلال به امیرکامدار رسید اما ضربه این بازیکن بعد 
از اصابت به مجید حسینی از منطقه خطر استقلالی 

ها دور شد.
دقیقه 85: پاس در عمق امید ابراهیمی به محسن 
کریمی رسید اما مهاجم جوان استقلال با یک ضربه بی 

دقت این توپ را به کنار دروازه زد.
 حاشیه ها:

*رضا افتخاری مدیرعامل استقلال در ورزشگاه حضور 
داشت و بازی آبی ها را از نزدیک نظاره کرد.

*رسول خطیبی در نیمه اول بارها نسبت به عملکرد 
بازیکنان دفاعی خود معترض شد و در نهایت در دقیقه 
44 بازی اولین تعویض خود را در خط دفاع انجام داد.

*حاضران در ورزشگاه بارها نسبت به عملکرد پیام 
صادقیان اعتراض کردند و هر زمان که او پا به توپ می 

شد عکس العمل نشان می دادند.
از  برای حمایت  تبریزی  به 800 هوادار  *نزدیک 

ماشین سازی در ورزشگاه حضور دارند.
*کادر فنی تیم ملی، کروز، گاسپار و آقاجانیان از 

نزدیک نظاره گر این بازی هستند.
غفوری  وریا  با  اول خطیبی  نیمه  پایان  از  *پس 
در حین خروج از زمین صحبت می کرد و علیرضا 
منصوریان برای برهم زدن جو نسبتا جدی میان این 
دو، دوان دوان به سمت آنها رفت و به شوخی کردن با 

خطیبی پرداخت.
*تورج حق وردی در ابتدای نیمه دوم در حالیکه 
به  بود  فنی خود خارج شده  از محوطه  منصوریان 
سرمربی استقلال تذکر داد تا از تکرار این عمل پرهیز 

کند.
* با توجه به حساسیت دیدار دو تیم استقلال و 
آنالیزور تیم  پرسپولیس در هفته ششم لیگ برتر، 
فوتبال پرسپولیس برای بررسی عملکرد آبی پوشان برابر 

ماشین سازی در ورزشگاه آزادی حضور دارد.
منصوریان: از هواداران می خواهم به تیم انرژی 

منفی وارد نکنند
گل  از  بعد  گفت:  استقلال  فوتبال  تیم  سرمربی 

خوردن دچار دستپاچگی شدیم.
 علیرضا منصوریان پس از تساوی یک بر یک مقابل 
ماشین سازی در نشست خبری گفت: بازی خوبی بود 

خیلی خوب شروع کردیم 20 دقیقه قبل از گل و بعد از 
آنکه گل خوردیم دچار دست پاچگی شدیم.

منصوریان ادامه داد: از نظر فنی کاملا راضی هستم. 
تیم من در خلق موقعیت بسیار خوب عمل کرد اما در 
گلزنی بدشانس بودیم نمیدانم موقعیت حرام می کردیم 
بودیم. بدشانس در گلزنی  یا بدشانس در موقعیت 
و خلق موقعیت در فوتبال سخت است و ما در خلق 

موقعیت خیلی خوب بودیم.
وی ادامه داد: از خط دفاع تیمم خیلی راضی هستم. 
ما در چند دقیقه آخر هم می  توانستیم به گل برسیم اما 

در گل کردن موقعیت ها بدشانس هستیم.
سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد اینکه شاهد 
دو نیمه متفاوت از استقلال بودیم که نیمه اول خیلی 
خوب بود اما در نیمه دوم بد بازی کرد، و حتی هواداران 
نسبت به تعویض بختیار رحمانی و فرشید اسماعیلی 
از هواداران بحث بختیار  بودند، گفت: من  معترض 
رحمانی را نشنیدم آنها اسمی از او نبردند بلکه صحبت 
فرشید اسماعیلی شد که من از هواداران می خواهم در 
تیم شرایط منفی ایجاد نکنند. تیم ما را مثل گذشته 
حمایت کنند. وقتی بازیکن به مربی اش می گوید خسته 
شدم و نمی  توانم بازی کنم مجبورم او را تعویض کنم.

نمی  توانم دور ورزشگاه بدوم و داد بزنم که بازیکن 
من خسته شده است. از هواداران می خواهم حمایت 
بیشتری از تیم ما بکنند. فرشید اسماعیلی بالای 10 
کیلومتر در زمین دوید در مورد بختیار رحمانی هم 
چیزی نشنیدیم. او نیازمند فضا است تا با بازیکنان تیم 
ما همسو شود. بختیار رحمانی در 22 سالگی کاپیتان 

فولاد بوده و قهرمان شده است.
 منصوریان در مورد اینکه در فوتبال گل نزنی گل 
می خوری گفت: من در داخل رختکن همین صحبت را 
مطرح کردم در فوتبال اصل بر گلزنی است. و وقتی گل 
نمی زنی تحت فشار قرار می گیری. امروز مجید حسینی 
یک دفاع جوان بود که خیلی خوب کار کرد. او یک 
دفاع خوب برای آینده تیم ملی است. شاید بازیکنانی که 
به استقلال آمده اند در تیم های خودشان ستاره بودند 
اما تیم های نفت و ذوب آهن که هوادار کمتری دارند 
با تیم های مثلی استقلال پرطرفدار است قابل مقایسه 
نیست. آنها تحت فشار قرار می گیرند ما بدشانس بودیم. 
به طور مثال می گویم کاوه رضایی از نخبگان فوتبال 
ایران است و رضایی آینده خوبی در فوتبال ایران خواهد 
داشت اما او و فرشید اسماعیلی در گلزنی بدشانس 
بودند. حریف فقط 2-3 توپ روی دروازه ما آورد که 
یکی از آنها گل شد. از نظر تاکتیکی از تیم راضی هستم 
اصل بر حفظ نتیجه است من باید این مسئله را به تیم 
اضافه کنم. حتی این مسئله حفظ نتیجه از حاشیه که 

ممکن است به وجود بیاید مهم تر است.
وی در مورد اینکه از فرشید باقری و امید ابراهیمی 
رضایت دارد، گفت:بله از آنها راضی هستم ابراهیمی 

یکی از بهترین هافبک های ایران است او چند وقت 
پیش جایزه بهترین هافبک ایران را گرفت اما فرشید 
یک کوچولو به زمان نیاز دارد تا با استقلال هماهنگ تر 
شود.در تیم های بزرگ وقتی موقعیت از دست می دهی 
و سپس گل می خوری انرژی منفی می گیری و حریف 

انرژی مثبت کاذب می گیرد.
سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد اینکه  پادوانی 
را به استقلال آورده و از عملکرد حسینی هم راضی 
بوده و اینکه مگویان در دفاع چپ خوب کار نکرده  
گفت: این تشخیص کادر فنی بود که مگویان بازی 
کند ساختار دفاعی تیم ما هم موفق بود اما یک توپ 
روی دروازه آمد و گل شد. پادوانی به تیم دیر اضافه 
شد و به زمان نیاز دارد تا با بازیکنان ما هماهنگ باشد. 
ما ساختار خوبی در دفاع داشتیم اما روی یک اتفاق 
گل خوردیم. باید ساختارمان را در دفاع چپ محکم 
کنیم. ما در دفاع امروز خوب عمل کردیم اگر ضربه 
علی قربانی گل می شد شاید آن یک اشتباه دفاع ما هم 

به چشم نمی آمد.
منصوریان در مورد دربی گفت: برای دربی کاملا 
آماده هستیم و آن چیزی که به آن نیاز داریم محکم 
بازیکنانم  به  تیم است.  روانی  کردن ساختار روحی 
آموزش می دهم که چه بازی مهمی در پیش داریم. 
به  حقدوست  مجتبی  داریم.  احترامی  قابل  حریف 
صورت پلکانی خوب جلو می آید او اواخر مسابقه شاید 
بتواند به ما کمک کند.وی در مورد اینکه وقتی لب خط 
می ایستی به تیم انرژی منفی می دهید و ممکن است 
بازیکنان تمرکزشان به هم بریزد، گفت: من این مسئله را 
قبول ندارم و در 2 سالی که در نفت بودم و 4 سال که 
در تیم امید حضور داشتم از این مسئله تجربه خوبی 
دارم بازیکن جوان وقتی سرمربی اش را می بیند انرژی 
می گیرد. باید به بازیکن جوان تان انرژی مثبت بدهید.

پشت من به شماست و بازیکنان روی من را می بینند. 
از من هیچ انرژی منفی به داخل زمین منتقل نمی شود. 
که  بداند  باید  است  جوانی  بازیکن  مجید حسینی 
اشتباهش مال من است. من این آزمایش را در سطح 
جهانی خوب یاد گرفتم. بازیکن جوان باید سرمربی اش 
را ببیند تا انرژی مثبت بگیرد. اگر غیر این بود اکثر 
مربیان در نیمکت می نشستند تا بازیکنان 90 دقیقه 
بازی کنند و فقط بین دو نیمه می رفتند و با بازیکنانش 
صحبت می کنند. مربیان باید بازیکنان را از خواب بیدار 
کنند. من چیز خاصی به بازیکنان نمی گویم.صدای 50 
هزار در ورزشگاه پخش می شود من فقط بازیکنان را 

نگاه می کنم.
خطیبی: منصوریان هم راضی به رفتار 

هواداران استقلال نبود
از  تعدادی  می گوید  ماشین سازی  تیم  سرمربی 
بازیکنان این تیم در دیدار برابر استقلال برای نخستین 

بار در ورزشگاه بازی می کردند.
رسول خطیبی بعد از تساوی تیمش برابر استقلال 
گفت: چند بازیکن ما دفعه اول بود در آزادی بازی 

می کردند و به همین دلیل اوایل بازی سردرگم بودیم.
او افزود: ما می دانستیم اگر در بیست دقیقه اول گل 
نخوریم به راحتی کار را در دست می گیریم. درست 
است که استقلال چند حمله داشت ولی ما توپ های 
دروازه  تیرک  به  توپ  یک  حتی  و  داشتیم  خوبی 
با تغییر  بازی  ادامه  توانستیم در  استقلال زدیم. ما 
تاکتیک به گل برسیم و شاکله استقلال را به هم بزنیم.

سرمربی ماشین سازی اضافه کرد: ما فوق العاده کار 
کردیم و آندو در نیمه دوم یک کاپیتان واقعی بود و 
میانه زمین را اداره کرد. همه بازیکنان ما عالی بودند و به 
ماشین سازی تبریک می گویم که بعد از بیست سال در 
آزادی با دست پر برگشتیم.وی درباره جدل لفظی اش 
با هواداران استقلال گفت: من واقعا از برخورد هواداران 
استقلال با صادقیان ناراحت بودم. نباید این توهین ها را 
می کردند. منصوریان هم به این حرف ها راضی نبود. اگر 
بخواهیم بازیکن اخلاق لیگ را انتخاب کنیم، صادقیان 
در پنج هفته گذشته بازیکن اخلاق است چون نه کارت 
گرفته و نه مشکلی داشته است. من به عنوان بزرگترش 
از او تشکر می کنم که هرچه به او گفتم را انجام داده 
است. از سازمان لیگ می خواهم که از این بازیکنان بی 
حاشیه حمایت کند. به جرات می گویم که او بازیکن 
اخلاق در هفته پنجم بوده است. اما درباره جدل لفظی 
هواداران استقلال باید بگویم که نه چنین چیزی نبود و 

صدا زیاد بود و مجبور شدم کمی داد بزنم.

رییس سازمان تیم های ملی فوتبال ایران می گوید نهایت تلاش 
کادر فنی تیم ملی فوتبال ایران ایجاد کوتاه ترین وقفه ها در لیگ برتر 
بوده و این برنامه یک سال قبل در اختیار باشگاه ها قرار گرفته است.

محمدرضا ساکت پس از مراسم بدرقه تیم ملی فوتبال نوجوانان به 
مسابقه های قهرمانی آسیا در جمع خبرنگاران اظهار کرد: بالغ بر 20 
ماه برای تیم ملی نوجوانان اردو در نظر گرفته شده است. 33 بازی 
خارجی برای این تیم برگزار شده است. هر کدام از این بازیکنان 33 
بازی خارجی را تجربه کرده اند. تلاش بسیار گسترده ای برای این 
تیم شده است. کادر سابق و کادر فعلی زحمات زیادی برای این تیم 
کشیده اند. همه این  عزیزان با کمک کمیته جوانان شرایط خوبی 
را برای تیم ملی رقم زده اند. به نظر می رسد این تیم از برازندگی 
مناسبی برخوردار است. همه تدارک مناسب برای این تیم پیش بینی 
شده و ان شاءالله امروز عازم هستند و با تیم هایی مانند هند، امارات و 
عربستان هم گروه هستند. مسابقه ها سخت است. ان شاءالله این تیم 
در این مسابقه ها موفق می شود. توجه به تیم های پایه یکی از اهداف 

فدراسیون فوتبال فعلی است.
او اضافه کرد: این مراسم با حضور خانواده شهدای مدافع حرم، 
منا و امر به معروف و نهی از منکر برگزار شد. مراسم بسیار خوب و 
متنوعی بود تا باعث شود انگیزه های ملی و فرهنگی بازیکنان افزایش 

پیدا کند. مجموعه کاملی همراه تیم است.
رییس سازمان تیم های ملی درباره وضعیت تیم ملی فوتبال ایران 
برای دیدار با تیم های ازبکستان و کره جنوبی در مرحله انتخابی جام 
جهانی 2018 روسیه گفت: مهم ترین و حساس ترین مرحله برای 
تیم ملی فوتبال ایران فرا رسیده است و ما با تیم های ازبکستان و کره 
بازی داریم. باید همه ظرفیت ها دست به دست هم دهند تا این تیم 
با آمادگی کاملی کارش را انجام دهد. بلافاصله بعد از بازی با چین 

تمرکز آقای کی روش و کادر فنی بر روی این دو دیدار بوده است. 
برنامه ریزی های بسیار منظمی صورت گرفته و بازی های لیگ به طور 
کامل زیر نظر کادر فنی قرار گرفته است. پیش بینی می شود پیش 
از بازی با ازبکستان حتما اردویی داشته باشیم تا زمینه آماده سازی 

برای تیم ملی فراهم شود.
او خاطرنشان کرد: تیم ملی فوتبال بزرگسالان ما در کنار رقبایش 
را داشته است و کوتاه ترین دوران  تدارکاتی  بازی های  کمترین 
آماده سازی را داشته ایم. تلاش کادر فنی تیم ملی این بوده که لیگ 
برتر کمتر متوقف شود. برنامه لیگ برتر یک سال قبل در اختیار 
باشگاه ها قرار گرفته است. برنامه با سازمان لیگ هماهنگ شده 
و تمام توقف ها از قبل با باشگاه ها ابلاغ شده و همه باشگاه ها در 
جریان این اردوها هستند. البته از همکاری همه آن ها تشکر می کنم 
و سپاسگزار هستیم از رسانه ها و صداوسیما که در مقطع قبلی و 
در مقابل قطر و چین نهایت حمایت معنوی و رسانه ای را از تیم 

ملی داشتند.
ساکت درباره همزمانی دیدار بازی ایران و کره با روز تاسوعا و 
درخواست فدراسیون فوتبال برای تغییر زمان بازی گفت: از دو ماه 
گذشته فدراسیون فوتبال و شخص آقای تاج تلاش خودش را برای 
حل این موضوع انجام داده است. سازمان تیم های ملی پیگیری های 
مجدانه ای را در این موضوع داشته است. روابط بین الملل فدراسیون 
فوتبال هم مکاتبات زیادی را انجام داده است و جلسات حضوری در 
فیفا داشته ایم تا زمان این بازی را تغییر دهیم. توسط شخص رییس 
فدراسیون فوتبال در AFC در این باره صحبت و گفت وگو صورت 
گرفته است. این بازی در زمان فیفا دی برگزار می شود و اگر بخواهیم 
تاریخ آن را تغییر دهیم، عملا بازی در روزهایی برگزار می شود که 
تیم ها ملی پوشان و لژیونرهای خود را در اختیار ندارند. ما با یک 

معضل بزرگی روبه رو هستیم به جهت اینکه بالاخره حرمت تاسوعا 
و عاشورا مهم ترین اصل است. واقعیت این است که این را باید به 
یک پروژه تبدیل کنیم که در سال های آینده با این مشکل روبه رو 
نشویم. در حال حاضر این موضوع به عنوان یک دستور کار در اختیار 
فدراسیون فوتبال قرار گرفته است و باید این را به نتیجه برسانیم و در 
AFC و فیفا در تقویم ورزشی ایران چند روز خاصی را مانند تاسوعا 

و عاشورا ، 28 صفر و... کاملا فاقد برنامه ورزشی باشد.
او درباره شکایت مسئولان جیووا از تغییر البسه تیم ملی فوتبال 
ایران در دیدار با قطر و چین گفت: به هرحال در این موضوع کمیته 
بازرگانی جواب آن ها را می دهد و قرار نیست ما پاسخ هایمان را 
رسانه ای کنیم. ما مستندات کافی و وافی را در این باره داده ایم و 
قرار است مستندات مان را در این باره در جلساتی با آن ها ارائه کنیم.

تیم  فنی  کادر  اعتراض  باره  در  ملی  تیم های  رییس سازمان 
ملی ایران به انتخاب بنجامین ویلیامز به عنوان داور دیدار ایران و 
ازبکستان گفت: دیدگاه کارلوس کی روش این بود که باید در چینش 
داوران دقت شود. ضمن احترام به فیفا و AFC معتقد هستیم که 
افکار عمومی ایران علیه بنجامین ویلیامز است و مردم خاطره خوشی 
از او ندارند. امیدوار هستیم که این داور دقت در قوانین داشته باشد 
و ناظر ویژه ای برای این موضوع در نظر گرفته شود. بحث این است 
که حساسیت ها به گوش فیفا و AFC برسد و فکر نمی کنیم تغییری 
در این موضوع صورت بگیرد. ما حتما روی این موضوع برنامه داریم 

و مکاتباتی را انجام دادیم.
ساکت درباره اینکه آیا کارلوس کی روش از البسه تیم ملی فوتبال 
ایران رضایت دارد گفت: بهترین برندی که می توانستیم در مدت 
زمان فعلی فراهم کنیم این البسه بود و این البسه استاندارد و مطبوع 

هستند که تیم ملی از آن ها استفاده می کند.

ساکت : 

تعطیلات لیگ از سال قبل به باشگاه ها اطلاع داده شده است

رئیس فدراسیون فوتبال با ارسال نامه ای به ویندزور جان، دبیر کل کنفدراسیون فوتبال 
آسیا نکاتی را درباره برگزاری مسابقات بین المللی به میزبانی ایران مطرح کرد.

 پس از ارسال نامه کنفدراسیون فوتبال آسیا به ایران مبنی بر بررسی درخواست ایران در 
کمیته مسابقات AFC، مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال در پاسخ به  نامه ای که در تاریخ 
5 سپتامبر 2016 )دوشنبه 15 شهریورماه( از سوی AFC در رابطه با برگزاری مسابقات 
بین المللی در جمهوری اسلامی ایران ارسال شده بود، اعلام کرد: "ما تاکید داریم کلیه 

مسابقات  باید به میزبانی ایران برگزار شود."
بر همین اساس، فدراسیون فوتبال موارد زیر را در رابطه با عدم پذیرش برگزاری مسابقات 

بین المللی ایران در کشور سوم را به شرح زیر اعلام کرد:
1 - تصمیم محرومیت از میزبانی فدراسیون و باشگاه ها در مسابقات خانگی و یا مسابقه 
در زمین بی طرف می بایست از سوی کمیته انضباطی اتخاذ شود. در نتیجه، اجبار کشوری 
 AFC به برگزاری مسابقات خانگی در خارج از کشور در حیطه اختیارات کمیته مسابقات

نیست. علاوه بر این همانگونه که قبلًا بارها توسط فدراسیون فوتبال اعلام شد و در 
میزبانی های کشور جمهوری اسلامی ایران در مسابقات بین المللی مشهود است که کشور 
ایران  برای تمامی کشورها از امنیت کافی و کامل برخوردار است و هیچ گاه در داخل کشور 

با کوچکترین مشکل امنیتی روبه رو نبوده ایم.
2 - با توجه به ماده 3 از اساسنامه AFC "کنفدراسیون فوتبال آسیا در کلیه مسائل سیاسی 
و مذهبی بی طرف است. " بر همین اساس همانگونه که از این عبارت کاملًا مشخص است، 
الزام تیم ها برای بازی در زمین بی طرف یک تصمیم کاملًا سیاسی است و به AFC توصیه 
می کنیم به اساسنامه خود احترام گذاشته و با توجه با اساسنامه مربوط به کنفدراسیون 
فوتبال آسیا از ورود به مسائل سیاسی جلوگیری کند. در نتیجه از آن جایی که ایران از تمامی 
معیارهای برگزاری مسابقات بین المللی شامل مسائل امنیتی برخوردار است، فدراسیون 
فوتبال جمهوری اسلامی ایران هیچ تصمیمی مبنی بر برگزاری مسابقات خانگی خود در 
خارج از جمهوری اسلامی ایران را نمی پذیرد و چنانچه این تصمیم اتخاذ شود، آن را نخواهیم 

پذیرفت. مجدداً تاکید می کنیم اگر کشور یا فدراسیونی مشکلی همانند ممنوعیت سفر به 
جمهوری اسلامی ایران را دارد )با توجه به دخالت مسائل سیاسی دولت خود در ورزش که 
کاملًا متناقض با اصل استقلال فدراسیون ها است و همچنین اساسنامه فیفا را نقض می کند(، 

این تنها مشکل آنها بوده و ما نباید متضرر از مشکلات داخلی سایر کشورها باشیم.
در پایان نامه فدراسیون فوتبال ایران به دبیر کل کنفدراسیون فوتبال آسیا، آمده است: 
به شدت تاکید می کنیم که نه تنها AFC )شامل کمیته مسابقات، کمیته انضباطی و سایر 
کمیته ها( مرجع تصمیم گیرنده در این رابطه نیستند، بلکه هیچ سازمان یا بدنه ورزشی 
دیگری نمی تواند به خاطر مسائل سیاسی، کشوری را مجبور به مسابقه در زمین بی طرف 

کند.
در پایان، فدراسیون فوتبال جمهوری اسلامی ایران اعلام می دارد که موضع این فدراسیون 
در زمینه میزبانی مسابقات بین المللی در ایران غیر قابل تغییر و حق مسلم این کشور است 

که باید به آن کاملا احترام گذاشته شود.

 :AFC نامه مهم تاج به رئیس

بازی در خارج از ایران را نمی پذیریم
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تولید کیت تشخیصی آنتی بادی های غیرمنتظره در کشور
کیت تشخیصی آنتی بادی های غیر منتظره برای اولین 
بار در کشورمان توسط متخصصان سازمان انتقال خون 
و به کمک خون های نادر شناسایی شده در طرح ملی 

خون های نادر تولید شد.
 تولید این کیت در میان کشورهای آسیایی تنها در ژاپن 
صورت می گیرد و کیتی که با خون افراد بومی منطقه ای 
تولید شده باشد و وارداتی نباشد، تا کنون در هیچ یک از 

کشورهای منطقه ساخته نشده است.
این کیت قبلا به شکل غیر مستمر از آلمان و سوییس 

وارد ایران می شد و پس از تحریم ورود آن قطع شد.
این محصول در فازهای یک ساله و 5 ساله قابل افزایش 
تولید است و در حال حاضر قادر به تولید ماهانه 160 کیت 

و تا پایان سال بیش از 1000 مورد هستیم.
از آنجایی که این کیت برای خانم های باردار و نوزادشان 
بسیار حیاتی است و اولویت استفاده از این کیت تشخیصی 
در موارد بارداری است، برای کل جمعیت یادشده 1300 

تا 1500 کیت در ماه مورد نیاز است.
برای بانوان باردار باید در اولین ویزیت بین 12 تا 24 
هفتگی، چه برای گروه خونی مثبت و چه منفی از این 

تست استفاده شود.
اگر استفاده از این تست توسط معاونت بهداشت و 
خانواده وزارت بهداشت برای تمام بارداری ها ضروری شود، 
آمادگی تولید کیت های مورد نیاز را داریم که از نمونه 

وارداتی بسیار به صرفه تر است.
عملکرد این تست ها به این صورت است که حساسیت 
سیستم ایمنی بیماران با سابقه تزریق خون و بارداری و یا 
بیماران سرطانی را شناسایی می کند تا به موقع از درمان 

مورد نیاز خود بهره مند شوند.
در دسترس بودن محصول ایرانی در شرایطی که به 
دلیل تاریخ انقضای کوتاه این محصول که ظرف 28 روز 
بدون استفاده می شود و شرایط حمل ونقل، نگهداری، 
ترخیص و طول کشیدن فرایند حمل ونقل تا ترخیص، 
بهره برداری از محصول خارجی را بسیار سخت می کند، 

مزیت دیگر استفاده از محصول تولید وطن است.
فناوری  و  علمی  معاونت  گزارش،  این  اساس  بر 
ریاست جمهوری با هدف پیشرفت در حوزه پزشکی اقدام 
به راه اندازی ستاد توسعه علوم و فناوری های سلول های 
بنیادی کرده است تا فناوری های مرتبط با این حوزه بیش 

از پیش در کشور ارتقاء یابد.

مسافرت با هواپیما یا اتومبیل، کدام یک مناسب تر است است؟

توصیه هایی برای مسافرت رفتن در زمان بارداری
داشتن یک کیف بچه بزرگ شامل شیشه شیر، پتو، لباس، پوشک و غیره از جمله 
ضروریات هر مادری است که می خواهد به مسافرت برود، اما فعلًا که کودکتان فقط یک 

وزن اضافی داخل شکم شما است، مسافرت رفتن کمی آسان تر است.
به گزارش سایت بنیاد امور بیماری های خاص، در این مقاله چند توصیه برای داشتن یک 

مسافرت دل انگیز در دوران بارداری ارائه  شده است:
زمان مسافرت خود را به خوبی تنظیم کنید

برای بسیاری از بانوان، حاملگی به معنای داشتن حالت تهوع، ناراحتی و خستگی است، 
اما خبر خوب این است که هیچ یک از این سه حالت معمولاً تا آخر 9 ماهگی پایدار 
نیستند و ظرف چند ماه اول بارداری از بین می روند. بنا بر این سعی کنید از زمان سه ماهه 
دوم بارداری خود ) یعنی زمانی که دیگر حالت ناراحتی صبحگاهی وجود ندارد( بیشترین 

استفاده را ببرید.
با اتومبیل به مسافرت بروید

اگرچه ممکن است مسافرت رفتن به  وسیله هواپیما سریع تر به نظر برسد و یا سفر رفتن 
با قایق های مسافرتی بسیار آرامش بخش به نظر بیایند، ولی باید توجه داشته باشید که 
بهترین حالت مسافرت رفتن برای شما همان استفاده از اتومبیل می باشد )اگرچه ممکن 

است این نوع مسافرت رفتن کمی از مد افتاده به نظر برسد(
اما به چه علت؟

دلیل این امر آن است که وقتی با اتومبیل به مسافرت می روید امکان دسترسی سریع 
تری به خدمات پزشکی اورژانسی دارید و می توانید مطمئن باشید که هرگاه احساس 

حالت تهوع به شما دست داد می توانید در کناری توقف کنید و از اتومبیل پیاده شوید.
مقاصد نزدیک تر را انتخاب نمایید

شاید رفتن به یک مسافرت راه دور، قبل از آنکه گریه های بچه خواب را از چشمانتان 
بگیرد بسیار وسوسه کننده به نظر برسد، اما مسلماً اگر یک مقصد نزدیک تر را برای خودتان 
انتخاب کنید مسافرت راحت تری خواهید داشت و کم تر در طول مسیر اذیت می شوید.

محققان می گویند؛

عوامل تضعیف کننده
 سیستم ایمنی بدن را بشناسید

محققان می گویند برخی از فعالیت های روزمره ما موجب تضعیف توانایی بدن در مقابله 
با بیماری ها می شود. 

به گزارش مهر، سیستم ایمنی با عملکرد ضعیف و منفعل موجب بروز بیماری ها و امراض 
گوناگونی در بدن می شود. گاهی اوقات فعالیت های روزمره، منجر به تضعیف سیستم 

ایمنی بدن می شوند.
عملکرد اصلی سیستم ایمنی حفاظت از بدن در مقابل عفونت است. تقویت سیستم 
ایمنی گامی ضروری برای دستیابی به مقاومت در مقابل بیماری ها و همچنین کاهش 

احتمال ابتلا به بیماری های نظیر سرماخوردگی، آنفولانزا و سرطان است.
افراد باید برای داشتن یک سیستم ایمنی قوی، سبک زندگی سالمی داشته باشند، 
استرس را مدیریت کنند، ورزش کنند، رژیم غذایی مناسبی داشته باشند و به درستی از 

مکمل های غذایی و داروهای گیاهی استفاده کنند.
در ادامه بر عوامل تاثیرگذار بر تضعیف سیستم ایمنی اشاره می شود.

استرس: طبق اعلام موسسه ملی سرطان، دوره های طولانی مدت استرس می تواند بر 
سیستم ایمنی تاثیر گذارد. به گفته محققان، استرس موجب تقویت مغز در تولید هورمون 
کورتیزول می شود. این هورمون، عملکرد سلول های T مقابله کننده با عفونت را تضعیف 
می کند. افراد باید برای کمک به سیستم ایمنی بدن شان، فعالیت های کاهش استرس 

را انجام دهند.
خواب نامناسب: خواب ارتباط قوی ای با عملکرد سیستم ایمنی بدن دارد. خواب 
نامناسب موجب کاهش تعداد سلول های قاتلی می شود که با میکروب ها می جنگند. 
محققان دانشگاه شیکاگو در یک مطالعه دریافتند مردانی که فقط یک هفته 4 ساعت در 
شب خوابیده بودند در مقایسه با مردانی که 7 تا 8 ساعت خوابیده بودند، فقط نیمی از آنتی 

بادی های مقابله کننده با آنفولانزا را در خون شان داشتند.
الکل: محققان معتقدند مصرف الکل موجب کاهش واکنش سیستم ایمنی در هجوم به 
پاتوژن ها می شود. متابولیت اصلی الکل موسوم به استالدهید، به عملکرد مژک های ریه ها 

آسیب رسانده و آنها را مستعد هجوم ویروسی و باکتریایی می کند.
رژیم غذایی نامناسب: مصرف بیش از اندازه مواد قندی تصفیه شده و غذاهای فرآوری 
شده حاوی مواد نگهدارنده، افزودنی های شیمیایی و آفت کش ها می تواند موجب تضعیف 
سیستم ایمنی شود. طبق مطالعه محققان، توانایی کشتن سلول های سفید خون بعد از 

خوردن 100 گرم قند آسیب می بیند.
چاقی: چاقی می تواند منجر به تضعیف سیستم ایمنی شود چراکه بر توانایی سلول های 

سفید خون در تکثیر و تولید آنتی بادی ها و پیشگیری از التهاب تاثیر می گذارد.

یک متخصص قلب:

دیابتی ها بیشتر در معرض بیماری های
 قلبی هستند

یک متخصص قلب با بیان اینکه دیابتی ها بیشتر از دیگران در معرض ابتلا به نارسایی های 
قلبی هستند، بر ضرورت کنترل قند خون و رژیم غذایی مناسب، در این قبیل افراد تاکید 

کرد. 
دکتر مریم مهرپویا در آستانه برپایی هجدهمین کنگره تازه های قلب و عروق) 23 تا 26 
شهریور 95(، درباره رابطه دیابت و بیماری های قلبی، گفت: دیابت یکی از فاکتورهای خطر 

بروز بیماری های قلبی در بیماران دیابتیک است.
وی افزود: دیابت موجب افزایش درگیری عروق کرونر، نارسایی قلبی و سکته حاد قلبی 
می شود و از طرفی این بیماران بیش از سایر افراد در معرض عوارض پس از جراحی قلب 

قرار می گیرند.
این فلوشیپ اینترونشنال کاردیولوژی، کنترل نکردن قند خون را عامل اصلی بروز عوارض 
بیماری های قلبی در افراد دیابتیک دانست و یادآور شد: به همین دلیل به این دسته از 
بیماران توصیه می شود قند خون خود را به صورت منظم کنترل کنند و سالانه حداقل 
یکبار به متخصص قلب مراجعه کنند و نسبت به عملکرد قلب و تاثیر دیابت بر سلامتی 

آن اطمینان حاصل کنند.
مهرپویا در ادامه با بیان اینکه عوارض بیماری های قلبی در بیماران مبتلا به دیابت نوع 
یک بیشتر است، گفت: به دلیل اینکه این دسته از بیماران به مدت طولانی درگیر بیماری 
هستند، آسیب های ناشی از نارسایی های قلبی نیز در آنها بیشتر است.این متخصص قلب، 
کنترل قند خون را راهکار اساسی پیشگیری از نارسایی های قلبی در بیماران دیابتی عنوان 
کرد و افزود: به این قبیل بیماران توصیه می شود برای پیشگیری از بروز بیماری های قلبی 

علاوه بر کنترل قند خون به رژیم غذایی و مصرف به موقع داروها توجه کنند.

سگ و گربه در خانه نگه ندارید!

بلای جدیدی به نام "کک"

یک متخصص بیماری عفونی گفت : انسان هایی که از حیوانات اهلی همچون سگ و 
گربه نگه داری می کنند دچار بیماری کک می شوند .

آذری متخصص بیماری عفونی ؛ گفت: کک، حشره کوچک با پنجه های ریز قهوه ای 
رنگ است  که به دلیل خونگرمی انسان و حیوان برای مکیدن خون به آنها می چسبد.وی 
با اشاره به چگونگی وجود کک در میان انسان، اظهار داشت: حشره کک ، در مو ، لباس و 
پشم ایجاد می شود و انسان هایی که در منزل خود حیوانات اهلی همچون سگ و گربه 
نگاه می دارند حتما کک در خانه آنها مشاهده می شود.این متخصص بیماری عفونی درباره 
علائم نیش کک تسریع کرد: افرادیکه به وسیله نیش کک گزیده می شوند ، دچار خارش 
، قرمزی  و تورم های پوستی می شوند.آذری با اشاره به راه های درمان این گزیدگی، ابراز 
داشت: هنگام نیش حشره کک ، محل زخم را با آب و صابون بشورید و برای کم شدن 
شدت خارش ، کمی از ماده لوسیون را در محل نیش استعمال کنید.این متخصص بیماری 
عفونی در ادامه افزود : در هنگام خارش هرگز محل نیش را نخارانید زیرا این عمل باعث 
ایجاد عفونت های شدید پوستی می شود .وی با بیان اینکه دوری از حیوانات باعث کاهش 
کک می شود اظهار داشت: برای اینکه از وجود کک در خانه در امان باشید، حیوانات خانگی 
خود را به صورت مستمر با شامپوهای مخصوص کنترل کک شست و شو دهید و حتی 

استفاده از مواد شیمیایی کنترل کک برای پاکیزه نگه داشتن خانه نیز کمک می کند.

محققان ایرانی با همکاری محققانی از دانشگاه موناش استرالیا، نانوچسبی تولید کرده اند که 
می توان آن را در تقویت سازه های فولادی موجود در مناطق با آب و هوای گرم به کار گرفت.

 امروزه استفاده از کامپوزیت های پلیمری تقویت شده با الیاف جهت مقاوم سازی و تقویت 
سازه های فلزی، یک روش نوین و کارا برای بهسازی سازه های فولادی محسوب می شود.

وزن پایین، استحکام بالا و مقاومت در برابر خوردگی این نوع کامپوزیت ها، آن ها را به یک 
گزینه ایده ال جهت استفاده در بازه ی وسیعی از سازه ها، نظیر سازه های فولادی، سازه های 

بتنی و سازه های چوبی تبدیل کرده است.
بااین حال، کاهش شدید استحکام چسب متصل کننده این کامپوزیت ها به سازه فلزی 
مادر در برخی شرایط خاص دمایی، استفاده از آن ها را با محدودیت جدی مواجه کرده است. 
امروزه با ورود فناوری نانو به حوزه ی ساختمان و پلیمر، این مشکلات تا حدود زیادی در حال 

مرتفع شدن است. 
اصغر حبیب نژاد کورایم، مجری طرح، هدف از انجام طرح حاضر را بهبود عملکرد در دمای 
بالای چسب اپوکسی متصل کننده این کامپوزیت ها به سازه فلزی مادر به کمک نانولوله های 

کربنی عنوان کرد. 
وی با بیان اینکه سازه های فلزی موجود در خلیج فارس، نظیر اسکله ها و سکوهای نفتی در 
تابستان دمای 50 تا 60 درجه ی سانتی گراد را تجربه می کنند، افزود: چسب های تقویت کننده  
رایج، در بازه  دمایی مذکور ضعیف شده و کارایی خود را از دست می دهند؛ با استفاده از 
نانوچسب تولید شده در این طرح، می توان این سازه ها را محافظت کرده و موجب صرفه جویی 

در هزینه و افزایش عمر کاری سازه های فلزی مذکور شد.
حبیب نژاد کورایم عنوان کرد: نانولوله های کربنی به عنوان یک نانوذره یک بعدی خواص 
مکانیکی و الکتریکی منحصربه فردی دارند؛ خواص مکانیکی عالی و نیز نسبت طول به قطر 
بسیار بالای این نانومواد امکان استفاده از آن ها را به عنوان یک مسلح کننده در مقیاس نانو 
فراهم می کند. به گفته وی، این مسلح کننده با خاصیت پل زنندگی خود بر روی دو طرف 
ترک می تواند از توسعه  ترک جلوگیری کرده یا انرژی زیادی را مستهلک کند که این موضوع 

موجب بهبود خواص مکانیکی نانوکامپوزیت حاصل در مقایسه با ماده  اولیه می شود.
حبیب نژاد کورایم تصریح کرد: نانولوله های کربنی به واسطه  انرژی سطحی بالایشان به شدت 
تمایل به کلوخه شدن در ماده زمینه دارند؛ لذا توزیع یکنواخت آن ها در ماده  زمینه، پارامتر 

بسیار مهمی در اثرگذاری این نانوذرات است.
 این محقق اظهار داشت: در غیر این صورت، این نانوذرات نه تنها خواص مکانیکی و 
ترمومکانیکی ماده  زمینه را بهبود نخواهد بخشید، بلکه به واسطه  تمرکز تنش ناشی از وجود 
این نانوذرات، خواص نانوکامپوزیت حاصل نسبت به ماده  اولیه بدتر خواهد شد؛ ازاین رو، مرحله  
اول در انجام این پژوهش، انتخاب یک روش مناسب جهت اختلاط یکنواخت نانولوله های 
کربنی با رزین اپوکسی بود.  وی ادامه داد: در مرحله  بعد اتصال سازه  فلزی مادر و نانوچسب 
تولید شده و در شرایط مختلف از جمله دماهای 40 الی 70 درجه سانتی گراد آزمایش شد تا 

اثر استفاده از نانولوله های کربنی بر رفتار چسب اتصال بررسی شود.

نانوچسبی برای تقویت سازه های فولادی 
تولید شد

محققان دانشگاه تبریز موفق به تهیه و مطالعه هیدروژل ها و فروژل های هوشمند با استفاده 
از امواج مایکروویو در شرایط بدون حلال شدند.

 ناصر ارسلانی مجری پروژه "تهیه و مطالعه هیدروژل ها و فروژل های هوشمند با استفاده 
از امواج مایکروویو در شرایط بدون حلال" که با پشتیبانی صندوق حمایت از پژوهشگران و 
فناوران انجام شده، درباره این طرح اظهار کرد: هدف از انجام این طرح، تهیه هیدروژل های 
هوشمندی بود که رهش کنترل شده دارو را دارند؛ در واقع با ورود مواد نانو مغناطیسی به 
درون هیدروژل ها آنها را نانوکامپوزیت کردیم و سپس رهش دارو توسط آنها مورد مطالعه 

قرار گرفت.
ارسلانی ادامه داد: هیدروژل هایی که در مقیاس آزمایشگاهی با استفاده از روش گرین در 
این پروژه تهیه شد، به منظور کنترل التهاب معده مورد بررسی قرار گرفت؛ اما می توان هرگونه 
داروی دیگری را استفاده کرد. در واقع این هیدروژل ها و فروژل ها پتانسیل بالایی جهت جذب 

محلول های بیولوژیکی و دارویی بمنظور استفاده در سیستم های دارورسانی دارند. 
عضو هیات علمی دانشگاه تبریز همچنین تصریح کرد:  هیدروژل ها شبکه های پلیمری 
سه بعدی هیدروفیل و آبدوست پلیمری هستند که قادرند توسط برقراری پیوندهای شیمیایی 
)پیوندهای کووالانسی(، پیوندهای فیزیکی )پیوندهای هیدروژنی، نیروهای الکتروستاتیکی 
و تجمع آبگریزی( و همچنین از طریق به دام انداختن در حفره های شبکه سه بعدی، بعضا 

تا چندین برابر حجم و وزن خود آب و مایعات بیولوژیکی را جذب کنند. به علت ماهیت 
آبدوستی زنجیرهای پلیمری، شبکه هیدروژل قادر است آب را به خود جذب کرده و متورم 

شود بدون اینکه حل شود و یا ساختار شیمیایی  آن تغییر کند.
وی با بیان اینکه در دو دهه اخیر توسعه هیدروژل هایی که نسبت به شرایط محیطی 
پاسخگو بوده و ساختار و خواص آنها در برابر عوامل محیطی تغییر می کند، مورد توجه قرار 
گرفته است، افزود: چنین هیدروژل هایی "هوشمند"، "حساس به محرکها" و "پاسخگو به 
محرک ها" خوانده می شوند. از این میان پلیمرهای حساس به دما و حساس به pH اهمیت 
فراوانی پیدا کرده اند. همچنین بعضی از این هیدروژل ها به دلیل دارا بودن مواد مغناطیسی 
در ساختار سه بعدی خود )اصطلاحا فروژل نامیده می شوند(، ویژگی های ساختاری منحصر 
بفردی کسب کرده نسبت به وجود یا نبود میدان مغناطیسی رفتار متفاوتی از خود نشان 

می دهند. مهم ترین ویژگی بررسی هیدروژل ها، مورفولوژی، تورم و الاستیسیته آن ها است.
ارسلانی در پایان عنوان کرد: هریک از هیدروژل ها و فروژل های بدست آمده با نسبت های 
مختلف از کراسلینکر )1 درصد و 2 درصد مجموع مولی مونومرها( و با بکارگیری امواج 
مایکروویو در دو زمان تابشی مختلف )5 و 30 دقیقه(، نسبت به تغییرات pH محیط رفتار 
تورمی متفاوتی از خود نشان دادند، همچنین میزان پاسخگویی فروژل های بدست آمده به 

میدان خارجی با تغییر مقدار نانوذرات مغناطیسی وارد شده به شبکه پلیمری تغییر کرد.

رییس کمیته سوخت های زیستی کارگروه بیوتکنولوژی 
محیط زیست ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری گفت: یکی از اهداف تعیین شده برای 
کمیته تولید بیوگاز از ضایعات کشاورزی و زباله ها که این کار 
در دنیا بسیار مورد توجه قرار گرفته است.میثم طباطبایی، 
بیوتکنولوژی  کارگروه  زیستی  کمیته سوخت های  رییس 

محیط زیست ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری اظهار کرد: امروزه با پیشرفت جوامع 
و در نتیجه افزایش تولید و مصرف، حجم زباله های شهری و 
صنعتی و ضایعات کشاورزی، روز به روز در حال افزایش بوده 
و مشکلات زیادی را در زمینه های محیط زیستی، سلامتی، 
اقتصادی و اجتماعی بوجود آورده است.وی افزود: این دسته 
از مواد، از پتانسیل بالایی به منظور استفاده مجدد و تولید 
از راه های کمپوست، هضم بی هوازی و سایر  باارزش  مواد 
فرایندهای تولید سوخت های زیستی برخوردار هستند، البته 
ترکیب درصد متغیر آن ها باعث پیچیده شدن و تاثیر داشتن 
عوامل مختلف در آن فرایند می شود.به گفته طباطبایی، در 
بین سوخت های زیستی، تولید بیوگاز از زباله ها و ضایعات 
کشاورزی، مورد توجه بسیاری قرار گرفته است، بیوگاز به طور 
عمده مخلوطی از سه ترکیب متان، دی اکسیدکربن و سولفید 

هیدروژن است. ترکیب عمده و قابل اشتعال بیوگاز، متان است 
که سهم بیشتر این گاز یعنی 60 تا 70 درصد آن را شامل 
می شود.وی تصریح کرد: گاز متان، گازی است بی رنگ و بی بو 
که اگر یک فوت مکعب آن بسوزد، 252 کیلوکالری انرژی 
حرارتی تولید می کند که در قیاس با سایر مواد سوختی، رقم 
قابل توجهی است؛ از مزیت های مهم متان نسبت به دیگر 
سوخت ها این است که هنگام سوختن، منو اکسید کربن 
تولید نمی کند.رییس کمیته سوخت های زیستی کارگروه 
بیوتکنولوژی محیط زیست ستاد توسعه زیست فناوری معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری اظهار کرد: درصد بالای متان، 
بیوگاز را به عنوان منبع مناسبی از انرژی های تجدیدپذیر برای 
جانشینی با گاز طبیعی و دیگر سوخت های فسیلی قرار داده 
است، امروزه از بیوگاز در زمینه های گرمایشی، تولید بخار و در 

موتور ژنراتورها برای تولید برق استفاده می شود.

یک شرکت آمریکایی از یک هدست رونمایی کرده که در کنار یک تلفن همراه به کاربر اجازه 
می دهد در خانه به ارزیابی بینایی خود بپردازد.هدست Viewi شرکت مشاوران کمبریج به فرد 
اجازه می دهد به جای مراجعه به بیمارستان یا چشم پزشک، تنها با متصل کردن تلفن همراه 

هوشمند از آن برای تشخیص بیماری آب  سیاه یا گلوکوم در چشم استفاده کند.
برای این کار،  یک اپلیکیشن موبایل به تولید الگوهای نوری مورد استفاده برای آزمایش 

گلوکوم زاویه باز می پردازد.
 سپس یک ریموت کنترل بلوتوث به عنوان دستگاه ورودی برای بیماران عمل کرده تا آن را 
در زمان مشاهده نور فشار دهند.این آزمایش برای هر چشم تنها پنج دقیقه به طول می انجامد 
و نتایج آن ظاهرا ساده و قابل فهم هستند. همچنین می توان این نتایج را با پزشک به اشتراک 

گذاشت.آب سیاه اصطلاحی برای توصیف گروهی از اختلالات چشمی با علت های متفاوت ولی 
اثری بالینی و مشترک بر روی چشم و عصب بینایی و وابسته به فشار داخل چشمی است. علت 
این بیماری در حقیقت، افزایش شدید فشار زجاجیه یا همان مایع درون چشم است.آب سیاه 
را دزد بینایی نیز نامیده اند، چرا که تمامی علائم آن بسیار آرام و طی چند سال بروز می کند 
به طوری که درک و تشخیص آن توسط فرد مشکل است. انواع این بیماری شامل گلوکوم 
زاویه باز و گلوکوم زاویه بسته است.ایده سازندگان، ارزیابی ساده تر پیشرفت بیماری و تقویت 
آن است و جایگزین روشهای آزمایشی سنتی نمی شود. آن ها امیدوارند این دستگاه بتواند اثر 
مثبتی در کشورهای در حال توسعه که دسترسی به روشهای سنتی و امکانات پزشکی مشکل 

است،  داشته باشد.

تولید هیدروژل های هوشمند دارورسان

بیوگاز از ضایعات کشاورزی و زباله ها تولید می شود

تشخیص آب  سیاه با تلفن همراه

 در سالهای اخیر باتوجه به شیوع بیماری های غیرواگیر، 
مقامات تصمیم گیر ایران هم راستا با سازمان جهانی بهداشت 
برنامه های متعددی را برای مبارزه با این بیماری ها تدوین 
کرده و تا کنون نیز برنامه های کارشناسی علمی و درخور 
توجهی اجرا شده ولی از میان تمام بیماری های غیرواگیر، 
سرطان بیش از همه توجه مسئولین و مردم را به خود جلب 

کرده است. 
شیمی درمانی یکی از درمان های شناخته شده و پررونق 
سرطان های مختلف است که باتوجه به افزایش شیوع سرطان 
در حال حاضر، به نظر میرسد شیمی درمانی از فاز درمانی 
خارج شده و به یکی سودآورترین تجارت های حوزه پزشکی 
تبدیل شده است که متاسفانه حتی برخی از مسئولین نه تنها 
در ایران بلکه در جهان نیز فریب خورده افراد سودجو در بحث 
داروهای این حوزه هستند.اما در این میان بیش از همه، بیمار 
است که بی اطلاع از همه جا برای بهبودی تن به هر درمان 
دردآور و پرهزینه ای می دهد غافل از اینکه امروزه برخی 
داروهای جدید شیمی درمانی فقط دارونماهایی هستند که 
هیچ اثری جز پر کردن جیب سودجویان ندارد. همه ما در 
جمع خانواده، فامیل و یا دوستان و آشنایان  حداقل یک بیمار 
سرطانی را می شناسیم که شیمی درمانی شده تمام امیدش 
برای زندگی ... اما بهتر است بدانیم و بدانند که شیمی درمانی 
واقعی چیست و چه وقت باید انجام داد؟ به کدام داروهای 
شیمی درمانی برای زنده بودن و خوب زندگی کردن می توان 
تکیه کرد؟ و پاسخگویی به سوالاتی از این دست جز با آگاهی 

امکان پذیر نخواهد بود. 
سرطان، همراه قدیمی بشر 

محمدرضا قوام نصیری رییس انجمن رادیوتراپی آنکولوژی 
ایران، با اشاره به اینکه سرطان به عنوان یکی از بیماری های 
غیرواگیر و شایع جامعه کنونی توجه نظام سلامت را به خود 
جلب کرده است، تصریح کرد: به رغم اینکه سرطان یکی از 
قدیمی ترین بیماری های همراه بشر از ابتدا است، ولی علم 
آنکولوژی در میان علوم بالینی پزشکی قدمت زیادی ندارد و 
یکی از شاخه های جوان و رو به پیشرفت علم پزشکی است. 

وی ادامه داد: با توجه به این امر باید گفت که رشته های 
دیگر پزشکی و بالطبع مدیران بخش سلامت فعلا احاطه کامل 
و تصویر روشنی از آنکولوژی پیدا نکرده اند و در نتیجه سیاست 
های کلان در این بخش می تواند با آسیب های جدی همراه 
باشد.رییس انجمن رادیوتراپی آنکولوژی ایران درمان های غیر 
جراحی سرطان )رادیوتراپی و دارو درمانی( را به لحاظ قیمتی 
و بار مالی بسیار گران  خواند و گفت: برنامه ریزی سیاست های 
کلان بدون توجه به اقتصاد درمان سرطان و حضور کارشناسان 
این حوزه،هدر رفت منابع در این بخش تمام سیاست های 
وزارت بهداشت را در بخش های دیگر تحت تاثیر قرار خواهد 
داد و اتخاذ سیاست آزمون و خطا عوارض جدی در بحث 

سلامت و صنعت بیمه کشور خواهد داشت.
شیمی درمانی های بی اثر و پرهزینه 

قوام نصیری از اختصاص سهم 15 درصدی داروهای شیمی 
درمانی نسبت به مصرف کل داروهای کشور خبر داد و اظهار 
کرد:  هزینه داروهای شیمی درمانی طبق آمار مراجع رسمی، 
مبلغی بالغ بر 1500 میلیارد تومان در سال است که به نسبت 
جمعیت کشور چنین مصرفی خارج از قاعده و سرسام آور 
است. احمد عامری عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی 
، شیمی درمانی را یکی از درمان های سیستمیک و عمومی 
افزود: داروهای مورد استفاده برای درمان سرطان  خواند و 
انواع متفاوتی از قبیل داروهای اولیه شیمی درمانی، داروهای 
هورمونی، تارگت ها و برخی از داروهای نوین و گران قیمت به 

نام ایمونوتراپی دارند.
بهتر  بسیار  درمانی  شیمی  اولیه  داروهای  اثربخشی  وی 
از برخی داروهای جدید دانست و گفت: با توجه به افزایش 
شناخت انسان از سرطان، سیستم های ایمنی در برابر این 
بیماری و همچنین داروهای مختلف برای اثربخشی روی 

مسیرهای مختلف درمانی کشف شده اند. 
عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی بیان کرد: داروهای 
جدید شیمی درمانی که تعداد آنها رو به افزایش است نسبت 
به داروهای اولیه از اثربخشی پایین تری برخوردار بوده و تنها 
تعداد محدودی از آنها را می توان موثر در بهبودی و افزایش 

طول عمر بیمار دانست.  
شیمی درمانی، درمان یا تجارت؟

رییس انجمن رادیوتراپی آنکولوژی ایران با بیان اینکه سپردن 
تولیت سرطان به رشته تخصصی کلینیکال آنکولوژی نقش 
مهمی در کاهش مصرف بی رویه داروهای شیمی درمانی دارد، 
ادامه داد: از نظر انجمن حدود نیمی از مصارف داروهای شیمی 
درمانی کشور، مبنای علمی نداشته و بدون اندیکاسیون های 
علمی تجویز می شود.  عامری ابراز داشت: با توجه به بررسی 
ها درباره 12 داروی شیمی درمانی مورد تایید FDA که عمدتا 
تولید آمریکا است، تنها 3 دارو موجب افزایش مدت کوتاهی در 
طول عمر بیمار شده بود. بر این اساس هزینه های گزافی برای 
تهیه این داروهای کم اثر و یا بی اثر بر بیمار و سیستم بهداشتی 
کشور تحمیل می شود که اصلاح آن نیاز به مدیریت مسئولین 

در ورود داروها و صرف هزینه های آن دارد. 
وی در ادامه با اشاره به پرداخت 90 درصد هزینه های دارویی 
توسط دولت و همچنین سرانه پایین کشور،بیان کرد: بر اساس 
شرایط موجود مسئولین باید توجه ویژه ای به واردات داروهای 
شیمی درمانی داشته و درگیر تجارت این حوزه نشوند چراکه 
به دلیل عدم وجود گاید لاین مشخصی برای این داروها،در 
بسیاری مواقع تجویز و مصرف داروهای بی مورد شیمی درمانی 
موجب می شود بیمار از درمان های ساده و اولیه خود نیز به 

خاطر هزینه های بالا دست بکشد.  
شیمی درمانی، تنها راه درمان سرطان نیست

قوام نصیری تاثیر شیمی درمانی در بهبود تومورهای بدخیم 
را حدود 10 درصد خواند و اظهار کرد: اگر داروهای شیمی 
درمانی بدون تلفیق مناسب با رادیوتراپی استفاده شود، کارکرد 
درمانی قطعی نخواهد داشت و بیماران پس از مدت کوتاهی 
باطل مصرف داروهای  دچار عود می گردند و مجددا دور 
شیمی درمانی برای تسکین این بیماران و افزایش موقتی و 
کوتاه طول عمر آنها شروع می گردد. وی احداث 30 تا 40 
مرکز رادیوتراپی آنکولوژی منطبق بر معیارهای مراکز سرطان 
تیپ 2 برای ارائه خدمات درمانی طبق گاید لاین های علمی 

آنکولوژی را در صرفه جویی مصرف داروهای شیمی درمانی 
کشور بسیار موثر خواند و گفت: در سیاست های درمان 
سرطان، مراکز رادیوتراپی-آنکولوژی دارای ارزش استراتژیک 
است.  رییس انجمن رادیوتراپی آنکولوژی ایران ادامه داد: اصلی 
ترین پایه درمان غیر جراحی تومورهای بدخیم، رادیوتراپی 
است و غفلت از این مسئله موجب توسعه بیهوده تخت های 
شیمی درمانی و به دنبال مصرف بیشتر داروهای شیمی درمانی 
می شود.   عامری عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی با 
اشاره به تجویز حدود نیمی از داروهای شیمی درمانی توسط 
آنکولوژیست ها و نقش آنها در تدوین گایدلاین های مشخص 
این حوزه، تصریح کرد: همکاری وزارت بهداشت در قسمت 
آنالیزهای اقتصادی با انجمن رادیوتراپی آنکولوژی نتایج خوبی از 
جمله تدوین گایدلاین های جامع و کامل را در برخواهد داشت. 
وی در ادامه گفت: متاسفانه بیش از یک سال است که وزارت 
بهداشت از مسئولین و اعضای انجمن برای ساماندهی به اوضاع 
داروهای شیمی درمانی هیچ دعوتی نکرده است.  قوام نصیری 
افزود: وزارت بهداشت و سیستم های علمی دانشگاهی کشور 
نباید از قوانین و سیاست های ارائه شده توسط علم آنکولوژی و 
کارشناسان آن تخطی نمایند که در غیر این صورت و با توجه 
به مطالبی که عنوان شد، به تدریج وارد بیراهه ای می شود که 
انتهای آن جز هرز رفتن سرمایه های سلامت و داروهای گران 
قیمت شیمی درمانی از کلیه و کبد بیماران، بدون تاثیر مورد 

انتظار در میزان بهبودی آنها نخواهد بود.
به فکر افزایش کیفیت زندگی بیماران باشید

کاش چوب جادویی وجود داشت تا بتوان با گفتن یک 
ورد درد را از وجود بیماران سرطانی خارج کرد. این چوب 
جادویی هرچند نامرئی امروز در دست پزشکان و متخصصین 
درمان بیماری سرطان و به ویژه متخصصین رشته کلینیکال 
آنکولوژی است. و از این رو باید از تخصص و توانایی پزشکان 
این رشته برای اصلاح وضعیت مشکلات حوزه شیمی درمانی و 
رادیوتراپی و همچنین برای افزایش کیفیت زندگی بیماران بهره 
گرفت.  تاسیس مراکز رادیوتراپی - آنکولوژی استاندارد نسخه 
کلانی است که کارشناسان برای تحقق اقتصاد مقاومتی در 
بحث سرطان ارائه می کنند. این مراکز با داشتن درمان موثری 
به نام رادیوتراپی و مصرف منطقی داروهای شیمی درمانی در 
کنار رادیوتراپی، علاوه بر درآمد زایی برای نظام سلامت بهترین 
نتیجه را در نتایج درمانی حاصل در بیماران مبتلا به سرطان در 
کشور خواهد داشت. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ،باید 
اذعان داشت هدف تمام گروه های پزشکی و وزارت بهداشت، 
افزایش طول عمر و بهبود کیفیت زندگی بیماران است ولی 
قطعا رفع مشکلات هر حوزه ای کارشناسان و متخصصین 

همان رشته را می طلبد.

شیمی درمانی، تنها راه درمان سرطان نیست

شیمی درمانی، تجارت یا درمان؟ یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی :

مصرف بیش از حد گوشت قرمز 
نقرس و فشار خون را تشدید می کند

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: مصرف بیش از حد گوشت قرمز می تواند 
زمینه بروز بیماری هایی همچون نقرس و مشکلات کلیوی را فراهم کند.

پیام فرح بخش فارسی متخصص تغذیه و رژیم درمانی، اظهار کرد: گوشت قرمز اصطلاحی 
است که به گوشت گوسفند، گوشت گاو، گوشت شتر،  و مانند اینها اطلاق می شود که 
سرشار از چربی ها و پروتیین ها است. وی در خصوص تأثیر گوشت قرمز بر سلامتی، افزود: 
گوشت قرمز بدلیل اینکه حاوی پروتئین بوده نیاز است تا در رژیم غذایی تمامی رده های 
سنی قرار گیرد.این متخصص تغذیه با بیان اینکه مصرف گوشت قرمز برای برخی از افراد 
ضروری است، اذعان داشت: این ماده غذایی به دلیل اینکه سرشار از آهن بوده نیاز است تا 
در برنامه غذایی افراد با عارضه کم خونی  و کودکان در سنین رشد، گنجانده شود.فرح بخش 
در خصوص ارتباط مصرف بیش از حد گوشت قرمز با انواع بیماری ها، تصریح کرد: مصرف 
گوشت قرمز  به صورت مستقیم عاملی برای بروز بیماری هایی همچون نقرس و فشارخون 
و مشکلات کلیوی است.وی در خصوص رابطه علت و معلولی مصرف گوشت قرمز با بیماری 
نقرس، بیان کرد:  افراط در مصرف گوشت قرمز به دلیل دارابودن چربی و پروتئین زیاد و 
بالا بردن میزان اسید اوریک خون، اضافه بار کلیوی به فرد تحمیل کرده و در نهایت منجر 
به بیماری نقرس می شود.این متخصص تغذیه و رژیم درمانی با بیان اینکه میزان مصرف 
گوشت از میزان تعیین شده ای پیروی می کند، عنوان کرد: مصرف روزانه گوشت قرمز 
در حدود دو تا سه واحد )هر واحد معادل 30 گرم( برای هر فرد بوده که این میزان برای 
بزرگسالان در مقدار کمتری بوده و در صورت نبود مصرف مناسب می تواند فرد را با مشکل 
کمبود پروتئین و در نهایت افتادگی پوست مواجه کند.وی یادآور شد: اصلاح الگوی مصرف، 
جایگزین کردن پروتئین گیاهی همچون سویا می تواند راهکار مناسبی برای رفع این معضل 
بوده و تأثیر بسزایی در کاهش عوارض ناشی از مصرف بیش از حد گوشت قرمز داشته باشد.

یک متخصص خون و سرطان مطرح کرد

نکته مهمی که بعد از اهدای خون
 باید رعایت کنید

یک متخصص خون و سرطان گفت : پس از اهدای خون به مدت 10 الی 15 دقیقه بر 
روی تخت دراز بکشید و استراحت کنید.

محمد رضایی متخصص خون و سرطان  اظهارداشت : حدود 7 الی 8 درصد وزن بدن 
را خون تشکیل می دهد که در هر زمان اهدای خون ، 65 درصد از کالری های موجود 
در بدن می سوزند که این عامل باعث کم وزنی در افراد می شود.این متخصص خون و 
سرطان با بیان اینکه بعضی افراد به خون نیاز دارند، اظهار داشت: در ایران بعضی بیماران 
همچون تالاسمی ، حوادث رانندگی ، کودکان مبتلا به زردی به دلیل ادامه حیات ، به 
خون سایر انسان ها نیاز دارند.رضایی با بیان اینکه اهدا کنندگان نیاز به استراحت دارند، 
ابراز داشت: بعد از اهدای خون احساس سردرد و سرگیجه می کنید به همین دلیل به 
مدت 10 الی 15 دقیقه ، برای برطرفی این احساسات بر روی تخت دراز بکشید و پاهای 
خود را بالاتر از سطح بدن قرار دهید.وی با بیان اینکه اهدای خون به سلامت بدن افراد 
کمک می کند، ابراز داشت: اهدای خون به صورت مکرر باعث افزایش ایمنی بدن و کاهش 
بیماری هایی همچون قلبی ، مغزی و عروقی در افراد می شود. رضایی در پایان ابراز داشت: 
هنگام مراجعه جهت اهدای خون به فاصله زمانی توجه کنید به طوریکه مردان  4 بار و 

زنان 3 بیار در سال می توانند خون اهدا کنند. 

طبق نتایج یک مطالعه جدید، پرندگان مهاجر در فصل بهار نسبت به پاییز سرعت پرواز 
بالاتری دارند و حتی برای ادامه مسیر بیشتر تلاش می کنند.

 محققان دریافتند این پرندگان سرعت پروازشان را در فصل بهار افزایش می دهند، چرا که 
دیر رسیدن به محل تخمگذاری میزان موفقیت تولید مثل شان را تحت تاثیر قرار می دهد.

در مطالعات پیشین ثابت شده است که پرندگان مهاجر در طول بهار کمتر به استراحت 
می پردازند، اما در آن زمان شواهد کافی برای مشخص کردن سرعت پروازشان در هوا موجود 

نبوده است.
محققان دانشگاه اوکلاهما در ایالات متحده با استفاده از رادارهای پیشرفته نظارت 
آب وهوایی دریافتند این پرندگان در بهار سریع تر پرواز می کنند تا با جبران زمان با بادهای 

مخالفی که ممکن است آنها را از مسیر خارج کند مواجه نشوند.

پرندگان مهاجر در بهار سرعت بیشتری دارند
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تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

بازسازی واقعه غدیر به خرافات  آلوده نشود
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: واقعه غدیر حلقه گمشده ای دارد که 
در تاریخ نیامده و لازم است هنرمندان مراقب باشند تا برای ایجاد جاذبه خرافات را وارد 

این واقعه نکنند. 
به گزارش  مهر، آیت الله سید محمد سعیدی در دیدار اعضای ستاد بازسازی واقعه غدیر 
که قبل از ظهر یکشنبه در سالن محراب حرم حضرت فاطمه معصومه)س( برگزار شد، 
اظهار داشت: بازسازی واقعه غدیر به صورت تجسمی کار بسیار شایسته ای است زیرا افراد 
می توانند با چشم ارتباط برقرار کنند و همچنین کار تجسمی در فهم و درک مؤثر است.

وی بیان داشت: برگزاری مراسم بازسازی واقعه غدیر در نقاط مختلف کشور با توجه به 
پیام رسانی آن در میان افراد فراوان تأثیرگذاری بیشتری دارد و این کمیت بسیار مهم است.

امام جمعه قم با بیان این که تلاش کنید بازسازی واقعه غدیر به خرافات آلوده نشود، 
تأکید کرد: وقایعی همچون واقعه غدیر حلقه های گمشده ای دارند که در تاریخ نیامده و 
گاهی هنرمندان برای جاذبه صحنه هایی را ایجاد می کنند که لازم است مراقب خرافات 
باشند تا وارد این گونه کارهای ارزشمند دینی نشود.  وی ابراز کرد: غدیر مسئله ای سیاسی 
است و باید مراقب بود تا موارد سیاسی دیگر وارد آن نشود. حجت الاسلام سعیدی عنوان 
کرد: بعد از پیامبر گرامی اسلام  )ص(، اهل بیت)ع( در جهت تقویت و تثبیت واقععه غدیر 
به شکل های گوناگون و با بیان روایت تلاش می کردند. وی اظهار کرد: باید به گونه ای واقعه 
غدیر بازسازی شود که حواشی مراسم مازاد بر متن نباشد و اصل مطلب بازنماند. تولیت 
آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( تصریح کرد: داشتن نیت خالص در این کار 

بسیار مهم است.

استاندار: 

همدلی و هماهنگی خوبی بین دستگاه های قم 
وجود دارد 

استاندار قم با اشاره به این که به دنبال ایجاد هماهنگی های لازم در حوزه های مختلف 
کاری هستیم گفت: خوشبختانه همدلی و هماهنگی خوبی بین دستگاه های استان وجود 

دارد. 
سید مهدی صادقی روز یکشنبه در دیدار با محمد شرفشاهی معاون توسعه مدیریت و 
منابع وزارت امور اقتصادی و دارایی، به تلاش های صورت گرفته در زمینه ارتقاء خدمات 
رسانی به مردم اشاره و اظهار کرد: سعی ما در وهله اول، ایجاد وحدت، همدلی و هماهنگی 
در کارها است. وی با بیان این که در پرتو چنین نگاهی، آرامش خوبی را در فضای اداری 
استان شاهد هستیم تصریح کرد: ثمره این هماهنگی ها، کم شدن هزینه ها و بهره مندی 
بهتر مردم از خدمات است. استاندار قم با اشاره به اقدام های صورت گرفته برای توسعه و 
عمران و آبادانی قم در دولت تدبیر و امید گفت: کارهای زیادی وجود دارد که باید در ادامه 

با هم افزایی و همدلی و همراهی هر چه بیشتر انجام شود.
اهمیت شناخت جامعه از عوامل تهدیدزا

استاندار همچنین در جلسه قرارگاه پدافند غیرعامل زیستی استان قم با اشاره به اهمیت 
شناخت جامعه از عوامل تهدیدزا، گفت: شناخت و آگاهی مردم، خنثی کننده توطئه ها 
و تهدیدها است.  صادقی ، با اشاره به انواع تهدیدهای نرم افزاری و سخت افزاری متوجه 
کشور، عمومی کردن مبحث پدافند غیرعامل را ضروری دانست. وی بر نقش مهم صدا و 
سیما و رسانه ها در این زمینه تاکید و خاطرنشان کرد: اطلاعات کافی در مورد زمینه ها 
و عوامل تهدید باید از طریق رسانه های ارتباط جمعی در اختیار مردم قرار گیرد.  وی با 
بیان این که قم به لحاظ موقعیت و جایگاه خاص آن، همواره در معرض تهدیدهای زیستی 
دشمنان بوده است، بر لزوم انجام اقدام های پیش دستانه برای مقابله جدی با این تهدیدها 
تاکید کرد و افزود: در این زمینه دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی استان به خوبی وظایف 
و ماموریت های خود را انجام داده اند. صادقی هم چنین با اشاره به ایجاد قرارگاه پدافند 
زیستی و کارگروه های هشت گانه در استان قم برای رصد تهدیدها و عوامل زیستی، 
تصریح کرد: دستگاه های عضو این قرارگاه و کارگروه های ذیل آن باید با به کارگیری تمام 

ظرفیت ها و با جدیت و هوشیاری، تهدیدهای دشمن را رصد و پایش کنند.

فرماندارقم خواستار شد؛

نظارت بیشتر بر فعالیت تاکسی های درون شهری 
فرماندار قم با اشاره به این که باید نظارت بیشتری بر فعالیت تاکسی های درون شهری 
اعمال شود گفت: در زمینه تاکسی ها یک نابسمانی و عدم هماهنگی مدیریتی بین 
سازمان تاکسی رانی و اتحادیه تاکسیرانان در عرصه نظارت وجود دارد که این مشکل 

باید برطرف شود. 
رضا سیار عصر شنبه در اولین جلسه ستاد عالی هماهنگی و توسعه تعاون استان قم 
خاطرنشان کرد: سازمان تاکسی رانی خود یک دستگاه نظارتی است و اتحادیه و تعاونی 
تاکسی رانی نیز نظارت می کند و چون هماهنگی وجود ندارد، در این میان عرصه ها در 
اختیار خودروهای شخصی قرار می گیرد. وی ادامه داد: بسیاری از خودروهای شخصی از 
نظر صلاحیت، کیفیت خودرو و اعمال نرخ هیچ نظارتی بر آنها وجود ندارد و در مناطقی 
مانند پردیسان که مردم نیاز به حمل و نقل عمومی دارند تاکسی وجود ندارد. وی گفت: 
متاسفانه برخی از تاکسی های درون شهری بیشتر مسافران را به صورت دربست جابجا 
می کنند و تنها ابزار پلیس راهور، جریمه است و جریمه بازخورد زیادی ندارد و باید این 
مساله نیز ساماندهی شود. سیار بیان داشت: باید مشکلات مردم را در زمینه حمل و نقل 
برطرف کنیم و سازمان تاکسی رانی و شرکت تاکسیرانی نیز با همفکری و همکاری این 

مشکل را برطرف نمایند.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم :

سامانه های خدمات رسانی شرکت گاز قم
 راه اندازی شد 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: مشترکین این شرکت می توانند از خدمات سامانه 
های الکترونیکی طراحی شده که در راستای تکریم مشترکین و دولت الکترونیک ایجاد 

شده، استفاده کنند. 
حسین محمدی روز یکشنبه در گفت و گویی اظهار کرد: این سامانه ها شامل » سامانه 
تلفنی استعلام و پرداخت صورتحساب گاز )اصلاح شده و دوره ای( از طریق تماس با تلفن 
پرداخت 361210«، » سامانه اینترنتی صورتحساب اصلاح شده و دوره ای اعلام بدهی از 
طریق سایت شرکت گاز استان قم« و » سامانه پیامکی دریافت صورتحساب اصلاح شده و 
دوره ای و اعلام بدهی از طریق ارسال شماره اشتراک به سامانه پیامکی 3000361211« 
است. وی اضافه کرد: از خصوصیات بارز و منحصربه فرد این سامانه ها که برای نخستین 
بار در کشور انجام شده است به روزرسانی پرداخت های مشترکین در این سامانه ها در 
بستر اینترنت و سامانه تلفنی می باشد که از این طریق مشترکین ی توانند آخرین مبلغ 
اصلاح شده و یا تسویه شده صورتحساب خود را مشاهده نمایند. محمدی تصریح کرد: تمام 
مشترکینی که به هر دلیلی برغم پرداخت بدهی، مجددا بدهی آنها به صورتحساب جدید 
انتقال پیدا کرده، نیاز به مراجعه به شرکت گاز را ندارند و می توانند خودشان از طریق 
سایت شرکت گاز استان قم »www.nigc-qpgc.ir«، و یا ارسال پیامک به سامانه پیامکی 
3000361211 و یا تماس با سامانه تلفنی استعلام و پرداخت 361210 و یا مراجعه به دفاتر 
پیشخوان دولت به صورتحساب اصلاح شده و دوره ای خود دسترسی یابند.  وی گفت: از 
مزایای سامانه تلفن پرداخت، ثبت پرداختی مشترک بلافاصله در بانک اطلاعاتی سامانه می 
باشد و قبل از دریافت و اعمال فایل بانک ها که عملا دو روز طول می کشد، پرداخت مشترک 
مد نظر قرار می گیرد. وی هم چنین از ارائه خدمات مرتبط با متقاضیان و مشترکین گاز در 
بستر اینترانت ملی از طریق دفاتر پیشخوان دولت در آینده نزدیک خبر داد و گفت: به زودی 
تمامی خدمات اشتراک پذیری، تغییر نام و اصلاح نشانی مشترک، بررسی شکایت های 
مشترکین، صدور صورتحساب المثنی، پاسخ به استعلام های مختلف، اخذ درخواست قطع و 
وصل گاز، اخذ درخواست جمع آوری اشتراک گاز و اخذ درخواست نصب، جابجایی و جمع 

آوری علمک و غیره توسط دفاتر پیشخوان دولت به شهروندان و مشترکین ارائه می شود.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان  قم خبر داد

 ثبت 800 هزار مراجعه به مراکز درمانی
 تامین اجتماعی در قم 

مدیر درمان تامین اجتماعی استان  قم گفت: 800 هزار بار بیمه شدگان زیرپوشش 
تامین اجتماعی در پنج ماهه نخست امسال برای دریافت خدمات درمانی به مراکز درمانی 

تامین اجتماعی قم مراجعه کرده اند. 
دکترداود علیمحمدی اظهارداشت : در پنج ماهه نخست امسال شاهد نزدیک به 800 
هزار بار مراجعه به چهار مرکز درمانی تامین اجتماعی استان قم بوده ایم که بر اساس آمار 
مراجعات سال گذشته در مدت مشابه، رشد 12 درصدی مراجعه برای دریافت خدمت به 
ثبت رسیده است. مدیر درمان تامین اجتماعی قم  افزود: در پنج ماهه نخست امسال بیمه 
شدگان زیرپوشش بیش از 274 هزار بار به پزشکان عمومی، 60 هزار بار به متخصصان و 
بیش از 438 هزار بار به بخش های پاراکلینیک مراکز درمانی تامین اجتماعی قم مراجعه 
کرده اند. علی محمدی با اشاره به رشد 16 درصدی خدمت بستری در مدت ذکر شده 
گفت: در پنج ماهه نخست امسال شاهد تولد هزار و 413 نوزاد در بیمارستان تامین 
اجتماعی امام رضا )ع( بوده ایم که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 6 درصد رشد داشته 
است. وی خاطر نشان کرد: اورژانس بیمارستان امام رضا )ع( در پنج ماهه نخست امسال 
بیش از 4 هزار و 523 بیمار را پذیرش کرده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

88 درصد رشد داشته است.

حمیداندرزچمنی 

سبک زندگی مقوله ای پیچیده است. این معنا تا حد 
بسیار زیادی، متأثر از هویت اجتماعی امروز ما است؛ 
هویتی که خود ترکیبی غریب از سه منشأ ایرانی، 

اسلامی و غربی است. 
چگونه می توان به تشخیص سبک زندگی دینی در 
فیلم  وسریالهای ایرانی واقف شد؟ این پرسش، سؤال 
دیگری را هم که حالت پیشینی دارد به ذهن متبادر 
می سازد: اصولاً مراد از سبک زندگی دینی چیست؟ 
در یک حالت ساده، می توان تمایزی را که در معیشت 
روزمره ی یک فرد متدین با یک فرد غیرمتدین وجود 

دارد، به عنوان شاخص این موضوع در نظر گرفت. 
ساعاتی که فرد متدین برای نمازهای روزانه اش در 
نظر می گیرد و قاعدتاً روی زمان خواب و استراحت و 
کار و تناول غذایش تأثیر دارد، مراوداتی که این شخص 
در برخورد با دیگران دارد و متأثر از نکاتی مانند حفظ 
حریم های شرعی )مثلًا مقابل جنس مخالف( است، 
نوع کلامی که به کار می گیرد تا مثلًا درآمیخته به 
هجوگویی و رکیک گویی و دروغ و غیبت نباشد، نوع 
پوششی که برمی گزیند و... از جمله ی این تمایزها 
می تواند باشد. تا این جا کار به نظر خیلی ساده می آید: 
بازتاب همه ی این ها یا بعضی شان درفیلم وسریال ها 
به اقتضای وجوه دراماتیک می تواند مصداقی از نمایش 

سبک زندگی دینی در فیلم وسریالها باشد. 
اما موضوع به این سادگی نیست. در واقعیت عینی، 
سبک زندگی مقوله ای پیچیده است. این معنا تا حد 
بسیار زیادی، متأثر از هویت اجتماعی امروز ما است؛ 
هویتی که خود ترکیبی غریب از سه منشأ ایرانی، 

اسلامی و غربی است. 
این سه منشأ را البته می توان روی کاغذ و در عالم 
انتزاع از هم تفکیک کرد، ولی در بطن و متن معیشت، 
که  آن جا  از  تناقض ها،  و  تضادها  همه ی  وجود  با 
به شدت در هم تنیده شده اند، خیر. ما دیگر در زمانه ای 
زندگی نمی کنیم که از روی گردش ماه در آسمان و 

وضع افلاک روند زندگی مان رقم بخورد. 
پیشرفت حیرت انگیز فناوری و تفکیک پذیری های 
حمل ونقل،  مختلف  جوانب  در  نهادها  ساختاری 
ارتباطات، خدمات اجتماعی، حکومت و دولت، روابط 
بین الملل، معاشرت ها، گذران اوقات فراغت، بهداشت، 
ثبت وقایع، اطلاع رسانی، اقتصاد، مدیریت و... ماهیت 

زندگی بسیاری از ما را تغییر داده است. 
این نکته بسیاری از فعالیت های دینی متدینان را 
تحت تأثیر قرار داده است؛ از صله ی ارحام )که قبلًا با 
رفت وآمد بود و حالا با وجود ابزارهایی هم چون تلگرام 
و... تبدیل به موقعیتی دیگر شده است( تا نحوه ی 
معاشرت زن و مرد در منازل )که قبلًا در عمارت های 
مشتمل بر »بیرونی/ اندرونی« جور دیگر بود و حالا 
در آپارتمان های کم وسعت کندویی شکل جور دیگر( 
تا معاشرت شان در خارج از منزل )که قبل از عمومیت 
یافتن مفهوم زن شاغل نوع دیگر بود و اکنون طرزی 
دیگر و همین البته روی کم وکیف نقش آفرینی زن و 
مرد در چارچوب خانواده هم تأثیر محسوس گذاشته 
است( و... در خصوص عرف ایرانی هم سخن بسیار 
است.  به عنوان مثال تعدد زوجات سبکی مقبول 
در فرهنگ اسلامی است و در بسیاری از کشورهای 

عربی هم پذیرفته شده است و برای بانوان این مجامع 
اغلب طبیعی می نماید که شوهران شان چند  هم 
همسر داشته باشند. اما این سبک برای بسیاری از 
بانوان ایرانی غیرقابل قبول است و در برابرش موضع 
می گیرند. این جا عرف ایرانی چیزی دیگر می گوید و 

سبک سنتی دینی چیز دیگر. 
مثال ها بسیارند و مجال برای تبیین این موضوع در 
مناسبات فیلم وسریالها، عاجل. هدف از این یادآوری ها 
آن است که سبک زندگی دینی، با توجه به درآمیزی 
پیچیده اش با دو مقوله ی مدرنیسم غربی و فرهنگ 
ایرانی در جامعه ی ما، فضای آنکادره و کاملًا انتزاعی ای 
ندارد که قرار باشد درباره بازتابش در فیلم وسریالها، 

نتیجه ی قطعی و احیاناً کاربردی گرفت. 
حالا به همین بیفزایید کژفهمی های رایج را در 

خصوص مصداق یابی های سبک زندگی دینی. 
چند سال قبل در جشنواره فیلم فجر مرد جوانی 
را دیدم که هنگام تماشای فیلم ها روی کاغذهایی 
متعلق به سازمان خاص، یادداشت برداری های سریع 
و متراکمی انجام می دهد. از روی کنجکاوی نگاهی به 
دست نوشته هایش انداختم و دیدم که کلمه هایی مثل 
مبل و فرش و سفره را نوشته و جلوی شان علامت های 
به ناچار  و  شد  افزون  کنجکاوی ام  می زند.  متعدد 

فلسفه ی کار را ازش پرسیدم.  جواب داد برای سازمان 
متبوعش در حال تحلیل محتوای فیلم های جشنواره 
در راستای سبک زندگی است. مبل و میز و صندلی 
سمبل زندگی غربی و روشنفکری است و فرش و 
روی زمین غذا خوردن سمبل زندگی دینی! هر فیلم 
وسریالی که در آن بیش تر روی مبل و میز تأکید شده 
باشد مروج سبک زندگی غربی است و بالعکس! تو 
خود حدیث مفصل بخوان از این مجمل...  ایران کشور 
متنوعی به لحاظ زیست قومیت ها و فرهنگ های 
گوناگون است و به تبع آن، سبک های زندگی نیز در 
آن بافت پرتنوعی دارد. یک اهوازی با یک تبریزی و 
یک رشتی با یک تهرانی و یک روستایی خراسانی با 
یک عشایر لرستانی، در نحوه ی زندگی بسیار متفاوتند. 
حتی در منطقه ای واحد هم چون شهر تهران، سبک 
زندگی فردی ساکن در خانی آباد می تواند متفاوت 
باشد با سبک زندگی کسی که در فرمانیه سکونت 
دارد. حتی نوع دینداری اینان هم با یکدیگر متفاوت 
است. در جنوب تهران سبک عزاداری حسینی بیش تر 
با دسته راه انداختن در معابر و نوحه خوانی های پرصدا 
همراه است اما در نقاط شمالی، عزاداری ها عمدتاً در 

محیط های دربسته و سربسته شکل می گیرد. 
سبک زندگی تنها بر اساس باور به یک دین متمایز 

نمی شود و چه بسا بیش از آن، متأثر از شاخص های 
طبقاتی، تحصیلاتی، شغلی، قومیتی و... است. در 
چنین فراگرد لایه مندی، چگونه می توان با تکیه بر 

یک عنصر صرف به تبیین و احیاناً تجویز پرداخت؟ 
خلط مبحث مهمی که توسط برخی ها به ترویج 
سبک دینی در فیلم وسریالها به عمل می آید، این 
است که شعائری هم چون نماز و روزه و... را به مثابه 
سبک زندگی دینی برمی شمارند. این شعائر از جنس 
سبک زندگی نیستند؛ بلکه تکلیف و هنجار و ارزش 
دینی هستند.  هنجار و ارزش با سبک متفاوت هستند. 
که  است  فرد  انتخاب  حسب  بر  موضوعی  سبک 
می تواند به سهولت هم عوض شود اما هنجار و ارزش 
موضوع هایی تجویزی هستند که در ادبیات دینی با 
نام واجب از آن ها یاد می شود. بازنمایی شعائر دینی 
در فیلم وسریال، به موضوع هنجارهای دینی بیش تر 

مربوط است تا سبک زندگی دینی. 
فیلم وسریال عرصه ی نمایش واقعیت های زندگی 
از معبر ذهن و خلاقیت و اندیشه ی هنرمند است. 
واقعیت زندگی آدمیان، حتی متدینان، چنین نیست 
که از بام تا شام به ذکر خدا و عبادت و نیکوکاری 

سپری شود. 
ممکن است در طول روز چند فقره رفتار بر حسب 

ارزش های دینی و چند فقره رفتار ناهنجار از افراد سر 
بزند. تکلیف فیلم وسریالهای ما با بازتاب این موضوع 
چیست؟ فقط رفتارهای مبتنی بر دین را منعکس 

کند؟ 
تک بعدی  و  فضاها  شدن  تخت  به  موضوع  این 
نشان دادن شخصیتها و تصنعی بودن موقعیتها منجر 
نمی شود؟ اگر کسی خواست فیلم وسریالی بر اساس 
زندگی مجرمین و خلافکارها بسازد چه؟ سبک زندگی 

دینی کاملًا غایب خواهد شد؟ 
مطلوب معتقدان به نمایش سبک زندگی دینی در 
فیلم و سریالها آن است که با این روند دین خدا ترویج 
می شود و مخاطبان به آموزه های دینی می گرایند. این 

گزاره از فیلم و سریالها صرفاً تلقی ابزاری دارد. 
فیلم وسریالها بیش از آن که جنبه ی ترویجی داشته 
باشند، جنبه ی آینه گونگی دارند. تا زمانی که مخاطب 
احساس نکند واقعیت های جامعه اش در "مدیوم "فیلم 
وسریالها )به تناسب بضاعت درام( بازتاب نیافته است، 
جذب آن نخواهد شد. این مدیوم ها نهایتاً قادرند با 
بازنمایی واقعیت های موجود به مخاطبانشان تلنگری 
وارد آورند و آنها را به دغدغه و تأمل فراخوانند، نه 

این که نمازخوان و روزه دار و باحجاب شان سازند. 
نمایش رفتارهای دینی تا جایی باورپذیر است که 
در کنار سایر رفتارهای رایج منعکس شود، نه آن که 
آگراندیسمان شود و بر حسب معیارهای گزینشی 
غیرفیلم وسریالها مورد تأکید قرار گیرد؛ که در این 
صورت مخاطب آن را پس خواهد زد و تأثیر معکوس 
خواهد گرفت.  تا به حال این همه فیلم وسریال در 
صحنه های خود شعائر دینی و ایدئولوژیک گنجانده اند 
و این همه جشنواره ی موضوعی به آن ها جایزه های 
فراوان داده اند، کدام یک در ذهن تاریخی تماشاگر ان 
ایران باقی مانده اند، جز آن معدودی که هنرمندانه و به 

تناسب بافت درام از این فضاها بهره برده اند؟ 
از آیه الکرسی خواندن سکانس نهایی فیلم بازمانده 
گرفته تا نماز خواندن رزمنده در بوسنی در خاکستر 
ارتباط  تا  گرفته  لیلا  فیلم  شله زرد  نذر  از  سبز، 
هنرمندانه ی وبلاگ و نماز در سربه مهر، از زیارتگاه در 
قدمگاه گرفته تا استخاره های به همین سادگی و نمونه 
های متعدد در سریالها... جز اینکه روند مزبور را به 
کاسبکاری و ریاکاری و فرصت طلبی سوق دهد کاری 
دیگر نمی کند.  همان سان که در معناسازی های 
پیشین هم چون فیلم وسریال دینی و معناگرا و و 
استراتژیک و غیره هم چنین پتانسیل هایی تقویت 

شدند و نه ترویج خود دین. 
به  نادر  سیمین  از  نادر  جدایی  از  سکانسی  در 
منزل مادر همسرش می رود. در عمق نمای منزل، 
پدر سیمین در حال نماز خواندن است و در همان 
حال، نصاب ماهواره هم دارد کانال های جدید را روی 

دستگاه امتحان می کند. 
سبک های  است:  این  ما  امروز  زندگی  واقعیت 
مختلف زندگی در کنار هم قرار گرفته اند و هویت مان 
را چنین رقم می زنند. فیلم ها وسریالها می توانند این 
سبک ها را به خوبی نمایش دهند که وسعت هویت 
ایرانی امروز را درک کرده باشند. هر نوع روند گزینشی 
غیر در این حوزه، ولو به نام های محترم و مقدس، 
محکوم به شکست است. سبک زندگی، در تمامیت 

زندگی معنا دارد. 

گذری به سبک زندگی دینی درفیلم وسریال های ایرانی 

رئیس پلیس فتا استان مازندران  خبرداد:

انتقام از همسر به شیوه تلگرامی 
رئیس پلیس فتا استان مازندران  گفت :فردی که با انتشار تصاویر خصوصی همسرش در 
شبکه اجتماعی تلگرام، در صدد انتقام از وی برآمده بود، توسط کارآگاهان پلیس سایبری 

استان مازندران ، شناسایی و دستگیر شد. 
سرهنگ حسن محمدنژاد اظهارداشت : در پی مراجعه زنی به این پلیس مبنی بر اینکه 
فردی ناشناس در شبکه اجتماعی تلگرام اقدام به انتشار تصاویر خصوصی اش کرده است، 
موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس فتا قرار گرفت. وی تصریح کرد: ماموران پلیس فتا 
با بررسی های اطلاعاتی و فنی و استفاده از شگردهای خاص پلیسی ، همسر شاکیه را به 
اتهام انتشار تصاویر در شبکه اجتماعی تلگرام شناسایی کردند. رئیس پلیس فتا مازندران 
افزود: کارشناسان پلیس فتا با هماهنگی قضایی متهم را احضار کردند و مورد تحقیق و 
بازجویی قرار دادند. سرهنگ محمدنژاد، ادامه داد: متهم در اظهارات خود به پلیس عنوان 
داشت، شاکیه همسرش بوده که به علت اختلافات خانوادگی به واسطه عضویت وی در 
شبکه های اجتماعی، قصد جدایی از یکدیگر را داریم و برای انتقام اقدام به این کار کردم. 
رئیس پلیس فتا مازندران گفت: متهم پس از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی شد.

رئیس پلیس آگاهی خراسان رضوی:

پلمب دو کارگاه با 14 میلیارد ریال
 میلگرد غیراستاندارد 

پلس آگاهی خراسان رضوی ضمن پلمب دو کارگاه غیرمجاز در شهر مشهد 14 میلیارد 
ریال میلگرد غیراستاندارد کشف و ضبط کرد.

سرهنگ حمید رزمخواه رئیس پلیس آگاهی خراسان رضوی در تشریح این خبر گفت: با 
کسب خبری مبنی بر تولید میلگردهای غیراستاندارد در یک کارگاه تولیدی غیرمجاز تیمی 
از پلیس آگاهی موضوع را در دستور کار خود قرار دادند. وی افزود: کارآگاهان اداره مبارزه 
باجرایم اقتصادی پس از یک سری تحقیقات کارگاه های غیرمجاز را در جاده تبادکان 
شناسایی و به صورت نامحسوس تحت نظر گرفتند و پس از اطمینان از صحت خبر با 
هماهنگی مقام قضائی وارد عمل شدند. وی تصریح کرد: در بازرسی به عمل آمده از کارگاه 
اول که گرداننده و چهار کارگر آن تبعه خارجی اند یک دستگاه کوره ذوب فلز و یک دستگاه 
تبدیل میلگرد، مقدار تقریبی 18 تن میلگرد ضایعاتی و دو تن میلگرد تولید شده جمعا به 
ارزش تقریبی 12 میلیارد ریال کشف و ضبط شد. رزمخواه ادامه داد: در بازرسی از کارگاه 
دوم نیز که 12 تبعه خارجی در آن فعالیت داشتند دو دستگاه تبدیل میلگرد به ابعاد مختلف 
،یک دستگاه جرثقیل و حدود دو تن میلگرد تولید شده غیر استاندارد و حدود 200 تن 
آهن آلات ضایعاتی در کارگاه به ارزش تقریبی دو میلیارد ریال کشف و ضبط کردند. رئیس 
پلیس آگاهی خراسان رضوی با اشاره به پلمب این دو کارگاه غیرمجاز خاطر نشان کرد: افراد 

متخلف پس از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی روانه دادسرا شدند.

فرمانده انتظامی آزادشهر استان گلستان :

سارق زورگیر به 21 فقره سرقت اعتراف کرد
فرمانده انتظامی آزادشهر استان گلستان از شناسایی و دستگیری سارق زورگیر سابقه دار و 

اعتراف به 21 فقره سرقت در این شهرستان خبر داد.
سرهنگ محمدرضا اصلانی گفت: در راستای تشدید فعالیت ها و اقدامات پلیس در چند روز 
گذشته و افزایش گشت های هدفمند محسوس و نامحسوس در سطح شهر به ویژه نقاط 
آلوده و جرم خیر، طرح ویژه مبارزه با سرقت به طور جد در دستور کار ماموران قرار گرفت.

وی گفت: ماموران آگاهی شهرستان پس از انجام تحقیقات گسترده پلیسی در یک عملیات 
غافلگیرانه موفق شدند یکی از سارقان سابقه دار تحت تعقیب که اقدام به زورگیری و سرقت 

موتورسیکلت و همچنین سرقت داخل خودرو می کرد را شناسایی و دستگیر کنند.
سرهنگ اصلانی با بیان اینکه ماموران حین دستگیری، تعدادی از اموال مسروقه را نیز از 
وی کشف کردند، گفت: در تحقیقات تکمیلی که توسط ماموران پلیس آگاهی به انجام 
رسید، متهم در مواجهه با مدارک و مستندات پلیس، درنهایت لب به سخن گشود و به 15 
فقره سرقت موتورسیکلت و 6 فقره سرقت موبایل از داخل خودروها از طریق زورگیری در 
سطح منطقه اعتراف کرد. این مقام انتظامی تصریح کرد: با تلاش مأموران از تمامی صحنه 
های سرقت بازسازی صحنه صورت گرفت و تعدادی از شکات نیز شناسایی و اموال مسروقه 
مسترد شد. فرمانده انتظامی آزادشهر با تأکید بر مراقبت شهروندان و هوشیاری کامل مالکان 
وسایل نقلیه و تجهیز این وسایل به تجهیزات بازدارنده، افزود: متهم پس از تشکیل پرونده 

جهت سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شد.

فرمانده نیروی انتظامی با اشاره به بازگشایی مدارس و نیز آمادگی پلیس، اعلام کرد: کنترل 
ترافیک به ویژه در نقاط پرتردد و نزدیکی مدارس در دستور کار قرار دارد. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس ، سردار »حسین اشتری« در حاشیه یادواره 270 
شهید نیروی انتظامی و شهدای مدافع حرم استان البرز در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در 
روزهای پایانی شهریور ماه، همکارانم در سراسر کشور آمادگی لازم را برای بازگشایی مدارس 

دارند. 
وی با بیان اینکه محورهای اصلی تردد خودروها نیز مورد توجه ناجا است، از البرز به عنوان 
یکی از استان های پرتردد نام برد و خاطرنشان کرد: بحمدالله در این ایام، همچون سنوات 

گذشته پلیس آمادگی همکاری با مسافران را دارد. 
فرمانده ناجا با بیان اینکه توصیه های پلیس باید از سوی رانندگان عزیز مورد توجه قرار گیرد، 
تصریح کرد: رانندگان به هنگام بازگشت از سفر ضمن رعایت قانون با آرامش رانندگی کنند تا 

سلامت به مقصد برسند. 
وی به آمادگی ناجا به هنگام بازگشایی مدارس در مهرماه اشاره کرد و گفت: کنترل ترافیک 

به  ویژه در نقاط پرتردد و نزدیکی مدارس در دستور کار ناجا قرار دارد. 
این مقام عالی انتظامی با اشاره به تلاش پلیس و لزوم همکاری مردم برای انجام ماموریت های 
ناجا، گفت: در ایام عزاداری ماه محرم و اربعین حسینی)ع( همچون سنوات گذشته پلیس در 
کنار عزاداران برای ایجاد نظم و امنیت بیشتر تلاش می کند؛ توصیه ما به مدیران هیئت های 

مذهبی این است که به هشدارهای پلیس توجه کنند. 

سردار اشتری درباره برگزاری هرچه باشکوه تر اربعین حسینی )ع( خاطرنشان کرد: سه مرز 
شلمچه، چزابه و مهران آمادگی پذیرایی از زائران را دارند؛ به زوار عزیز توصیه می کنیم گذرنامه 

معتبر همراه خود داشته باشند. 
وی با بیان اینکه البرز یکی از استان های خوب کشور است به اقدامات مطلوب پلیس استان 
در انجام ماموریت های محوله اشاره و تصریح کرد: با اقدامات خوب پلیس البرز، تلفات جاده 
ای و شهری طی چهار ماهه اخیر نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش یافته و امیدواریم 

این روند ادامه یابد. 
فرمانده ناجا به توفیقات خوب در برخورد با جرایم و کشف مواد مخدر اشاره کرد و افزود: 
همچنین در کشف کالاهای قاچاق نیز اقدامات خوبی انجام شده که کشفیات آن نسبت به سال 
گذشته افزایش داشته است؛ امیدواریم با همکاری مردم و مسئولان این آمارها روز به روز بهتر 
شود.  سردار اشتری به انسداد مرزها به صورت فیزیکی، فنی و الکترونیکی اشاره کرد و گفت: 
تقریبا در 8750 کیلومتر مرز، نیروهای مرزبانی با اشراف کامل حضور دارند و هیچ مشکلی از 

لحاظ امنیتی در مرزها نداریم. 
سردار اشتری درباره آخرین اخبار کشفیات مواد مخدر در کشور بیان کرد: کشفیات مواد 
مخدر در چهار ماه ابتدای سال به نسبت مدت مشابه سال قبل بیش از 30 درصد و کالای 
قاچاق حدود 40 درصد رشد داشته که این افزایش آمار نشان می دهد همکارانم با جدیت در 
حال انجام کار هستند؛ اولویت ما برخورد با باندها و شبکه های قاچاق کالا و ارز است و با ورود 

مواد مخدر به شدت برخورد می کنیم. 

رئیس پلیس پایتخت از انهدام بیش از 30 باند فعال در خرید و 
فروش مواد مخدر و کشف بیش از 11 تن انواع مواد مخدر در 

سال جاری خبر داد.
در  ساجدی نیا  حسین  سردار  ایسنا،  خبرنگار  گزارش  به 
حاشیه بازدید نمایندگان حوزه انتخابیه تهران، ری، شمیرانات 
و اسلامشهر در مجلس شورای اسلامی از ستاد فرماندهی 
انتظامی پایتخت و زیرمجموعه های پلیس در نقاط مخالف 
شهر تهران، در جمع خبرنگاران گفت: امروز نمایندگان محترم 
تهران بازدیدی از ستاد فرماندهی انتظامی پایتخت و همچنین 
بخش های مختلف این نیرو در نقاط مختلف شهر داشتند و از 
نزدیک با اقدامات پلیس در بخش های مختلف از جمله 110 

مرکز رسیدگی به شکایات و ... آشنا شدند.
وی با بیان اینکه "تلاش ما این است که امنیت خوبی در سطح 
شهر تهران برقرار کنیم"، درباره جمع آوری معتادان متجاهر 
اظهار کرد: در مورد جمع آوری معتادان متجاهر وزیر کشور و 
ستاد مبارزه با مواد مخدر قول هایی به ما داده و تلاششان بر این 

بوده که کمپ هایی را برای جمع آوری و نگهداری از این افراد 
ایجاد کنند که امیدواریم تا پایان امسال این قول ها و وعده ها 

محقق شود.
ساجدی نیا با بیان اینکه "در حوزه مواد مخدر، پلیس پایتخت از 
ابتدای سال جاری تاکنون بیش از 30 باند فعال در این زمینه 
را منهدم کرده است"، گفت: همچنین در این مدت بیش از 11 

تن انواع مواد مخدر کشف شده است.
فرمانده انتظامی تهران بزرگ در پاسخ به پرسشی در خصوص 
آمار جرائم خشن در پایتخت، اظهار کرد: آمار جرائم خشن در 

پایتخت کاهش یافته است.
ور درباره اینکه بازدید نمایندگان مجلس چه کمکی به پلیس 
می کند؟ گفت: در جریان این بازدید، نمایندگان مجلس از 
نزدیک با فعالیت پلیس آشنا شدند و در مواردی که ممکن 
است نقاط مبهمی برایشان وجود داشته باشد می تواند آن را با 
پلیس مطرح کنند. همچنین بدیهی است تعامل میان مجلس 

و پلیس می تواند در رسیدن به اهداف این نیرو اثربخش باشد.

 فرمانده انتظامی استان زنجان از کشف 650 هزار نخ سیگار خارجی قاچاق در عملیات 
ماموران پلیس شهرستان ماهنشان خبر داد.

سردار علیرضا صالحی درباره جزئیات این خبر گفت: در راستای مبارزه با انواع قاچاق کالاو ارز، 
ماموران انتظامی شهرستان ماهنشان و پلیس آگاهی حین کنترل خودرو های عبوری به یک 

دستگاه سواری پراید مشکوک شدند.
وی خاطر نشان کرد: ماموران با تمهیدات لازم و علائم هشدار دهنده این خودرو را متوقف 
و در بازرسی از آن 350 هزار نخ سیگار خارجی فاقد مجوز گمرکی را کشف و یک نفر را نیز 

دستگیر کردند.

سردار صالحی همچنین از توقیف یک دستگاه سواری پیکان در محور دندی زنجان خبر 
داد و گفت: ماموران در بازرسی از این خودرو 300 هزار نخ سیگار خارجی قاچاق را کشف 

کردند.
فرمانده انتظامی استان زنجان با بیان اینکه محموله قاچاق دخانی کشف شده تحویل مراجع 

قضائی شد، تصریح کرد: خودروهای موردنظر نیز توقیف و روانه پارکینگ شدند.
این مقام ارشد انتظامی استان زنجان گفت: خانواده ها به این نکته توجه داشته باشند که 
سیگار، پایه و اساس شروع بسیاری از ناهنجاری ها و آسیب های اجتماعی است و به همین 

منظور خانواده ها باید توجه بیشتری را بر نوجوانان و جوانان خود داشته باشند.

 سرپرست معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان 
مرکزی گفت: تصادف اتوبوس با تریلی در کیلومتر 25 محور 
سلفچگان - دلیجان در بامداد روز یکشنبه 34 مصدوم به 

جا گذاشت. 
مراد حیدری روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: با اعلام 
خبر این حادثه، چهار دستگاه آمبولانس و یک دستگاه 
خودرو نجات از پایگاه همای سعادت دلیجان و یک دستگاه 

خودرو نجات از قم به محل حادثه اعزام شد. 
وی اظهار کرد: 17 مصدوم این سانحه رانندگی توسط گروه 
نیروهای  توسط  و 11 مصدوم  احمر  امدادی هلال  های 
اورژانس برای پیگیری امور درمانی به بیمارستان امام صادق 

)ع( دلیجان انتقال داده شدند. 
به گزارش ایرنا، وی ادامه داد: 6 مجروح دیگر این سانحه 

رانندگی نیز به صورت سرپایی مداوا شدند. 

سرپرست معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان 
مرکزی گفت: علت حادثه توسط کارشناسان راهنمایی و 

رانندگی در حال بررسی است. 
سه روز گذشته نیز یک دستگاه مینی بوس حامل کارگران 
واحد سنگبری در محور محلات - خمین)آبگرم( هنگام 
عزیمت به محل کار واژگون شد که در این حادثه 15 نفر 

مصدوم شدند. 

فرمانده نیروی انتظامی :

مشکل امنیتی در مرزها وجود ندارد 

ساجدی نیا خبر داد

انهدام بیش از 30 باند مواد مخدر در پایتخت

فرمانده انتظامی استان زنجان اعلام کرد

کشف 650 هزار نخ سیگار قاچاق 

سرپرست معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان مرکزی:

تصادف در محور سلفچگان - دلیجان 34 مصدوم به جا گذاشت 
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نکـــته

نه محمود احمدی نژاد موها و محاسنش سفید شده بود و نه آیت 
الله عصا به دست داشت، آیت الله لبخندی از رضایت بر لب داشت 
و احمدی نژاد شــوقی از دست یافتن به یک رویای دست نیافتی . 
دســت به دست وارد اتاق شدند، رخ به رخ چند عکاس، یاران آیت 
الله هم بودند. نشستند، گفتند، شنیدند و برای آینده سیاست ایران 

برنامه ها ریختند.
از آن روز چند ســال گذشت؛ موها و محاسن احمدی نژاد حالا 
سفیدی هایی داشت و آیت الله هم از عصایش دور نمی شد . آنچه 
میان این دو مانده بود نه آن لبخند بود و نه آن گفت و شنود ها. پیک 
های نامه رسان که مسیر قم تا تهران و بالعکس را طی می کردند 

پیغام رسان روزهای فصل دوری بودند و شکایت و گله گذاری.
آن آیت اللهی که آن روز لبخند زنان گفته بود :» خدای  متعال  
را شاکریم  که  زمینه  انتخاب  چنین  شخصیتی  برای  این  دوره  خاص  
از انقلاب  را فراهم  کرد و آیندگان  به  این  نتیجه  خواهند رســید که  
انتخاب، مشحون  به  کرامات  و معجزات  بود و از این  رو توفیق  شکر 
این  نعمت  را از خداوند خواستاریم. عنایات  حضرت  ولی عصر )عج( 
یار ملت  ایران  بود که  به  چنین  موفقیتی  دست  یافت  و تلقی  ما این  
است  که  این  نفخه  الهی  که  در این  زمان  در جامعه  ما دمیده  شده .« 
بی آنکه روزها را بشــمارد برای تمام شدن دوران صدرات، حالا بی 
پیرایه و صریح و بدون هیچ صبری می گفت:» یک وقتی به برخی از 
دوستان نزدیکم گفتم که بیش از 90 درصد معتقدم که او سحر شده 
است! این وضعیت ابداً طبیعی نیست. هیچ آدم عاقلی چنین کارهائی 
نمی کند، مگر آنکه اختیار از او سلب شده باشد.« و این روایت آغاز و 
پایانی عجیب نه فقط برای رابطه آیت الله و احمدی نژاد بلکه برای 
تاریخ نگاران سیاست معاصر بود که کارنامه سیاست ورزی آیت الله 

را قلمی می کردند.
وقتی محمود احمدی نژاد تنها شدنش را در روزهای آخر ریاست 
جمهوری اش به نظاره نشسته بود ، قم تحولات مهمی را پشت سر 
می گذاشت . اتاق آیت الله پر بود از شاگردان و مریدانش؛ آنها که این 
بار با نام »پایداری « گرد آیت الله جمع شده و لباس تحزب بر تن 
کرده بودند. نوپدیدهای سیاست ورزی که سیاست را از رخ دیگر آن 
دنبال می کردند؛ راهی یافته بودند برای دوران پسا احمدی نژاد. این 
وسط، محمود احمدی نژاد هم از اخبار مهمانخانه آیت الله بی خبر 
نبود؛ دوستان مشترک شرح دوران فصل و جدایی را به خوبی روایت 
می کردند؛ شاید حتی بی کم و کاست تر از »خبرآورانی« که نمی 

خواستند اوقات آقای رییس جمهور بیشتر از آنچه هست تلخ شود.
حواریون آیت الله قم نشین

خیلی ها معتقد بودند، اصولگرایان نوپدیدی که نام پایداری را 
بر خود نهادند، آن روی پنهان سیاست ورزی محمود احمدی نژاد 
هستند. می گفتند این جماعت، پیاده نظام احمدی نژاد اند برای 
روزگاری که همه اصولگرایان در پی نهی و نفی او برآمده اند. نشانه 
ها هم زیاد بود بــرای اثبات این گزاره؛ از حضور صادق محصولی ؛ 
عضو ثروتمند کابینه احمدی نژاد تا برخی حامیان پروپاقرص آقای 

رییس جمهور .
روز موعد که فرا رسید اما دیگر شکی باقی نماند که »نوپدیدها« 
فی الواقع حواریون آیت الله هستند نه پیاده نظام آقای رییس جمهور .

محمود احمدی نژاد تنهای تنهای تنها ، با اسفندیار رحیم مشایی 

به ساختمان میدان فاطمی رفت ؛ در قم و اتاق آیت الله اما کسی نه به 
او فکر می کرد و نه به آن کسی که احمدی نژاد دستش را در دقیقه 

آخر ثبت نام بالابرده بود.
قسمت درام این داستان تاریخی هم این بود ؛» محمود احمدی 
نژاد خیلی پیش از این ها برای آیت الله تمام شده بود .« همان زمان 
که آیت الله در مورد او گفته بود» ممکن است آن وقت که حمایت 
کردم بی جا بوده ولی الان می فهمم که نباید حمایت کنم.« حالا دفتر 
آیت الله مهمان های دیگری داشت. همه فکر و ذکر او شده بود کسی 
که او در موردش می گفت :» بینی وبین الله شهادت می دهم که 
روی زمین و زیر این آسمان کسی اصلح از آقای لنکرانی نمی شناسم 
« . همان وزیر بی ســر و صدای محمــود احمدی نژاد که به اندازه 
حامیان ، مخالف هم داشت . وقتی شنید خبرهای خوبی از تهران 
نمی رسد و شایعه رد صلاحیت در شهر پیچیده هر چه داشت برای 
او گذاشت ؛ پیغام پشت پیغام و پیک پشت پیک. اما آنکه در زمین 
و آســمان بهتر از او برای خود نیافته بود اجازه نداد کار به اعلام رد 
صلاحیت برسد . نامه ای نوشت خطاب به اصولگرایان نوپدید و گفت 
که انصراف می دهد ؛آنهم به نفع گزینه ای که بر سر انتخاب میان 

خودش و او، پایداری ها نزدیک به انشعاب شده بودند .
تصمیم تازه؛ مرد»اصلح« آیت الله سوغات شکست را به 

قم بُرد
عجب حکایتی اســت ، همان اتاق ملاقات و همان ورودی. باز 
عکاس ها تصویر آیت الله را به همراه یک نامزد تازه از راه رسیده ثبت 
می کنند . این بار اما اگر چه آیت الله باز همان لبخند خاص خود را 
بر لبانش دارد اما جلوتر از مهمان تهران نشین اش وارد اتاق می شود 
با چهره ای که نشانه های گذر 8 سال از عمر را به خوبی نمایان کرده 

و البته عصایی که از آیت الله جدا نمی شود . می نشینند ، حرف می 
زنند ،می شنوند و برای آینده سیاست ورزی اشان گعده می کنند .

نماز به آیت الله اقتدا می شود و در نهایت او رو به حاضران می 
گوید :» بعد از آقای باقری لنکرانی همه دوستان ما تشخیص دادند 

که اصلح آقای جلیلی است «.
مهمان اندکی دیگر راهی پایتخت می شود و زمان زیادی نمی 
گذرد که آرایش سیاسی را تغییر می دهد . آنچه دقیقا رخ می دهد 
این اســت : » تازه وارد سیاست ، سامان انتخابات را به هم ریخت . 
نامزد نو اصولگرایان میدان دیگری پدید می آورد و اصولگرایان قدرت 

را در یک قدمی رسیدن به آن از دست دادند « .
این وسط یک تفاوت عمده نیز رخ نمایی می کند ؛ »منتخب آیت 
الله« این بار قبل از اینکه وارد قدرت رسمی شود ، عرصه سیاست 
ورزی را واگــذار می کند . به بیــان دیگر اگر محمود احمدی نژاد 
مستظهر به حمایت آیت الله وارد پاستور شد و بعد از رییس جمهور 
شدنش با شکست مواجه می شود حالا این بار »محبوب آیت الله« 
قبل از ورود به ساختمان ریاست جمهوری شکست می خورد. حال 
آنکه »نامزد مغلوب « باری سنگین از شکست یک جناح را نیز با خود 

به سوغات آورده است.
روزهای شلوغ قم و باز هم انتخاب مردی برای صندلی 

ریاست پاستور
این روزها باز بلوار جمهوری اسلامی قم شاهد عبور ماشین هایی 
با مهمان های ویژه اســت . عابران چهره های آشنا را که می بینند 
نگاهشان به دفتر آیت الله دوخته می شــود تا ورود این افراد را به 
موسسه امام خمینی در ذهنشان ثبت کنند . شاید می خواهند نام 
کاندیدای جدید آیت الله را زودتر از پایتخت نشین ها بفهمند . می 

خواهند زودتر از دیگران بدانند آیت الله در خلوت سیاسی اش این 
بار سیاست را از کدام زاویه نگاه کرده و تجربه چند دوره ورود او به 
فاز سیاست رسمی چه آموخته هایی داشته ؛ آیا این بار نیز سرانجام 
این تصمیم ثبت یک شکست دیگر است یا به قول آن عضو ارشد 
موتلفه، آیت الله این بار قصد ورود مصداقی ندارند و تنها دغدغه اشان 

گفتمان است .
بــه گزارش خبر آنلاین، عابــران این بلوار می گویند در همین 
روزهایی که رفته ، خیلی ها آمده اند ، شــور کرده اند و بعد راهی 
پایتخت شــده اند در این میان گویا یک چهره بــرای اهالی بلوار 
جمهوری اسلامی از بقیه آشنا تر بوده است . همانی که محبوب و 
منتخب آیت الله شد در روزهای آخر منتهی به انتخابات 24 خرداد 
92 . می گویند او همانی است که رییس موسسه امام خمینی قم 
می خواهد . همان گزینه مطلوب برای ایستادن مقابل حسن روحانی 
. همانــی که حرف های زیادی از جنس همان حرف های آیت الله 
دارد برای داغ کردن مناظره های بهار 96 . حواریون آیت الله هم او 
را می پسندند حتی اگر این وسط چند تایی از آنها همچنان دلباخته 
محمود احمدی نژاد باشــند و به آمدن آن مرد رفته از پاستور ؛ آن 

ساکن این روزهای میدان 72 نارمک چشم دوخته باشند.
رونمایی از نامزد پنهان در اردیبهشت 96؟

در این میان اما عده ای از تحلیل گران هم هستند که می گویند 
نامزد آیت الله هنوز رونمایی نشــده و او یک گزینه دیگر در ذهن 
دارد . می گویند دل آیت الله با ســعید جلیلی نیست مثل همان 
روزهای خرداد ماه 92که تا دقایق واپسین با گفتن »برخی از افرادی 
که کاندیدا شدند من به آنها ارادت دارم و آنها نور چشم من محسوب 
می شوند اما برای این کار مناسب نیستند « این دل ناآرامی اش را 
روایت می کرد.ذهن آیت الله شــاید این روزها مختصات دیگری را 

برای انتخابات می چیند .
دل آشــوبۀ اصولگرایان هم همین است؛ آیا آیت الله این بار هم 
راه خود را جدا کرده و تکلیف را بر نتیجه مقدم می ســازد ؟ حالا 
که بخشی از جناح اصولگرا از معرفی نامزد منصرف شده و روحانی 
را »خیر سیاسی همگانی« می دانند و بخش دیگر جناح با اصرار بر 
رقابت با روحانی به فکر وحدت افتاده اند و لوازمش را مهیا می کنند 
آیا »کردارهای شکاف انداز«در پیش است و باز فراهم شدن میدانی از 

رقابت »همه با همه« آن هم با ورود نامزد منتخب آیت الله .
برای پاسخ به این سوال باید سیاست را از زاویه دید آیت الله نگاه 
کرد و سطح دیگری از تحلیل را به کار بست . شاید ساده ترین راهش 
هم مرور خاطره ای از او باشد . آنجا که او روزهای حمایت از احمدی 
نژاد روایت می کند :»یادم هست یکی از سیاستمداران کهنه کاری که 
سابقه بسیار طولانی در انقلاب دارد، در همین مؤسسه به من گفت: 
»این شخص اگر رأی بیاورد، بیش از 500 هزار تا نخواهد بود. فکر 
بیشتر از 500 هزار تا را نکن.« . پس شاید او دنبال یک پدیده است نه 

در پی تکرار یک نام. او دنبال یک احمدی نژاد دیگر است. 
خبرهایی رســیده ؛ گویا او کاندیدای مورد نظر را یافته ؛ برای 
دانســتن نام او باید بیشتر از این ها صبر کرد اما تا اینجای کار می 
توان به یک تعبیر درباره آیت الله دست یافت : »آیت الله محمد تقی 
مصباح یزدی بنای دل کندن از سیاست را ندارد ، حتی اگر در تمام 

این سال ها از رهگذر »تکلیف« خود به »نتیجه« نرسیده باشد«.

»نامزد پنهان« آیت الله مصباح در ریاست جمهوری96 کیست؟

شاید مصباح یزدی دنبال یک احمدی نژاد دیگر است

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
موجب اجراییه صادره از شعبه 25 محاکم حقوقی قم که در اجرای احکام به شماره 
5/94ج/1565 ثبت گردیده له محمودی و علیه جعفری که محکوم علیه محکوم است به 
پرداخت 184/896/734 ریال در حق محکوم له و تادیه حقوق اجرای که محکوم له در 
راستای استیفاء محکوم به اقدام به توقیف خودروی محکوم علیه نموده که توسط کارشناس 

به شرح ذیل ارزیابی گردیده:
یک دستگاه اتومبیل سواری پژو 405 به شماره انتظامی 371 س 85 ایران 16 
اینجانب علی اصغر بختیاری کارشناس رسمی دادگستری در تاریخ 95/4/12 در معیت و 
با راهنمایی خواهان آقای علی محمودی به پارکینگ اسلامی مراجعه و از اتومبیل موصوف 

بازدید نمودم نظریه شرح زیر اعلام می گردد:
مشخصات خودرو: نوع سواری، سیستم پژو، تیپ 405، مدل 1385، رنگ نقره ای 
متالیک، نوع سوخت بنزین، تعداد محدود 2، تعداد چرخ 4، شماره موتور 13485037192 
شماره شاسی 1332676، وضعیت بازدید: موتور سالم آماده به کار، بدنه مختصری خط و 
خش دارد نیاز به لکه گیری و رنگ آمیزی دارد، لاستیک حدود 50درصد، بیمه نامه رؤیت 

نشد )وضعیت بیمه نامشخص(، مالک جوابگو نبود
قیمت پایه جهت فروش بصورت مزایده: با توجه به مدل و میزان استهلاک و وضعیت فعلی 
و با فرض داشتن بیمه مبلغ 120/000/000 ریال معادل دوازده میلیون تومان تعیین می گردد.

که مقرر گردید خودرو فوق الذکر در تاریخ 95/7/11 ساعت 8 الی 8/30 صبح به آدرس 
قم، خیابان ساحلی، جنب زندان ساحلی، دادگاه های حقوقی، واحد اجرای احکام مدنی، 
اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری بفروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از خودرو 
را دارند می توانند در مدت 5 روز باقیمانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده 
بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی 
شروع و به کسانی که بالاترین مبل را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید 
10درصد ارزش افزوده را فی المجلس و الباقی را قبل از یک ماه پرداخت نماید. این آگهی 
یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد 

مراجعه نمایید.
حسن کاظمی – دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم

چرا ناطق نوری از گزینه ای غیر از روحانی  سخن می گوید؟

 شیخ نور و مصلحت نظام 

ناطق در روزهایی که فشارهایی ناشی از روی کار آمدن دولت احمدی نژاد بسیار وی را 
اذیت می کرد، تنها با حضور و سخنرانی های روشنگرانه در برابر این فعالیت ها ایستاد و نه 

افشاگری کرد و نه از کوره در رفت. 
شیخ نور در دوران انتخابات سال 92 نیز به فعالیت های خود بدون حاشیه سازی و 
سروصدا ادامه داد تا اینکه به هدف خود رسید.بعد از انتخابات سال 92 یعنی در کارزار 
7 اسفند 94، زمانی که بسیاری وی را برای حضور مجدد در عرصه عملیاتی سیاست 
تشویق می کردند، تنها به ایراد توصیه و نصحیت پرداخت و ریش سفیدی را به بازی 
در میدان ترجیح داد. ناطق به خوبی می داند این که در گوشه ای بازی سیاست تنها 
نظاره گر باشی و مهره های تازه نفس را برای بازی بهتر بچینی، نتیجه دلنشین تری 

به دست می آوری.
این روزها نیز ناطق ساکت نیست. شیخ نور با اظهاراتی که از گوشه و کنار عالم سیاست 
به گوش می رسد، حاشیه ساز می شود و نشان می دهد که یک روحانی حقیقی همواره 

به روز حرکت کرده و در تاریخ در جا نمی زند.
وی بر مبنای اخباری که منتشر شده خطاب به برخی اعلام کرده است که غیر از 
روحانی به فکر گزینه های دیگری نیز باشــید. اقدامی که شاید بر مبنایی دیگر بازی 
ناطق باشد که فکر جریان مقابل را منحرف کند یا اینکه بر مبنای استراتژی برای حضور 

چندجانبه باشد.
به طور حتم در بازی های سیاسی و زمانی که جناح مقابل با فکر جبران باخت به میدان 
می آید، ناطق نوری اقدام به تعویض بازیکن نخواهد کرد و همانند یار قدیمی خود یعنی 
آیت الله هاشمی رفسنجانی به حمایت های خود از روحانی ادامه خواهد داد تا رقیبان حتی 

فکر دودستگی و سوءاستفاده از آن را نیز به سرش نزند.
اما چرا ناطق این بازی را به راه انداخت؟ سوال اینجاست که بدون شک ناطق سعی می 
کند تا با بازی های سیاسی که در طول ادوار مختلف قبل از انقلاب و بعد از آن آموخته 
است، به گونه ای رفتار کند تا دیگر به روزگار احمدی نژاد بازنگردیم. دورانی که برای کشور 

مشکلات متعددی ایجاد شده بود.
ناطق نه مصباح است و نه رییس دولت اصلاحات، شیخ نور، شیخ نور است؛ فردی که 
این سال ها بدون چپ و راست زدن در مسیر مستقیم سعی کرد حرکت کند و مصلحت 
نظامی که برایش زحمت کشده است را به منافع کوتاه مدت ترجیح می دهد، چرا که به 
وضوح شاهد بود بزرگانی که بدون حفظ تعادل وارد بازی شدند، چگونه به راحتی از دور 

خارج شده و امروز اثری از آثار آنها در بازی های سیاسی نیست.

محمدجواد حق شناس عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی 
و مدیرکل سیاسی وزارت کشور در دولت اصلاحات در گفت وگو با 
خبرآنلاین اظهار داشت: ایجاد محدودیت از سوی قانونگذار برای 
انتخاب افرادی که می خواهند به عنوان نمایندگان مردم در جایگاه 
عضویت و نمایندگی در قوه مقننه حضور یابند، امر پسندیده ای 
نیست؛ چراکه انتخاب را با محدودیت  مواجه کرده و به اصل آزادی 

انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان خدشه وارد می کند. 
حق شناس معتقد است: اگر بتوانیم به سوی انتخاباتی حرکت 
کنیم که برخی از نامزدها از سوی مردم انتخاب شوند و بخشی نیز 
از سوی احزاب باشد، شرایط بهتری ایجاد خواهد شد. بدین ترتیب 
ما مجلسی خواهیم داشت که بخشی از آن مستقیما از سوی مردم 
انتخاب می شود و بخش دیگری با اعتماد به حزب به مجلس راه 
می یابد. طبیعی است که هر حزبی توانمندترین و باصلاحیت ترین 
اعضای خود را معرفی می کند و موجب تقویت جایگاه مجلس و نهاد 

قانونگذاری می شود.
او با بیان این که نیازمند تجمیع قانون فعالیت های سیاسی شامل 
قوانین انتخاباتی، قوانین احزاب، جرم سیاسی و تبلیغات سیاسی 
هستیم که در کنار یکدیگر قانون جامعی شکل دهند و مشکلات 
کشور را رفع کنند، تاکید می کند: منابع انتخاباتی باید با شفافیت و 
اطلاع عموم جامعه صرف شود و نهادهای نظارتی نیز اجازه حضور 
و فعال شدن پول کثیف و اموال عمومی و بیت المال یا تریبون های 

عمومی را به برخی جریان ها ندهند.
مشروح گفتگوی خبرآنلاین با محمدجواد حق شناس را در ادامه 

بخوانید؛
براساس اظهارنظرهای مطرح شده، در لایحه قانون جامع 
انتخابات مقرر شده است محدودیت هایی برای کاندیداها 
در نظر گرفته شــود که مهم تریــن آنها محدودیت های 
علمی، تخصصی و حقوقی اســت. البته پیش از این نیز 
محدودیت های مثل محدودیت ســنی یا تحصیلی برای 
شرکت در انتخابات وجود داشت. گنجاندن این موارد به 

قانون جامع انتخابات را چطور ارزیابی می کنید؟
معمولا ایجاد محدودیت از سوی قانونگذار برای انتخاب افرادی 
کــه می خواهند به عنوان نمایندگان مــردم در جایگاه عضویت و 
نمایندگی در قوه مقننه حضور یابند، امر پسندیده ای نیست و شاید 
به نوعی با اصول کلی قانون اساسی که اصل آزادی انتخاب را مطرح 
می کند و به نوعی روح قانون اساسی نیز در آن مستتر است مغایرت 
دارد چرا که نباید به اصل آزادی انتخاب کننده و انتخاب شــونده 
لطمه ای وارد شود. متاسفانه در سال های گذشته عمدتا دیده ایم 
که قانونگذار این روند محدودیت را روز به روز بیشتر کرده و آسیب 
جدی به این اصل اساســی وارد آورده است. در اوایل ما شاهد این 
بودیم که سواد لازم برای نماینده مجلس در حد خواندن و نوشتن 
بود که بعدها به تدریج به دیپلم، لیســانس و کارشناسی ارشد یا 
معادل آنها رسید. البته قید استثنا برای افرادی که سابقه نمایندگی 
مجلس را داشتند در نظر گرفته شده بود و نیازی به داشتن مدرک 

دانشگاهی نداشتند. 
اگر قرار باشــد حوزه انتخاب شوندگان کسانی باشند که دارای 
ســواد خواندن و نوشتن هستند و سن 25 سال برای آنها در نظر 

گرفته می شود، طیف وسیعی از افراد در سراسر کشور در آن جای 
می گیرند و حدود 50 درصد از افراد جامعه در آن جای می گیرند 
اما زمانی که سن انتخاب شــوندگان به 30 سال افزایش می یابد و 
مدرک تحصیلی کارشناسی ارشد برای آنها الزامی می شود، شاهد 
آن خواهیــم بود که میزان افرادی که می توانند در معرض انتخاب 
قرار گیرند به حدود یک میلیون نفر می رســد. مگر در جامعه ما 
چند درصد از مردم دارای مدرک تحصیلی حداقل کارشناسی ارشد 
هستند که علاقه مند به حضور در انتخابات باشند؟ این روند، ممکن 
است فرصت انتخاب را با محدودیت مواجه کند و به کلیت موضوع 

خدشه وارد نماید؛ باید انتخاب کنندگان خودشان تصمیم بگیرند. 
طبیعتا یکی از ارجحیت های انتخاب شوندگان در هر جامعه ای 
موضوع دانش و تجربه است. جامعه برای انتخاب از میان نامزدهای 
انتخاباتی به فردی که تجربه بیشتری دارد توجه می کند اما انرژی 
و قدرت را نیز مدنظر قرار می دهد. ما نباید فضایی ایجاد کنیم که 
قدرت انتخاب کنندگان یا انتخاب شــوندگان با ایجاد برخی موانع 

قانونی، محدود شود. 
شــما بارها گفته اید که نظام حزبی در کشــور ما از 
استانداردهای موجود در جهان فاصله دارد. موضوعی که 
منتقدان هم مطرح می کنند این است که سیاست ورزی 
در احزاب نباید از بالا به پایین باشــد و همه رده ها باید در 
تصمیم گیری ایفای نقش کنند. براساس اظهارات مسئولان 
وزارت کشور در لایحه جامع قانون انتخابات نکته دیگری 
که بیان شــده، تغییر ساختار احزاب با تمرکز بر چرخش 
نخبگان اســت و اینکه مســئولان رده بالای حزبی در 
دوره های مشخص تغییر کنند و در قبال قدرت نیز پاسخگو 
باشند. نقش احزاب را در لایحه قانون جامع انتخابات چگونه 

می بینید؟ 
یکی از بزرگترین اشکالات قانون فعلی انتخابات و قانون احزاب 
این است که هیچ پیوستگی و ارتباط منطقی میان دو قانون وجود 
ندارد و دو قانون مجزا از یکدیگر نگاشته شده اند. یکی از اشکالات 

مهم قانون انتخابات این است که دستخوش تغییرات زیادی شده و 
بیشترین تغییر و اصلاحیه در این قانون لحاظ شده است. 

نگران کننده ترین موضــوع، وجود قوانین متعدد انتخاباتی در 
کشور است؛ یعنی ما برای قانون انتخابات ریاست جمهوری، مجلس، 
خبرگان و شــوراها قانون خاص داریم که با اصل پیوستگی قانون 
انتخابات منافات دارد. ما بعضا دچار تناقض های عجیب و غریب در 
شاخص های انتخاباتی از منظر نظارت، اجرا و شرایط رای دهندگان و 
رای گیرندگان هستیم. این مساله اصولا مشکل جدی ایجاد کرده و 

برخی قوانین مرتبط نیز به دست فراموشی سپرده شده اند. 
در برخی از ادوار انتخابات، تخلفات انتخاباتی مشکلاتی را ایجاد 
کرده و منجر به ابطال انتخابات شده که عواقب سیاسی، اجتماعی 
و امنیتی در حوزه انتخابیه را به دنبال داشته است. در این بخش ما 
باید تعریفی از جرم سیاسی ارائه دهیم اما هنوز هیات منصفه آن نیز 
تشکیل نشده است. ما عملا دچار نوعی بی وجهی و بی ارتباطی میان 
قوانین شده ایم. از سوی دیگر می بینیم که جایگاه و موقعیت احزاب 
در انتخابات روشن نشده است. شاید اگر بتوانیم به سوی انتخاباتی 
حرکت کنیم که برخی از نامزدها از ســوی مردم انتخاب شوند و 

بخشی نیز از سوی احزاب باشد، شرایط بهتری ایجاد خواهد شد. 
در این شرایط آحاد مردم می توانند همزمان با رای به نماینده 
منطقه خود، به حزب متبوع خود رای دهند؛ حزبی که از ســوی 
قانونگذار به رسمیت شاخته شده و برنامه های خود را ارائه داده است. 
بدین ترتیب نمایندگان احزاب را به عنوان منتخبان ملی در این حوزه 
خواهیم داشت. این مساله می تواند یکی از مشکلات مجلس را نیز 

رفع کند. 
در قانون انتخابات ذکر شده است که هر ساله براساس افزایش 
جمعیت تعداد نمایندگان مجلس افزایش یابد. اگر ما بتوانیم این 
شاخص ها را مشخص کنیم که به ازای هر پانصد هزار نفر انتخاباتی 
در مناطق کشور شکل بگیرد و یک نفر به مجلس برود، این عدد 
برای 80 میلیون نفر به 160 نفر می رسد. برای 130 نفر باقی مانده 
می تواند در قالب رای به احزاب شکل بگیرد و براساس وزن و نسبتی 

که می یابند، افرادی که از سوی احزاب معرفی می شوند به مجلس 
راه می یابند. بدین ترتیب ما مجلسی خواهیم داشت که بخشی از آن 
مستقیما از سوی مردم انتخاب می شود و بخش دیگری با اعتماد به 
حزب به مجلس راه می یابد. طبیعی است که هر حزبی تونمندترین 
و باصلاحیت ترین اعضای خود را معرفی می کند و موجب تقویت 
جایگاه مجلس و نهاد قانونگذاری می شــود. مهم ترین مساله این 
است که ما نیازمند تجمیع قانون فعالیت های سیاسی شامل قوانین 
انتخاباتی، قوانین احزاب، جرم سیاسی و تبلیغات سیاسی هستیم 
که در کنار یکدیگر قانون جامعی شکل دهند و مشکلات کشور 

را رفع کنند. 
موضوع پول های کثیف در انتخابات نیز بارها از سوی 
متولیان عرصه سیاست داخلی در دولت یازدهم مطرح شده 
است. به عقیده شما می توان برای مقابله با ورود این پول ها 

به عرصه سیاست چاره اندیشی کرد؟ 
شفافیت اصل همه فعالیت هاست؛ چه در حوزه  اقتصاد و چه 
در حوزه سیاست و به طور مشخص تر در امر انتخابات. علی القاعده 
ما باید از یک ســو به طرف کاهش هزینه ها برویم و از سوی دیگر 
باید حوزه های عمومی موظف به فراهم کردن این فضا شوند. اگر 
احزاب محور انتخابات شوند، باید دارای ارگان باشند، حزب را تبلیغ 
کنند، برنامه ها و دیدگاه های خود را بیان کنند تا جامعه با ایده ها و 
تفکرات حزب آشنا شود. در حوزه هایی مانند انتخابات خبرگان یا 
مجلس، نامزدها باید بتوانند در رادیوهای محلی بیان کنند و مردم 
حوزه انتخابیه با فعالیت آنها آشنا شوند. من فکر می کنم یکی از 
اتفاقات همین است که منابع انتخاباتی باید با شفافیت و اطلاع عموم 
جامعه صرف شود و نهادهای نظارتی نیز اجازه حضور و فعال شدن 
پول کثیف و اموال عمومی و بیت المال یا تریبون های عمومی را به 
برخی جریان ها ندهند. در اینجا هر تبعیضی نارواست و تریبون هایی 
همچون نمازجمعه، رادیو و تلویزیون و مطبوعاتی که از بیت المال 
ارتزاق می کنند باید از ورود به انتخابات در قالب حمایت از نامزدها 
یا تشکل های منتســب به یک جریان خاص منع شوند. اگر قرار 
بر تبیین دیدگاه های انتخاباتی از این تریبون ها باشد باید به همه 

جناح ها اختصاص یابد. 
در ادوار مختلف، گروهی که خارج از جریان قدرت بوده 
است و به نوعی منتقد دولت شناخته می شود این انتقاد 
را بیان می کند که چرا باید اصلاح  قانون انتخابات از سوی 
یک نهاد جامع انجام نشود؟ مانند همان پیشنهادی که برای 
برگزاری انتخابات و در قالب کمیته ملی انتخابات بیان شده 

بود. 
نکته مهم، پایداری قانون انتخابات است. ما این معضل را از زمان 
مشروطه داریم که قوانین انتخاباتی دائما دستخوش تغییر شده اند 
و یکی از نکات مهم این است که وقتی قوانین انتخاباتی تصویب 
می شود، باید جامع و بلندمدت باشد که نخواهد دستخوش تغییر 
شــود. یکی از راهکارها این است که قوانین برای تدوین کنندگان 
صائب نباشد و آنها ذینفع نباشند. البته این اشکال به طور کلی وجود 
دارد اما اگر به سمت یک قانون جامع نگر و در راستای منافع ملی 
و به دور از منافع گروهی حرکت کنیم، بخشی از مشکلات جدی 

جامعه در این حوزه حل و فصل خواهد شد.

حق شناس:

 قانون جامع فعالیت  های سیاسی تدوین شود

تلاش وزرای کابینه مرکل و روحانی ســرانجام به نتیجه رسید 
و آنطور که عباس آخوندی گفته، حســن روحانی اواخر ماه جاری 
میلادی به برلین ســفر خواهد کرد، سفری که دومین حضور یک 

رئیس جمهوری ایران در آلمان را رقم خواهد زد.
تدارک انجام این ســفر در شرایطی صورت گرفته است که لابی 
صهیونیسم از مخالفان اصلی آن بود و به شدت برای ناکام گذاشتن 
حامیان سفر حسن روحانی به آلمان تلاش کرد، نمایندگان پارلمان 
اسرائیل اخیرا نامه ای به دفتر آنگلا مرکل نوشته و از وی خواسته بودند 
نسبت به برقراری رابطه با تهران فریب نخورد. با انتشار خبر سفر روحانی 
به آلمان نیز روزنامه اورشلیم پست نیز در واکنش به آن نوشت: انجام 
چنین سفری می تواند به »روابط ویژه« میان آلمان و اسرائیل لطمه بزند.

با این وجود فرانک والتراشتاین مایر، وزیر امور خارجه و زیگمار 
گابریل، وزیر اقتصاد آلمان که هر دو از حزب سوســیال دموکرات 
هستند از جمله کسانی بودند که در چند ماه اخیر برای انجام این 
ســفر رایزنی کرده و مقدمات آن را فراهم کردند، از سوی دیگر نیز 
حجت آلاسلام علوی، وزیر اطلاعات کشورمان چندی پیش به آلمان 
سفر کرد که به نظر می رسد بخشی از دستور کار این سفر فراهم 

کردن مقدمات سفر رئیس جمهور به برلین بود.
تقویت و گسترش روابط میان ایران و آلمان از جهات مختلفی 

قابل توجه و بررسی است، چرا که علی رغم ناملایمات سیاسی در 
برهه ای از دوران همکار های میان 2 کشور، نام آلمان اما همواره در 

بخش اقتصاد و تجارت در کنار نام ایران شنیده می شد.
روی کار آمدن دولت یازدهم بار دیگر پس از هشت سال، پنجره 
دیپلماسی و بهبود روابط را میان ایران و آلمان باز کرد ومورد استقبال 
مقامات برلین قرار گرفت؛ آنگلا مرکل، صدراعظم وقت آلمان در نامه 
ای ضمن تبریک ریاست جمهوری حسن روحانی پس از انتخابات 
92، . در پیامی نوشت: جنابعالی در روزگاری دشوار مسئولیت بزرگی 
را بعهده می گیرید. انتخاب جنابعالی نوید بارور شــدن این امید را 
می دهد که مرحلهٔ نوین همکاری ســازنده برای صلح و امنیت در 
منطقه و جهان را در پیش رو داشــته باشیم. آلمان مانند گذشته 
همداستان با همکاران بین المللی، سهم خود را ادا خواهد نمود تا با 
بهره گیری از راهکار گفتمان، راه حل های مناسب برای چالش های 
موجود پیدا گردد. باعث کمال مسرت اینجانب خواهد شد چنانچه 
دورهٔ مسئولیت جنابعالی فرصت مناسب فراهم آورد که بتوانیم با 

استفاده از آن، روابط خوب موجود بین دو ملت را عمیق تر نمائیم. 
ناگفته نماند، علاوه بر روابط اقتصادی دو کشور آلمان به عنوان 
یکی از کشورهای عضو گروه 1+5 در مذاکرات هسته ای نیز نقش 

مثبتی در پیشبرد مذاکرات ایفا کرد.

در ادامه نگاهی داریم به بخش های مهم روابط ایران و آلمان در 
سه دهه گذشته:

-هرچند نام آلمان در کنار کشــورهای حامی صدام حسین در 
جنگ هشت ساله با ایران است اما از معدود کشورهایی بود که در 
طول جنگ تلاش کرد در قامت یک میانجی میان تهران و بغداد، به 

جنگ پایان دهد.
-پس از پایان جنگ ایران و عراق آلمان به اصلی ترین شــریک 
تجاری تهران تبدیل شد و این کشور همچنان نیز بزرگترین شریک 
تجاری ایران اســت. ارزش صادرات آلمان به ایران در ســال 2004 

میلادی 3.6 میلیارد یورو بود.
- حدود 50 شــرکت آلمانی در ایران شعبه داشته و بیش از 12 

هزار شرکت نماینده تجاری در ایران دارند.
-دوران دولت های اول و دوم اصلاحات اوج دوران همکاری میان 
ایران و آلمان در سه دهه اخیر بود و قراردادهای مربوط به پروژه های 
بزرگ اقتصادی به آلمان ها واگذار شد. قرارداد ساخت کشتی میان دو 
کشور ، ساخت مجتمع پی وی سی توسط شرکت UHDE به ارزش 
509 میلیون دلار در منطقه ویژه پتروشیمی امام خمینی از جمله دو 

قرار داد مهم و اساسی میان دو کشور در این دوران بود.
-در ســال 2004، محمود احمدی نژاد  شــهردار وقت تهران به 

کلاوس ووریت شهردار برلین نامه نوشت و در آن نسبت به تصمیم وقت 
شهردار برلین مبنی بر نصب لوحی حاوی عبارات بی اساس علیه ایران 

در مقابل رستوران ها اعتراض کرد و آن را اقدامی توهین آمیز خواند.
-چندین شرکت مشهور آلمنی در پروژه های زیرساختی اصلی 
در ایران به ویژه در بخش پتروشــیمی حضور دارند. شرکت هایی 
مانند زیمنس، لورگی، فردریش هافن، مرسدس، فولکس واگن و من.

-آلمان در سال 2005 میلادی بزرگترین سهم بازار صادرات خود 
را بــه ارزش 5.67 میلیارد دلار چیزی در حدود 14.4 درصد از کل 
صادرات خود را به ایران اختصاص داد. در سال 2008 صادرات آلمان 
به ایران 8.9 درصد افزایش پیدا کرد و شامل 84.7 درصد کل حجم 

تجارت ایران و آلمان را تشکیل داد.
-ارزش تجارت میان تهران و برلین از 4.3 میلیارد یورو در سال 

2009 میلادی به نزدیک 4.7 میلیارد یورو در سال 2010 رسید.
با توجه به عمق همکاری های دو کشــور در سال های گذشته 
امید آن وجود دارد با وجود بهبود دید جهانی نسب به تهران، ایران 
و آلمان بتوانند وارد دنیای جدیدی از روابط دیپلماتیک و اقتصادی 
بشوند که این فضا هم برای توسعه صنعت ایران مفید است و هم به 
آلمان کمک می کند تا بازار مناسب اقتصادی را در قلب خاورمیانه 

در دست خود بگیرد.

ایران - آلمان در افق جدیدی از همکاری های دوجانبه

روحانی دیوار برلین را فرو ریخت!
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امام جمعه قم گفت: حج فرصتی برای برائت از 
دشمنان خدا و یکی از ارکان حج ابراهیمی است، 
اما سعودی ها به دنبال حجی هستند که ضرری 

برای کفار نداشته باشد.
آیت الله سید محمد سعیدی صبح دیروز در 
خطبه های نماز عید قربان که در حرم حضرت 
معصومه ســلام الله علیها برگزار شــد، درباره 
اهمیــت قربانی دادن در عید قربان گفت: ما به 
وسیله قربانی کردن تقرب به سوی خداوند پیدا 

می کنیم.
وی یکــی دیگر از راه هــای تقرب به خداوند 
را محبت اهل بیت)ع( و برائت از دشــمنان آنها 
عنوان کرد و گفت: مصرف قربانی برای بستگان 
و نیازمندان است تا به این وسیله نیازمندان هم 

بتوانند بهره مند شوند.
 آیت الله سعیدی با اشاره به حج امسال بدون 
حضور حجاج ایرانی گفت: در حج امســال جای 
حجاج ایرانی و برخی کشورهای دیگر خالی است، 
چون دولت بی لیاقت عربستان سعودی مانع از 

حج آنها شد و صد عن سبیل الله کرد.
وی در باره فاجعه منا گفت: در سال گذشته 
7 هــزار حاجی که 475 نفر از آنها ایرانی بودند، 

به دلیل بی کفایتی مسئولان عربستان سعودی 
در منا جان خود را از دســت دادند، این افراد که 
مانع از حج حجاج می شوند، گرفتار عذاب الهی 

می شوند.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه 
سلام الله علیها ادامه داد: حج فرصتی برای برائت 
از دشــمنان خدا و یکی از ارکان حج ابراهیمی 
است، اما سعودی ها به دنبال حجی هستند که 

ضرری برای کفار نداشته باشد.
وی با اشــاره به ســخن مقام معظم رهبری 
درباره تشــکیل کمیته حقیقت یــاب با حضور 
کشورهای اسلامی در خصوص فاجعه منا گفت: 
ایشان خواستار زنده ماندن یاد شهدای منا هستند 
و مقام معظم رهبری از ســازمان حج و زیارت و 
دستگاه دیپلماسی کشور خواستند که فاجعه منا 

را پیگیری کنند.
 آیت الله ســعیدی آل ســعود را ناتوان در 
اداره حرمین شریفین دانســت و ادامه داد: ما از 
خداوند می خواهیم که انتقام شهدای منا را از این 
جنایتکاران بگیرد و دست این افراد بی لیاقت از 
حرمین شــریفین در مکه و مدینه کوتاه شود و 

اداره آنها به دست افراد صالح بیفتد.

نامحــرمانه

آیت الله سعیدی در در خطبه های نماز عید قربان:

سعودی ها، خواستار حج بی ضرری برای 
کفار هستند

ظریف قطعا کاندیدای ریاست جمهوری نمی شود 
 سخنگوی وزارت امور خارجه مباحث مطرح شده در باب کاندیداتوری ظریف در انتخابات ریاست جمهوری 
دوازدهم را قویا تکذیب کرد و طرح آن را دستمایه ای برای تخریب وزیر امور خارجه دانست.  قاسمی افزود :من 
خودم با او در این زمینه صحبت کردم و مطمئنا وی وارد این داستان نمی شود و همچنین موضوع سبب شده تا 

عده ای شروع به تخریب و جبهه گیری علیه وی کنند.
وی حتی برای دوران تصدی وزارت خارجه نیز چندان مایل نبود و در همان ابتدای روی کار آمدن دولت 
یازدهم تمایل داشت تا بحث هسته ای را به شکل دیگری دنبال کند. در وزارت خارجه نیز هیچکس بحث 
کاندیداتوری ظریف در انتخابات را جدی نگرفته چون این مسئله اصلا مطرح نیست. قاسمی باردیگر ادعای 
دستگیری فرد متهم به جاسوسی در هواپیمای حامل ظریف در سفر به ترکیه را قویا تکذیب کرد و حتی آن را 
افترا نامید؛ وی البته تاکید کرد که وارد مباحث امنیتی و قضائی این موضوع نمی شود و هر رایی که برای فرد مزبور 

از سوی دستگاه قضا صادر شود را لازم الاتباع می داند.

نامه آیت الله مکارم برای پایان دادن به یک اعتصاب غذا 
 مرجع تقلید شیعیان در نامه  ای به حجت الاسلام حاج محسن صمداف،  از وی خواست به اعتصاب غذای 
خود پایان دهد. آیت الله مکارم شیرازی مرجع تقلید شیعیان در نامه  ای به حجت الاسلام حاج محسن صمداف که 
چندی است در اعتراض به اقدامات دولت آذربایجان دست به اعتصاب غذا زده،  از وی خواست به اعتصاب غذای 
خود پایان دهد. در بخش دیگری از این نامه آمده است  امیدواریم حکومت آذربایجان نیز دست از سخت گیری ها 

در مورد جنابعالی و امثال شما که هدفی جز اعتلای اسلام و مسلمین و کشور آذربایجان ندارند، بردارد.

انهدام یک تیم تروریستی در سراوان
رزمندگان سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  تیم 9 نفره تروریستی گروهک »جیش الظلم« وابسته به آمریکا و 

رژیم آل سعود را در جنوب شرق ایران منهدم کرد.
به گزارش ایسنا ،واحدهای قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه پاسداران طی عملیاتی که هفته گذشته در 
سیستان و بلوچستان انجام شد یک تیم 9 نفره تروریستی را منهدم کردند.در این عملیات، رزمندگان سپاه علاوه 
بر به هلاکت رساندن سرکرده این تیم 3 نفر دیگر از اشرار را به هلاکت رساندند.در این عملیات که در مناطق 
مرزی کوهک سراوان انجام شد، علاوه بر انهدام کامل تیم تروریستی گروهک موسوم به »جیش العدل«، مقادیری 

سلاح و مهمات و... به غنیمت گرفته شد.

انتقال ۲۲ تن از محکومان ایرانی از آذربایجان 
 محمود عباسی رییس کارگروه انتقال محکومان جمهوری اسلامی ایران و معاون حقوق بشر و امور بین الملل 
وزیر دادگستری اعلام کرد: در آستانه عید سعید قربان و در چهارچوب همکاری های دو جانبه وزارت دادگستری 
جمهوری اسلامی ایران و وزارت دادگستری آذربایجان 22 تن از محکومان ایرانی از آذربایجان به کشور منتقل 
شدند.وی تاکید کرد: با تلاشهای دفتر همکاریهای بین المللی این معاونت و رایزنیهای صورت گرفته با وزارت 
دادگستری آذربایجان، محکومان زندانی ایرانی به کشور منتقل و انتظار میرود در آینده ای نزدیک تعدادزیادی 
از محکومان دیگر کشورها به کشور متبوعشان منتقل شوند.عباسی در خصوص اتهام این محکومان گفت: اکثر 

قریب به اتفاق این محکومان به اتهام قاچاق مواد مخدر تحت تعقیب قرار گرفته اند.

شهید مفقود در فاجعه منا نداریم 
سعید اوحدی در دیدار با خانواده یکی از شهدای حادثه منا در شهرستان گنبدکاووس به وقایع این فاجعه 
دردناک اشاره و اظهار کرد: در جریان حادثه منا که سال گذشته در سفر حج تمتع رخ داد شهید مفقود وجود 
ندارد. رئیس سازمان حج و زیارت با بیان اینکه ایران در مقایسه با سایر کشورها بیشترین آمار را در تحویل پیکر 
شهدای واقعه منا داشته است، اظهار کرد: مکان دفن 79 شهید ایرانی فاجعه منا مشخص نبود که با تلاش های 
انجام شده 39 جسد به کشور بازگردانده شد و 40 پیکر در عربستان دفن شدند و از این تعداد 37 خانواده رضایت 

دادند و تنها سه خانواده رضایت ندادند که اجساد آنها بلاتکلیف است.

درآمد نفتی دولت روحانی در سه سال چقدر بود؟ 
درآمد نفتی دولت یازدهم در سه سال اول فعالیت نسبت به سه ساله اول فعالیت دولت دهم بیش از 45 درصد 
کاهش یافت .  به گزارش خبر آنلاین ،بررسی ها نشان می دهد دولت یازدهم در سال های 1392 تا پایان سال 
1394 برابر با 153 میلیارد و 425 میلیون دلار درآمد نفتی به دست آورده است که در مقایسه با درآمد حاصل 

شده از این محل از ابتدای سال 1388 تا پایان سال 1390 کاهشی 45 درصدی را نشان می دهد .

محمدیاسین رامین همچنان بازداشت 
سیدامیرمحسن ضیایی رئیس جمعیت هلال احمر با تاکید بر اینکه در پرونده شرکت رشد، تنها در پی کسب 
منافع جمعیت هلال هستیم، گفت: متهم شرکت رشد به دلیل پرداخت نکردن وثیقه همچنان در بازداشت 
است. دادستان عمومی و انقلاب تهران 26 مرداد با اشاره به صدور قرار وثیقه 290 میلیارد ریالی برای محمدیاسین 
رامین فرزند معاون مطبوعاتی وزارت ارشاد دولت نهم از بازداشت وی به عنوان متهم شرکت رشد هلال احمر، 
خبر داد.رئیس جمعیت هلال احمر روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا ضمن اعلام این خبر افزود: متهم شرکت 
رشد برای هلال احمر مشکلات مالی ایجاد کرده به اینگونه که هم با وی اختلاف مالی داریم و هم نفع مسائل 

مالی را تسویه نکرده است.

سید حسن  خمینی آخرین بار چه زمانی به حج رفت؟
آیت الله سید حسن خمینی در صفحه اینستاگرام خود نوشت:یادش به خیر. سال 1370 اولین بار به حج 
مشرف شدم. آخرین بار هم که توفیق آنرا داشتم سال1373 بود. از آن سال به بعد به علل متعدد از حج و عمره 
محروم شده ام. یاد برادران و خواهران مظلوممان را که سال گذشته غریبانه در صحراى منا جان به جان آفرین 

تسلیم کردند، گرامی می دارم و براى آنها حشر با اولیاء  خدا مسئلت دارم.

اخبــار
مدیرعامل سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

احداث باغ گیاه شناسی در قم
مدیرعامل سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم، از احداث باغ گیاه 

شناسی یا باغ بوتانیك در قم خبر داد. 
پیام جوادیان با اشاره به احداث باغ گل های شهر قم، افزود: تنوع گیاهی 
کامل شامل درختان، درختچه ها، گیاهان برکه ای، گیاهان پوششی، گیاهان 
گرمسیری، گیاهان زینتی و هر آنچه که جنبه زینتی، گردشگری و آموزشی 

دارد، در این باغ وجود خواهد داشت.
وی جانمایی باغ گل های شهر قم را در ضلع شرقی بلوار مرجعیت در 
مساحتی حدود 20 هکتار عنوان کرد و ادامه داد: طراحی فاز یك این پروژه 
به اتمام رسیده است و اکنون در حال اجرای فاز دو و جانمایی گونه های 

گیاهی است.
جوادیان طراحی بیش از 480 گونه گیاهی در این باغ را مورد توجه قرار 
داد و گفت: در سالجاری 25 میلیارد ریال بودجه برای اجرای پروژه هزینه 

شده است.
وی گفت: در حال حاضر فاز دو پروژه در مرحله انتخاب پیمانکار اجرایی 

است.
جوادیان در ادامه تصریح کرد: باغ بوتانیك سرزمین موزه ای از گیاهان بومی 
و نادر ایران است که از سرتاسر کشور گردآوری و با شرایط خاص و شبیه 

سازی شرایط اقلیمی بومی به نمایش گذاشته می شوند.
وی افزود: باغ گیاه شناسی یا باغ بوتانیك به مکانی اطلاق می شود که 
نباتات مختلف را در آن جمع آوری نموده و به طور طبیعی از آنها نگهداری 

می نمایند در واقع کلکسیونی زنده از گیاهان به شمار می رود.
مدیر عامل سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم خاطر نشان کرد: 
با غ های بوتانیك در طول تاریخ نقش مؤثری در پیشرفت پرورش گیاهان 
داشته اند. این باغ ها عموماً با هدف مطالعه گیاهان دارویی و تکثیر و تولید آن ها 
ساخته می شده اند و در گذر زمان به خاطر بافت گیاهی منحصربه فردشان به 

نمایشگاهی مفرح برای بازدید همه مردم تبدیل شده اند.
جوادیان در پایان افزود: در عصر حاضر باغ های بوتانیك نقشی کلیدی در 
امر مهندسی، نگهداری و کشت گیاهان مفید و نادر، و هچنین آموزش بازدید 
کنندگان ایفاء می کنند. این باغ ها امکانات مؤثری برای مطالعه اثر تغییرات آب 
و هوایی زمین بر گیاهان، و نجات گونه های مهم و در حال انقراض در اختیار 

دانشمندان می گذارند.

مدیر کل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم :

فاز دوم پروژه بلوار مرجعیت به 
بهره برداری می رسد

مدیر کل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم از بهره برداری 
فاز دوم پروژه بلوار مرجعیت تا پایان مهرماه امسال خبر داد. 

عباس حلوایی زاده با اشاره به احداث پروژه بلوار مرجعیت حدفاصل انسجام 
تا پردیسان به طول 9.4 کیلومتر اظهار کرد: با هدف تأمین دسترسی های 
پردیسان،  شهرك قدس، شهرك مهدیه و کاهش بار ترافیکی بلوار غدیر عملیات 

عمرانی این پروژه در پایان سال 93 آغاز شد.
وی خاطرنشان کرد: کارفرمای این پروژه شهرداری قم، پیمانکار بنیاد 

مسکن انقلاب اسلامی استان قم و مشاور کارفرما عمران دشت فراساز است.
مدیر کل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با بیان اینکه این 
پروژه با اعتباری بالغ بر 715 میلیارد ریال در حال اجرا است، گفت: فاز اول این 
پروژه حدفاصل انسجام تا میدان شهید کریمی به بهره برداری رسیده و فاز دوم 
آن حدفاصل میدان شهید کریمی تا بلوار شهرك قدس به طول 2 کیلومترو 

250 متر در حال اجرا است.
وی عنوان کرد: امیدواریم فاز دوم بر اساس برنامه زمان بندی شده با توجه 
به آزادسازی 600 متر از مسیر پروژه مذکور از سوی شهرداری منطقه چهار تا 

پایان مهر ماه به بهره برداری برسد.

اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
استان قم با تاکید بر استفاده بهتر از 
ظرفیت هنر و استعدادهای هنری استان 
گفت: مانعی برای اکران فیلم های روز 
سینمای ایران در قم نداریم و بسیاری از 
فیلم های سینمایی همزمان با تهران در 

قم نیز اکران می شود .
والمسلمین عباس  حجت الاسلام 
دانشی عصر یکشنبه در آیین سی امُین 
سالگرد افتتاح انجمن سینمای جوانان 
ایرانی دفتر قم و روز ملی سینما افزود: 
رسانه رسای فیلم هر کجا که حضور 
ما  به  را معطوف  پیدا کرده، جهانیان 
کرده است، بنابراین با ابزار هنر بهتر می 
توانیم در عرصه جهانی حضور جدی به 
هم رسانیم. وی با اشاره به نوع نگاه نظام 

جمهوری اسلامی ایران به هنر گفت: امروز جمهوری اسلامی 
ایران صاحب سینماهای فعال و پویا می باشد، این در حالی 
است که حتی بسیاری از کشورهای اروپایی، سینما ندارند و 
تنها از فراوردهای کمپانی کشورهایی مانند آمریکا استفاده 
می کنند.وی بیان داشت: در کشورهای منطقه نیز خبری 
از فیلم و فیلم سازی نیست و حتی برخی از آنها فیلم ها را 
حرام و با آن مبارزه می کنند ولی در ایران سالانه 70 الی 
80 فیلم تولید می شود و کمتر نیازمند فیلم های خارجی 
هستیم.دانشی گفت: برخی از فیلم های ما توانسته اند از 
مرزهای جغرافیایی کشور عبور کند و در همین روزها، فیلم 

محمد رسول الله )ص( در کشورهای مختلف اکران می شود 
و پایه و اساس این موفقیت ها نیز همین مجموعه سینمای 
جوان و آموزش های غیردولتی است.وی خاطرنشان کرد: 
برخی محدودیت ها اجازه نداده آن گونه که باید در خدمت 
اهالی سینما باشیم، جشنواره های فیلم وعکس نباید تعطیل 
و جشنواره نماز و نیایش نیز باید به صورت پویا و باشکوه 
برگزار شود.وی ادامه داد: برخی هنرمندان برای کمک هزینه 
فیلم سازی گلایه هایی دارند ولی ما متاسفانه نتوانتسیم از 
هیچ فیلمی حمایت کنیم، در حالی که سناریوها و طرح 
های بسیار خوبی از هنرمندان می رسد و امید است در آینده 

بتوانیم در این زمینه راهکار مناسبی داشته باشیم.

دانشی با اشاره به پویایی سینما در 
قم نیز بیان داشت: سینما در برخی 
شهرها در حال تعطیل شدن بود و 
صاحبان سالن های سینما در حال 
تغییر کاربری بودند ولی ما در سه سال 
اخیر رشد قابل توجهی داشتیم به گونه 
ای که در سال 92، 300 هزار تن در 
قم به سینما رفته بودند ولی تنها در 
عید نوروز گذشته 50 هزار تن از سینما 
استفاده کردند.وی گفت: تعداد 910 
صندلی در چهار سینمای استان قم 
وجود دارد، سال گذشته 51 فیلم در 
سینماهای استان قم اکران شد، مانعی 
سینمای  روز  های  فیلم  اکران  برای 
ایران در قم نداریم و بسیاری از فیلم 
های سینمایی همزمان با تهران در قم 

نیز اکران می شود.
وی خاطرنشان کرد: جشنوار نماز و نمایش به صورت 
باشکوه در قم برگزار می شود و امید است بتوانیم از چند اثر 
فاخر قم در این جشنواره حمایت های مالی داشته باشیم.

وی ادامه داد: انجمن سینمای قم استعدادهای زیادی دارد 
و در طول 30 سال فعالیت این انجمن صدها هنرجو از آن 
فارغ التحصیل و در کشور تاثیرگذار شدند و به عرصه های 
مختلف فیلم سازی، بازیگری، تولید مستند و غیره رسیدند، 
به گونه ای که عکاسان وفیلم سازان ما هر کجا حضور پیدا 

کردند، افتخارآفریدند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

مانعی برای اکران فیلم های روز سینما در قم نداریم
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استاندار قم:

تعاونی های مسکن آزاد باید منحل شوند
استاندار قم گفت: تشکل هایی که در تعاونی های مسکن آزاد فعالیت 

می کردند باید منحل و متوقف شوند. 
سید مهدی صادقی در جلسه ستاد عالی هماهنگی و توسعه تعاون استان 
قم که در سالن امام جواد استانداری قم برگزار شد، بابیان اینکه باید در حل 
مشکلات به دنبال راه کارهای جدید و نو رفت، اظهار داشت: برنامه هایی که 
دستگاه های دولتی به آن عمل می کنند باید در راستای مشارکت واقعی و 

جدی در امر هدف گذاری تحقق اقتصاد مقاومتی باشد.
استاندار قم با تأکید بر اینکه باید مسئولان وظایف خود را در چارچوب و 
قوانین تعریف شده انجام دهند، افزود: باید مسئولان بپذیرند که به عنوان جزئی 
از جامعه در رخ دادن مشکلات به وجود آمده دخیل هستند ازاین رو باید تلاش 
کنیم که از ابزارهایی که کمتر هزینه بر هستند استفاده شود تا مشکلات حل 

و موانع برطرف شود.
از سوی مسئولان در حل  برداشتن هدف مشخص  تأکید  با  صادقی 
مشکلات گفت: به منظور تحقق اقتصاد مقاومتی باید همه آحاد جامعه نقش 
ایفا کنند و شناسایی نقش آحاد جامعه موردتوجه مسئولان قرار گیرد چراکه 
مشکلات و موانع بسیاری وجود دارد، اگر خود را جزئی از فرایند حل مشکل 

بدانیم می توانیم با انجام کار گروهی مشکلات را کمتر کنیم.
وی بابیان اینکه امید است شاهد آثار و برکات برجام در چرخه توسعه 
کشور باشیم، افزود: باید در راستای تقویت آن نیز باید تلاش هایی صورت گیرد، 
همچنین باید در مسیر تقویت اعتماد میان مردم تلاش کنیم چراکه در غیر 

این صورت در مقابل مردم مسئول خواهیم بود.
استاندار قم با اشاره به اینکه در بخش تولید، اقتصاد و اشتغال با مشکلات 
عدیده ای مواجه هستیم، گفت: اگر این چرخه اقتصاد متناسب با تغییر 
نیازها حرکت نکند مشکلات روزبه روز بیشتر شده و موانع و مشکلات حل 

نمی شود.


